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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, MOZIRJE, 
SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Z IIRRONIKOVE MIZE 

V konjiški občini se že močno pripravljajo na praznovanje občinskega praz
nika. Tudi v uredništvu pripravljamo posebno prilogo ob tej priložnosti. 

Menda se nismo kaj zamerili krajevni skupnosti na Vinskem vrhu, da nam niso 
poslali vabila ob svojem krajevnem prazniku, pa še obnovljeno cesto so predali 
prometu? 

V Radečah bodo tudi praznovali, niso pa pozabili na govorice, da se jim nov 
most preko Save ugreza. Vse to je iz trte izvito, sicer pa berite pojasnilo na tej 
strani pod naslovom Most je trden! 

Tokrat je Janez Vedenik obiskal Vransko in ugotovil, da se krajani iz Vran
skega vozijo v službo v petnajst različnih občin! 

Pozorno preberite Novi tednik. Morda se boste odločili in postali naš naročnik. 
V prihodnji številki bomo objavili veliko anketo in že danes upamo, da boste 
sodelovali z odgovori. 

DRAGO MEDVED 

OBISKALI SMO VRANSKO - VEC PROMETNIH NEZGOD - PREMALO JEKLA 
AGROŽIVILSKE STRANPOTI 

î IBA ČRNEGA ZAKOLA! 
Pospešiti rejo govejih pitancev 

Na zadnji seji sveta občin 
celjskega območja, na kate
ri so sicer razpravljali izk
ljučno o agroživilskih pro
blemih in oblikovanju sa
moupravne interesne skup
nosti, smo lahko slišali av
toritativno mnenje agroži-
vilskega strokovnjaka, ki je 
za razmere v celjski regiji 
ocenil črni zakol in govedi 
preprosto takole: če bi vsaj 
za polovico omejili črni za
kol, bi bilo v naši regiji do
volj svežega mesa! 

Vsekakor so to hude bese
de, ki bi j im morali prislu
hniti še posebno pozorno v 
inšpekcijskih službah vseh 
občin na širšem celjskem ob
močju, čeprav tudi še tako 
zaostrena kontrola nad 
črnim zakolom ni uspešnej
ša od drugih ukrepov za po
večevanje in spodbujanja 
večjega priveza telet pri 
kmetih. V velenjski občini 
so za to porabili nekaj poseb
nih denarcev, pa so menda 
naenkrat kar precej povečali 
privez telet pri kmetih. 

Je pač tako, da vsakdo ra
čuna in kmet to dobro dela 

že lep čas: namreč, kaj se mu 
splača oziroma kaj mu nese, 
kaj pa ne. Drugo pomembno 
vprašanje je seveda, zakaj in 
koliko živine gre na primer 
čez Sotlo. Pa o tem bomo 
menda kmalu govoril i kot o 
bližnji preteklosti in celo 
zgodovini , nam zagotavljajo 
odgovorni politični in drugi 
delavci, čeprav bi se iz prav
kar minule »ure zgodov ine« 
pri mesnih in ostalih zagatah 
morali kaj več naučiti, kot pa 
veseliti se ob višjih cenah 
mesa. Dejstvo je, da je bila ta 
cenovna ureditev nujna, če
prav smo na istem srečanju 
odgovornih iz občin, na seji 
sveta občin, slišali iz ust od
govornega kmetijca, da tudi 
rešeni problemi v klavni in
dustriji še ne bodo sami od 
sebe reševali proizvodnje 
mesa, kajti kar tako in naen
krat ne bo dosti več živine v 
hlevih. Najbrž je v pospeše
vanju reje pitancev pravilna 
usmeritev in rešitev. Prav ta
ko pa bi bilo treba zavreti 
pretiran zakol telet, saj je 
vsakomur z znanjem najpre
prostejšega seštevanja in od
števanja jasno, da ima tele na 
sebi le 50 ki logramov mesa, 
govedo pa najmanj 300 kilo

gramov m, če je v regiji po 
nekaterih podatkih med 
7000 do 7500 na črno pokla-
nih telet v zmrzovalnih skri
njah, si vsakdo lahko izraču
na, kol ikom količinam gove
jega mesa se v naši regiji lah
ko na ta način »odpovedu
j e m o « . 

Na vsak način je razprava 
potrdila mnenje, da večja od
kupna cena bo kratkoročna 
rešitev, če ne bo »devalvira
na« še z ostalimi vzporedni
mi ukrepi, ki se tičejo viša
nja cen surovinam - na pri
mer v proizvodnji umetnih 
gnojil in krmil, ki »rojevajo« 
skoraj dnevno različne do
datne sporazume. 

Vsakakor se morajo čvrsti-
ti vezi kmetov kooperantov s 
kmetijskimi organizacijami 
in zadrugami, saj ni malo 
mnenj, da so kmetje koope
ranti premalo navezani na 
svoje kmetijske zadruge in, 
da najbrž ni vel iko primerov, 
kot smo zanj tudi slišali na 
omenjeni seji, da je kmet 
kooperant začasno tudi po
kril izgubo svoji kmetijski 
zadrugi, bilo je to v hrastni-
ški občini. 

M I T J A U M N I K 

CELJSKI SEJEM JE ODPRT 
Trinajsti mednarodni sejem, obrti in opreme za obrt, ki bo odprt do vključno nedelje, 28. t. 

m., je izpolnil vse napovedi in pričakovanja. Stodve leti stara celjska tradicija, ki je bila 
nekajkrat prekinjena, je dobila v Celjskem sejmu, ki je zdaj stalen vse od 1968. leta, 
vrednega naslednika. Letošnjo prireditev je odprl v petek, 19. t. m., dopoldne, zvezni 
sekretar za ekonomske odnose s tujino Metod Rotar. V e č na 3. strani. 

M B 

CELJE-TITOV VELES 

POfiLOBITI SODELOVANJE 
Stii€i se dobro razvijajo, še možnosti! 

Ob koncu prejšnjega tedna 
je bila na trodnevnem delov
nem obisku v Celju delegaci
ja iz pobratenega Ti tovega 
Velesa, ki jo je vodil predse
dnik Občinske skupščine 
Stevo Culumov. Poleg pred
stavnikov občine, izvršnega 
sveta in občinskih družbeno
političnih organizacij, so bili 
v njej še zlasti ljudje iz orga
nizacij združenega dela. Zato 
ni naključje, če so se razgo
vori vrteli ne samo ob oceni 
dosedanjega sodelovanja na 
gospodarskem področju, 
marveč vel iko bolj o možno
sti razširitve poslovnih in 
drugih stikov. 

V Celju je že zdaj dosti or
ganizacij združenega dela, ki 
imajo trdne poslovne odnose 
s kolektivi v pobratenem 
makdedonskem mestu in 
občini. T o so zlasti Zlatarne, 
Cinkarne, Kovinotehna, 
Merx, A v t o Celje, Toper in 
drugi. Med temi in seveda 
kolektivi v Ti tovem Velesu 
se razvijajo dobri stiki, če
prav jih spremljajo tudi pro
blemi, še posebej ob po
manjkanju materialov in 
drugem. Toda, navzlic temu, 
bodo vse pogodbene obvez
nosti izpolnjene. 

Na srečanju v Celju pa je 
beseda tekla ne samo o vpra
šanjih, ki so se pojavljala v 
medsebojnem sodelovanjem 
doslej, temveč tudi o možno
stih za razširitev in dopolni
tev skupnega dela. Pri tem 
ni šlo samo za povečan ob
seg prodaje in nakupa blaga 
z ene in druge strani, marveč 
tudi za možnosti skupnega 

vlaganja, skupnega nastopa 
na domačem in tujem tržišču 
in podobno. 

O razgovorih in stališčih, 
ki so jih sprejeli predstavni

ki posameznih kolektivov, 
bosta že v kratkem razprav
ljala tudi izvršna sveta obeh 
občinskih skupščin. 

M . B O Ž I C 

REVIJA FOLKLORNIH 
SKUPIN V VOJNIKU 

Ena hvalevrednih pobud v kulturnem življenju na
šega območja je postopen razvoj folklorne plesne ak
tivnosti. Lahko bi rekli, da se je ta dejavnost začela 
razvijati ravno še pravi čas, pravzaprav v obdobju, ko 
je že kazalo, da bodo te vrste spomini in zapuščina 
kulturne tvornosti iz preteklosti popolnoma zamrli. 
Pri tem je nedvomno najdaljšo tradicijo ohranjalo 
dvoje skupin, skupina Z P D »France Prešeren« iz Celja 
in še starejša skupina K D >^Bratov I p a v c e v « iz Šent
jurja. 

Danes deluje na celjskem področju, če računamo 
tudi skupino iz Velenja, sedem folklornih skupin. Prav 
zato je pobuda K D »Franceta Prešerna« iz Vojnika zelo 
dobrodošla in dragocena, saj so sklenili na en sam 
večer ljudskih plesov povabili šest skupin iz celjskega 
območja in dve gostujoči skupini od drugod. 

Revija ljudskih plesov bo v soboto 27. septembra obi 
sedmih zvečer v vojniškem kulturnem domu. K o t : 
gostje bosta sodelovali skupini: »S rce« iz Dobrle vasi; 
na avstrijskem Koroškem in » K r e s « iz Novega mesta. 
Iz celjskega območja se bodo predstavili plesalci iz 
naslednjih društev: 2PD »France Prešeren« iz Celja, 
K D »Bratje Ipavc i« iz Šentjurja, »Ol jka« iz Smartnega 
ob Paki, »Kajuh« iz Dobrne, »Anton Tanc« iz Laškega 
in » L I P « iz Slovenskih Konjic. 

Vsaka skupina bo predstavila en ples in sicer bodo 
na sporedu slovenski ljudski plesi. Eden od pobudni
kov tega srečanja, ki obeta bogato paleto živopisnega 
ljudskega izročila, je Edi Gabršek, predsednik za fol
klorno plesno dejavnost pri Z K O Celje, oziroma zveza 
kulturnih organizacij v celoti. 

_____________________ ^ , VU-JK. 

RADEČE 

MOST JE TRDEN! 
Le čevlje sodi naj liopitar 

Nepoučenost je že nič koli
kokrat botrovala preplahu, 
paniki, nezaupanju. Eriaka 
Ugotovitev velja tudi za rade-
ški most, oziroma govor ice 
tistih »pametnjakovičev«, ki 
so ugotovili , da se most, ki je 
trenutno v zadnji fazi grad
nje, pogreza, se šibi itd. In če 
je naša naloga prisluhniti ob
čanom, smo se ob teh vesteh 
čutili dolžni pozanimati se, 
koliko je na tem resnice, če-
Prav smo jo slutili, še preden 
smo se odpravili k izvajalcu 
gradbenih del, Ingradu, 
T O Z D v Laškem. 

Tudi direktor temeljne or
ganizacije Ingrada v Laškem 
Egidij Fifer je vedel za te go
vorice, zato je bil takoj pri
pravljen stvar pojasniti ozi-
!"oma opravičiti preplah kra
janov iz Radeč, ki ne poznajo 
projekta mostu oziroma se 

razumejo na konstruk-
< îje. 

Most je namreč vključen v 
novo cestno traso. Ker pa 
'niata cesta m most vertikal-
^1 nagib v obliki loka, je re
snično opaziti dvig prednje-

predvsem pa zadnjega 
^la mostu, ki daje videz kot 

da se je neznatno povesil. 
Konstrukcija novega mostu 
čez Savo v Radečah je torej 
trdna, zato je vsaka bojazen 
odveč. Odveč pa je bila tudi 
panika, ki nikakor ni v prid 
napredku, posebno ne v pri
meru, ko gre za novo, moder
no tehnologijo gradnje mo
stov, s katero se uspešno 
spopada skupina strokov
njakov Ingrada v Laškem. 
Ta tehnologija, ki si v svetu 
šele utira pot in je po njej do 
zdaj zgrajenih le nekaj mo^ 
stov v zahodni Evropi, je teh
nično zelo zahtevna tako za 
projektanta kot za izvajalca. 
D O Ingrad Celje, T O Z D v 
Laškem se je za to tehnologi
jo odločila po temeljitih štu
dijah. Prvi most v Jugoslavi
ji, ki bo zgrajen »s potiska
njem« kot so metodo imeno
vali, bo most čez Savo v Ra
dečah. Pogodbena vrednost 
del skupno s priključki, na
dvozom čez železnico, pod
pornimi in opornimi zidovi 
znaša 90,000.000 dinarjev. 
Most je dolg 133,8 m širok 
10,60 metrov. Promet po 
njem bo stekel predvidoma 
v novembru. 

M A R J E L A AGRE2 

SPOMINSKA PLAKETA 
F. LESKOŠKU 

Ob praznovanju 110 letni
ce gasilskega društva Laško, 
ki je za methškim najstarejše 
društvo v Sloveniji, so na 
slavnostni seji v zdravilišču 
podelili članu sveta federaci
je in prvemu komandantu 
slovenskih partizanov Fran
cu Leskošku-Luki spomin
sko plaketo ob visokem jubi
leju društva. Tovariš Lesko-
ŠL-k je bil priznanja in pova
bila zelo vesel, iskreno je če
stital veteranom društva in 
se je udeležil tudi slavnost
nega zbora, ki je bil naslednji 
dan v nedeljo v Laškem. 

ŠENTJUR: O 
PLANIRANJU 

v ponedeljek, 29. septembra se 
bodo v sejni dvorani skupščine 
občine Šentjur sestali vsi trije 
zbori. Delegati bodo na skupnem 
zasedanju razgrnili problematiko 
iz področja srednjeročnega pla
niranja za obdobje 1981-85, ana
lizirali poslovanje v prvem pol
letju letošnjega leta in govorili o 
spremembah in dopolnitvah re
solucije o izvajanju politike druž
benega plana. Med drugim bodo 
predvidoma sprejeli osnutek od
loka o urbanističnem redu in 
osnutek odloka o zaključnem ra
čunu. 

M P 



TEDEN DOMAČEGA FILMA 80 

TITOVI FILMSKI DNEVI 
V sporedu bo 37 dokumentarcev o Titovem delu 

Organizacijski odbor Te 
dna domačega filma 80 je v 
sodelovanju s celjskim Kino-
podjetjem za letošnjo osred
njo slovensko filmsko mani
festacijo pripravil izjemen 
izbor dokumentarnih f i lmov 
o življenju in delu predse
dnika Josipa Broza Tita. 
Spored so izbrali med 2057 
filmi, ki so posvečeni Titu in 
ki zajemajo njegovo delo od 
leta 1944, ko ga je filmska 
kamera prvič posnela pred 
pečino v Drvarju, do njegove 
smrti. Spored sam je razde
ljen v več delov, v katerih bo 
s filmi predstavljena življenj
ska in revolucionarna pot to
variša Tita, za tem njegove 
poti prijateljstva in miru, 
njegovi obiski v Sloveniji in 
še posebej na celjskem ob
močju, obiski predsednika 
pri pripadnikih J L A , zatem 

njegova ljubezen od mladih, 
v izboru pa sta tudi dva do
kumentarca o Štafetah mla
dosti. 

Izbor 37 dokumentarcev 
bo na sporedu kina Metro
pol, oblikovan pa bo v se
dem zaokroženih filmskih 
dni, pri čemer bo dnevni 
spored v poprečju trajal uro 
in petdeset minut. Organiza
torji bodo natisnili tudi kata
log z vsemi podatki o filmih, 
ki so uvrščeni v spored in z 
njihovo kratko vsebino. 

Ker gre za izjemno po
membno kulturno in druž
beno akcijo, si organizatorji 
T D F 80 prav te dni prizade
vajo, da bi v organizacijo Ti 
tovih filmskih dni pritegnili 
tudi družbenopolitične orga
nizacije celjskega območja. 
Velika škoda bi namreč bila, 
če bi spored ostal omejen le 

na celjsko občino in predsta
ve v kinu Metropol. Zagoto
v o je to enkratna priložnost, 
da ta odličen izbor filmov vi
dijo tudi v ostalih občinah 
celjskega območja in se tako 
tvorno vključijo tudi v soor-
ganizacijo celotnega Tedna 
domačega filma, ki že dolgo 
ne ostaja več v celjskih ok
virjih. Zapisati je treba, da 
gre za zahteven organizacij
ski podvig, katerega stroški 
bodo precejšnji. Prav zato bi 
bila pomoč družbenopolitič
nih organizacij celjskega ob
močja še toliko potrebnejša. 
Organizatorji pa so prepriča
ni, da bo oblikovani spored 
Ti tovih filmskih dnevov na
letel na dober sprejem v 
vseh občinah območja, kot 
ura zgodovine in pietetnega 
spomina na ljubega predse
dnika. S B 

UKINITEV 
DRUŽBENEGA 
VARSTVA VTOPRU 

Danes, v četrtek, 25. septembra, se bodo na ločenih 
sejah sestali delegati zborov celjske občinske skup
ščine. Gre za 25. zasedanje delegatske skupščine in za 
delo, ki obeta živahen potek, še posebej, ker so uvodne 
točke dnevnega reda posvečene uresničevanju in ne
katerim spremembam družbenega plana v letošnjem 
letu in ne nazadnje osnutku dogovora o temeljnih 
družbenega plana občine za naslednje srednjeročno 
obdobje. 

Delegati bodo odločali o ukinitvi družbenega var
stva v delovni organizaciji Toper. K o je namreč izvršni 
svet obravnaval poročilo o rezultatih ukrepov družbe
nega varstva v Topru, je ugotovil , da ob uspehih, ki so 
jih v kolektivu dosegli od konca lani pa doslej, ni več 
razlogov za nadaljevanje družbenega varstva. Kolekt iv 
je to dokazal tudi s poslovanjem in samoupravno orga
niziranostjo, čeprav nekatera vprašanje tega poglavja 
še niso povsem rešena, ali vsaj tako ne, kot si želijo in 
utemeljujejo v Topru. 

In končno bodo na seji odločali še o sprejemu štiri
najstih odlokov. 

M B 

PREDSEDNIŠKA 
DEŽURSTVA 
V ŽALCU I 

S 1. septembrom je pr̂ ^ 
sednik SO 2alec Vlado GoJ 
šek prevzel opravila in naj« 
ge individualnega poslov, 
dnega organa S O Z D 
zad. Od tega dne nap̂ :̂ 
opravlja dolžnost predsedj^ 
ka občine neprofesionalij^ 

Da pa bi bilo delo med članj 
predsedstva OS bolj porg^ 
deljeno, odslej opravljajij 
dolžnosti iz pristojnosti 
činske skupščine neprofg. 
sionalni člani predsedstva 

Ob ponedeljkih Ludvii 
Semprimožnik, predsednil 
družbenopolitičnega zbor; 
in Vlado Gorišek, predse 
dnik SO, ob torkih Franc Je 
žovnik, predsednik zbor; 
K S , ob sredah Nada Lul̂  
man Flis, predsednica zbor; 
združenega dela ter popol 
dne Vlado Gorišek, ob četrt 
kih pa Dolfe Naraks, pod 
predsednik skupščine obči 
ne Žalec. 

J.V 

ni to mogoče eden od prime
rov »koristne malverza-
cije«. 

Nedavno so dnevniki ob
javili, da se je več kot sto 
kupcev, ki so pred letom 
vplačali R-18, odločilo toži
ti proizvajalca IMV zaradi 
zavajanja. Odgovorni v 
IMV pravijo, da so zaradi 
pomanjkanja posameznih 
delov zatrpali ves prostor z 
»nedokončanimi* avtomo
bili. Če pa bi slučajno inš
pekcija pogledala v te avto
mobile, bi lahko ugotovila, 
da jim manjka samo tisti 
del, ki se imenuje - nova ce-

A VTOMOBILSKE ZVIJAČE 
Primerjati kavo in avto

mobil ni morda najbolj pri
merno, vendar pa imata ne
kaj skupnega spletkarjenja. 
Dokazov za to je veliko. 
Proizvajalci avtomobilov 
so postavili zahtevo za po
večanje cen za 31%, vendar 
je prišla vest, da se naj bi 
Diana podražila za 75,7%. 

Vplačila so ustavljena, v 
obtoku pa ostaja akontacija 
ali - nova banka. »Banka« 
je kupec, potrošnik, uporab
nik pa avtomobilska indu
strija, ki pod najugodnejši
mi pogoji dobiva kratko
ročne kredite. Postavlja se 
vprašanje, ali je sploh mo
goče prodajati blago, ki ga 
sploh še ni na tržišču, in ali 

na. Kajti pomanjkahje re-
promateriala in delov niso 
ovirali IMV, da ne bi veli
kih kontingentov izvozila v 
Francijo. 

Med vozniki in lastniki 
avtomobilov nepopularni 
»sodi - lihi« je bil uveden 
zaradi varčevanja z gori
vom. Naša avtomobilska in
dustrija je ta pojem izbrisa
la iz svojega besednjaka. 
Kako sicer razložiti dejstvo, 
da se naša avtomobilska in
dustrija vse bol j usmerja na 
proizvodnjo dragih, veli
kih, hitrih in bencina žejnih 
vozil. 

(IZ BORBE) 

SREČANJE INTERNIRANK IZ AUSCHVVITZA IN RAVENSBRUCKA 

STKANE VEZI SO NEUNIČUIVE 
Da bi nikoli več ne bilo vojne in nikjer fašizma 

Preteklo soboto je bilo 
zjutraj na celjski železniški 
postaji nadvse živahno. Več 
kakor 60 žensk je čakalo po
seben vlak, ki je ta dan vo
zil iz Maribora v Pulj , kjer 
je bilo veliko srečanje nek
danjih intemirank koncen
tracijskih taborišč Ausch-
witz in Ravensbriick. 

V Ljubljani se je temu 
vlaku priključilo še več va
gonov, v katerih so bile že 
tovarišice iz Ljubljane in 
njene okolice. Gorenjske in 
Dolenjske. 

Veselo pozdravljanje se je 
nadaljevalo vse do Divače, 
kjer so vstopile Notranjke, 
Pr imorke in Tržačanke. Pulj 
je pričakal več kakor 700 to-
varišic nadvse prisrčno. Ob 
zvokih mornariške godbe na 
pihala, ki j im je igrala v poz
drav, so se zlivale množice 
žena pred železniško posta
jo, kjer sta predstavnica ob
čine Pulj in pionirka zaželeli 
dobrodošlico. Za tem je 12 
velikih avtobusov odpeljalo 
v Medulin, kjer je bilo v treh 
hotelih vse nared za tridnev
no bivanje. N e dolgo za tem, 
so se začela iskanja in prisrč
na, nepozabna srečanja. Kl i 
ci, objemi, solze in smeh . . . 
Naslednji dan so bili organi
zirani sestanki nekdanjih so

delavk in živečih iz istih ta
borišč, saj je matično tabori
šče Ravensbriick in Ausch-
witz imelo več podružničnih 
delovnih taborišč. Na sestan
ku so se seznanile z delom 
mednarodnega komiteja 
koncentracijskega taborišča 
Ravensbriick in z zaključki, 
ki so bili sprejeti na njego
v e m zasedanju, ki je bilo pre
teklo jesen v Ljubljani. 

V razpravi so se nadvse 
sproščeno oglašale druga za 
d rugo . . . Predlagale so, da se 
mora ponatisniti knjiga Ra
vensbriick in negativno oce
nile televizijsko nadaljevan
ko »Mar i ja« . Poudarile so, da 
je pisec tega scenarija nare
dil vel iko napako. Podčrtati 
bi moral, kar je bilo v tabori
šču z malimi izjemami čudo
vito in nepozabno, kar nas v 
glavnem še danes povezuje, 
to je velika človečanska soli
darnost in tovarištvo. V tej 
nadaljevanki, pa tega ni bilo 
čutiti. Predlagale so, da bi 
vsak zapis, še bolj pa knjižne 
izdaje, ki opisujejo življenje 
v taboriščih, ne smele iti mi
mo komisije za internirance 
pri republiški Z Z B N O V -
Izrazile so željo, da bi zaradi 
vse slabšega zdravstvenega 
stanja in let, morala taka sre
čanja biti pogostejša, saj k 

sreči ni mnogo takih tovari-
šic, ki ne zmorejo stroškov 
za udeležbo, v kolikor pa bi 
bile, so vse pripravljene za
nje prispevati. Sprejele so 
tudi sklep, da bodo obiskale 
bolne tovarišice. 

V ponedeljek dopoldan je 
bil ogled Pulja, popoldan pa 
v veliki dvorani hotela Bel-
vedere kulturna prireditev. 
Tej so prisostvovali pred
stavniki hrvaških in sloven
skih Z Z B N O V , med njimi 
Lidija Šentjurc. Srečanje je 
začela predsednica komisije 
taborišča Ravbensbriick pri 
republiškem Z Z B N O V Slo
venije ing. Sonja Lapajne, za 
njo pa sta pozdravili zbor 
predstavnici koroških in tr
žaških internirank. Slavnost
ni govor je imela članica 
predsedstva Z B Hrvatske, 
Beška Prtnič. Bogat kulturni 
program so izvajale plesalke 
izraznega plesa v čudoviti 
koreografiji Lojzke Žerdino-
ve . Dekliški oktet iz Kopra, 
dijaki in dijakinje gimnazije 
Moste v Ljubljani so pod 
vods tvom prof. Helene Poto-
kar izvajali recital, splet pe
smi iz taborišč. N e samo, da 
je bil recital izbran iz najbolj
še tovrstne poezije, iz inter
pretacije nastopajočih je bilo 
čutiti g loboko doživetje o 

trpljenju, ljubezni do domo
vine in smrti. Nastopil je tu
di mešani pevski zbor in fol. 
klorna skupina K U D Medu 
lin, pomnožen s pionirji, ta 
dve recitatorki, obe nekdanj 
interniranki. S spontanin 
odobravanjem so sprejel 
spomenico v kateri je bil 
poudarjeno, da se moraji 
uresničiti zahteve napredne 
ga človeštva, da bo svetu zi 
vladal trajen in pravičen mn 
da ne bo nikjer več vojne'' 
nikjer več fašizma! Za uvo 
je navdušila mornarišk 
godba, ki je med drugimi zai 
grala ob odličnem pevfl 
»Jugoslavi jo« in »Druže T 
to, mi ti se kunemo«. S to 
pesmijo se je začela in kon
čala prireditev in s to oblju
bo v srcu so se naslednji dan 
nekdanje sotrpinke poslav
ljale in vračale domov. 

M A R I C A FRECE 

TONE 
BRILEJ 

Ko teče beseda o njem, 
se mnenja in ocene ne ra
zhajajo. Vsakdo ve pove
dati, da je Tonček Bnlej 
eden tistih v krajevni 
skupnosti Radeče, ki 
imajo izostren posluh za 
širši družbeni interes, za 
dobro organizacijo, za pa
meten pristop k reševa
nju skupnih problemov 
ter za pristne tovariške 
odnose. Pravilen je nje
gov odnos do problemov 
komunalne povezanosti 

med krajevnimi skup
nostmi radeškega območ
ja, do socialne in eko
nomske problematike. 
Zaveda se, da dinamičen 
razvoj radeškega območ
ja v zadnjih desetih letih 
terja pospešeno stano
vanjsko izgradnjo in reše
vanje številnih še odprtih 
komunalnih vprašanj. 
Ve, kaj je treba še storiti v 
pogledu hitrejšega in 
skladnejšega razvoja Ra
deč in okolice. V vseh 
njegovih željah in priza
devanjih pa gotovo ne bi 
bil tako uspešen, če ne bi 
našel prave poti do kraja
na, delavca, do odgovor
nih v krajevni skupnosti, 
v družbenopolitičnih or
ganizacijah itd. S svojo 
neposrednostjo in pro
dornostjo je uspel zainte
resirati tudi mlade za 
skupno delo in akcije. 
Uspel jih je prepričati, da 
ni ločnice med delom v 
delovni organizaciji in de
lom v krajevni skupnosti. 
Bil je predsednik gradbe
nega odbora, ko so gradih 
radeški vodovod in tako 
neposredni nosilec celot

ne aktivnosti, katere re-
zultat je dolgoročno reše
na problematika oskrbe z 
vodo v Radečah. 

Tonček Brile j je pred
sednik krajevne konfe
rence SZDL Radeče, or
ganizacije, ki je edina v 
Sloveniji nosilka republi
škega priznanja OF. V do
brem delu te organizacije 
so gotovo vtkana tudi pri
zadevanja predsednika 
krajevne konference 
SZDL Radeče. 

Direktorsko delo v ra-
deškem Rodu, funkcija 
predsednika krajevne 
konference SZDL Rade
če ter stalna prisotnost 
povsod tam, kjer se dela, 
mu velikokrat onemogoči 
sprostitev ob svojem ko
njičku. Je vehk ljubitelj 
narave in lova. Kot pred
sednik zasavske lovske 
zveze je aktiven tudi na 
tem področju. 

MARJELA AGREŽ 

OBRAZI 
NAMA IN HMEZAD 

SKUPAJ ZA POTROŠNIKE 
Odslej trajno poslovno sodelovanje 

Trgovska organizacija 
združenega dela N A M A 
Ljubljana in Hmezad iz Žal
ca sta pred kratkim podpi
sali samoupravni sporazum 
o trajnem poslovnem sode
lovanju. Podpisnici si s tem 
sporazumom zagotavljata 
kar se da največji razvoj in 
izkoriščanje proizvodnih in 
trgovskih umogljivosti. 

Tako bosta sodelovali na 
področju primarne kmetij
ske proizvodnje pri koopera
ciji in odkupu ter prodaji 
vseh vrst kmetijskih pridel
kov, mesa, mleka in kmetij
sko prehrambenih proiz
vodov . Nama in Hmezad bo
sta v bodoče združevala 
sredstva in skupaj financira
la izvajanje nekaterih pro
gramov v primarni proizvod
nji, predelavi in prometu 
blaga, sodelovala na področ
ju hranilno kreditnega in in
ternega bančnega poslova

nja ter skupaj načrtovala 
proizvodnjo, predelavo in 
prodajo na posameznih po
dročjih ter ekonomske od
nose s tujino. Tako bodo po
večali izvoz in zagotovili po
trebna devizna sredstva za 
uvoz. 

P o tem samoupravnem 
sporazuma bo Celjska me
sna industrija dolžna oskr
bovati prodajno mrežo Na
me s svežim mesom in me
snimi izdelki. Celjske mle
karne bodo prav tako skrbe
le za nemoteno oskrbo z mle
kom in mlečnimi izdelki za 
prodajno področje Name na 
celjskem, koroškem in šale
škem območju. Hmezad 
Kmeti jstvo Žalec Kmetijska 
zadruga Savinjska dolina. 
Vrtnarstvo in Združene hla
dilnice pa so se obvezale 
oskrbovati prodajna mesta 
Name s kmetijskimi pridelki 
in sadjem po v naprej dogo

vorjenem asortimanu, k o l i ^ 
nah in ceni. Nama pa se se
veda obvezuje, da bo vse to 
blago prodajala v svojih tr
govinah ozirom.a blagovni
cah. 
Nama in Hmezad bosta zdru
ževala sredstva zlasti za î ' 
gradnjo primarne kmetijsK^ 
proizvodnje, predelovalni'' 
zmogljivosti za primarn" 
kmetijsko proizvodnjo ^ 
blagovni promet ter prodaj" 
ne površine in skladišča. 

Oba podpisnika sandO" 
upravnega sporazuma bos^ 
med seboj vsklajevala svo]* 
proizvodne plane, plane bl^ 
govnega prometa in razvojn* 
plane. Tako bo bolj usklaj«" 
razvoj proizvodnih in trgo^' 
skih zmogljivosti , večji bo^" 
proizvodnja in prodaja, ^̂ j 
cionalnost in ekonomično^ 
in tako tudi dohodek. 

J A N E Z V E D E N I J ^ 



REVIJA 
(.NAJBOLJŠIH 
ATLETOV V CELJU 

Stadion Boris Kidr ič bo 
v soboto in nedeljo 27. in 
28. septembra, obakrat s 
pričetkom ob 15.00 uri, 
prizorišče finala ekipnega 
atletskega prvenstva Ju
goslavije za člane. Nasto
pilo bo šest finalistov - 15 
l^ratni ekipni prvak Jugo
slavije Crvena Zvezda, 
partizan ( B g ) , Sarajevo, 
Dinamo ( Z g ) , N o v o mesto 
in domači Kladivar. V 
omenjenih ekipah bo na
stopila domala vsa držav
na reprezentanca. Crvena 
Zvezda !'0 prišla kom
pletna s S^^tekičem in Mili-
čem na čelu in je brez 
dvoma favorit štev. 1 na 
tem prvenstvu za naslov 
državnega ekipnega prva
ka. Kladivar je bil lani 
tretji na tem prvenstvu. 
Letos se mu ponuja pri
ložnost, da bi na domačih 
tleh ob odličnem Roku 
Kopitarju, ki bo nastopil 
oba dneva kar v šestih 
disciplinah ter drugih 
društvenih članov (Uki-
ča, Lisca, Rozmana, Ar-
zenška, Renerja, Krajnca, 
Mijača, Pečarja, Prezlja, 
Škofa itd) segel po čast
nem drugem mestu. Raz
položenje v taboru atle
tov Kladivarja je optimi
stično in bi ta svoj smoter 
pred zaključkom letošnje 
atletske sezone radi ure
sničili. Ljubitelje športa, 
še predvsem atletike, va
bimo, da si v kar največ
jem številu ogledajo to 
kvalitetno atletsko prven
stvo. 

PRAVNA PREOBRAZBA PRAVOSODJA 

KRENILO JE NA BOUE 
Manj nerešenih zadev I r o f lansko leto 

Od reorganizacije rednega 
sodstva in ustanovitve Te
meljnega sodišča v Celju je 
minilo že več kot leto in pol. 
T o je sorazmerno kratek čas 
vendar pa dovolj dolg, da je 
mogoče oceniti prve rezulta
te ustavne preobrazbe pra
vosodja. Iz poročila Temelj 
nega sodišča v Celju izhaja, 
da je v tem času uspešno 
uresničevalo namene preo
brazbe pravosodja, ki so bili: 
podružbiti sodno funkcijo, 
povečati učinkovitost, racio
nalizacija in specializacija. 
Za dosego vseh teh smotrov 
je seveda potreben daljši čas-, 
saj gre vendarle za dolgotra
jen proces, zato naj opozori
mo le na nekatere pozitivne 
spremembe in tudi na teža
ve, ki otežkočajo še uspeš
nejše delo sodišča. 

PODRUŽBUANJE 
SODNE FUNKCIJE 

Funkcijo sojenja se nedvo
mno podružblja že z vključi
tvijo večjega števila sodni
kov porotnikov (700). Ome
niti je treba številne stike, 
posvete in razgovore s sodni
ki porotniki, da se lahko ena
kopravno s poklicnimi so
dniki vključujejo v meritor
no odločanje - sojenje. Pri
bliževanje sodstva občanom 
se je odrazilo tudi z obravna
vanjem sodnih zadev na prvi 
stopnji na enoti sodišča v 

krajih, kjer je obravnavana 
zadeva nastala. Enak pomen 
ima tudi povečanje števila 
enot sodišča in opravljanje 
uradnih dni izven sedeža 
enot. Tako je v letu 1980 za
čela z delom enota v Šentjur
ju, sodišče pa je opravilo v 
letu 1979 zunaj sedeža enot 
28 uradnih dni. Pomembna 
je vloga sodišča v sistemu 
družbene samozaščite, saj je 
ob spremljanju družbenih 
odnosov in pojavov opozori
lo več delovnih organizacij 
in samoupravnih skupnosti 
na nepravilnosti, ki jih so

dniki ugotavljajo pri obrav
navanju kazenskih in civil
nih zadev. Gre zlasti za opa
žanja o pomanjkljivi eviden
ci, slabi notranji kontroli, 
slabem zavarovanju družbe
nega premoženja, neustrez
no varstvo pri delu itd. V bo
doče bo treba še okrepiti so
delovanje s sredstvi javnega 
obveščanja, saj objektivno 
obveščanje o vzrokih in po
sledicah družbeno negativ
nih pojavov nakazuje ele
mente za preprečevanje 
škodljivega ravnanja, kar ne
dvomno doprinaša k osve-
ščanju občanov k večji druž
beni disciplini in morali. 

REŠEVANJE ZADEV IN 
TRAJANJE POSTOPKA 

Temeljno sodišče v Celju 
je ob začetku dela 1. 1. 1979 
podedovalo kar 4890 nereše
nih glavnih sodnih zadev. 
Ob koncu leta 1979 je sicer 
ostalo nerešenih 5267 važnej
ših zadev, vendar je treba po
jasniti, da je v tem letu pri
padlo kar 8475 novih zadev. 
Sodišče je tako rešilo skupaj 
8098 važnejših zadev, pri če
mer je posvetilo posebno po
zornost reševanju starih za
dev, saj je rešilo kar 62% 
vseh starih zadev. V letoš
njem letu se statistično sta
nje že izboljšuje ter je bilo 
maja že 445 manj nerešenih 
zadev kot ob koncu leta 
1979. 

V lanskem letu je sodišče 
izgubilo nekaj časa zaradi 
reorganizacije, otepalo se je s 
kadrovskimi težavami, po
dedovalo pa je tudi precejš
nje število zaostalih, stro
kovno težavnih zadev. Na 
slabo učinkovitost sodišča 
vpliva tudi nezadostno 
odvetništvo, in nezaživela 
družbeno-pravna pomoč, po
manjkanje izvedencev, teža
ve z vTočanjem sodnih po
šiljk, pogoste selitve obča
nov itd. Med subjektivnimi 
razlogi pa je omeniti neza
dostno koncentracijo obrav
navanja, prelaganje obrav
nav na nedoločen čas in vča
sih tudi izdelovanje sodnih 
odločb po preteku zakon
skih rokov. 

Sodišče ima poseben ak
cijski program za odpravo 
pomanjkljivosti, ki jih lahko 
odpravi s svojo aktivnostjo. 
Zavedati pa se moramo, da 
bo ustavna preobrazba v ce
loti dosegla svoj namen, ko 
bodo zaživele tudi druge in
stitucije pravosodnega siste
ma, med drugim tudi poseb
na sodišča združenega dela, 
notranje, stalne in začasne 
arbitraže in samoupravna so
dišča pri družbenih organi
zacijah in dništvih. 

A V G U S T R I B I C 

SLAVJE V LIBOJAH 
V Keramični industriji 

Liboje so pred dnevi pro
slavili dva jubileja - 30 
letnico samoupravljanja 
(12. septembra 1950 prvi 
delavski svet) in 165 letni
co tovarne. Na proslavi 
ob 30 letnici samouprav
ljanja sta govorila predse
dnik delavskega sveta A l 
bin Sanca in predsednik 
Občinskega sindikalnega 
sveta Žalec Rafko Mla
kar. Ob 165 letnici tovar
ne so odprli v njeni nepo
sredni bližini tudi novo 
trgovino. Ob obeh prosla
vah jubilejev so pripravili 
tudi kulturni program. 

T V 

PREDVSEM KOOPERACIJE 
V dveh dneh na sejmu 25.000 obiskovalcev 

CELJE 

V petek, 19. septembra, je 
zvezni sekretar za ekonom
ske odnose s tujino, Metod 
Rotar, odprl v hali Golovec 
trinajsti mednarodni sejem 
obrti in opreme za obrt. Si
cer pa je otvoritveno sveča
nost začel direktor Zavoda 
Golovec, Risto Gajšek, ki je 
med drugim ugotovil , da to
kratni sejem zavzema 
3500 kv. metrov pokritih in 
1500 kv. metrov odprtih po
vršin, na njem pa sodeluje 38 
običnskih obrtnih združenj, 
14 obrtnih zadrug, 2 pogod
beni organizaciji združenega 
dela in več kot 20 organizacij 
združenega dela. Prodaja 
blaga je organizirana v 60 pa
viljonih. 

Pomembna je ugotovitev, 
da tokrat prvič sodeluje na 
sejmu tudi Občinsko združe
nje obrtnikov iz pobratenega 
Siska. 

Ko je Metod Rotar odpiral 
sejem, je med drugim pou

daril pomembnost malega 
gospodarstva v celotnem na
cionalnem gospodarstvu, 
njegovo v logo v izvoznih pri
zadevanjih itd. Sicer pa je 
menil, da je Celje, zaradi sta
rodavne obrtne tradicije, 
pravšnje mesto za organiza
cijo takšnih sejmov. 

Da, letošnji sejem je razgi
ban, največji doslej. Pred
vsem spodbuja in opozarja 
kooperacijo in inovacije. Pri 
tem je zanimiv prikaz Me
dobčinske gospodarske 
zbornice Celje o stanju koo-
peracijskih odnosov in iska
nju kooperacijskih možnosti 
za vse organizacije združene-

fa dela v regiji. Tudi štorska 
.elezarna daje temu poglav

ju pomemben poudarek, saj 
razstavlja dele traktorjev, za 
katere išče kooperante. Tudi 
posebna lesna razstava je 
poudarek letošnjega sejma. 

Sejem je prinesel živahen 
utrip v življenje celjskega 

mesta. Samo v dveh dneh in 
pol, vključno z nedeljo, je 
Golovec obiskalo več kot 
25.000 ljudi, od tega smo v 
nedeljo okoli 14.000. K živa
hnosti in aktualnosti Celj
skega sejma prispevajo tudi 
druge prireditve, posvetova
nja, ki jih v tem času ni malo, 
prodaja blaga, gostinska po
nudba itd. 

Med gosti prvih dni so po
sebno pozornost vzbudili 
predstavniki Crvene zastave 
iz Kragujevca, ki so prav s 
pomočjo Celjskega sejma že
leli rešiti nekatera vprašanja 
svojih kooperantov. Upaj
mo, da j im je to uspelo. 

D o konca sejma so še štirje 
dnevi, prav tako bogati po 
vsebini in spremljajočih pri
reditvah. V tem času bo tudi 
pomembno posvetovanje o 
izvozno-uvoznih pogojih in 
drugem. 

M.B02IC 

O NOVEM OBDOBJU 

2EUE SO TUDI NAŠI NAČRTI 
Osnutek temeljev družbenega plana kot strokovno politični izziv 

Predsedstvo OK S Z D L 
Celje je na svoji 22. seji raz
pravljalo o osnutku dogo
vora o temeljih družbenega 
plana v celjski občini. Sejo 
je vodil predsednik sveta za 
družbenoekonomske od-
»lose Zvonko Perlič, ki je na 
začetku opozoril na kon-
''retno in učinkovito raz
pravo. Bila pa je tudi dolgo
trajna, saj je traja dve uri in 
^0 zato izpustili drugo toč-
J'?- ki naj b i govorila o sta-
^lizacijskih izvajanjih, 
^enesli so jo v naslednjo 
^^jo, ki bo predvidoma 6. 
O k t o b r a . 

f^azprava je opozorila na 
fi^noge vidike: na realnost 
j^ačrtovanja, dosedanje iz-
^^šnje in drugo. Močno je 

izpostavila stanovanjsko go
spodarstvo, prestrukturira
nje celjske industrije, izvoz
na prizadevanja, odnose v tr
govini in preskrbo, opozorila 
je na nesorazmerja med sa
moupravnimi interesnimi 
skupnostmi in zmogljivostjo 
gospodarstva in drugo. Bi
stvo vsega pa je, da se zdru
žijo vse družbenopolitične 
sile v občini in v javni raz
pravi čimbolj razgrnejo bi
stvo načrtovanja novega 
srednjeročnega obdobja: da 
družbeno načrtovanje po
meni bistvo družbene last
nine nad ustvarjenimi sred
stvi. Zato bi morali posveti
ti vso pozornost temu, kako 
bomo ustvarjali pogoje za 
izvedbo plana, saj so nave

dene postavke tako želje 
kot potrebe .Spoštovati bo 
treba odgovornost in dosle
dnost, a ne v birokratskem 
smislu. Da bo načrt lažje 
izvesti, načrtujemo v občini 
že tretji samoprispevek. Čla
ni predsedstva niso sprejeli 
konkretnih sklepov, so pa 
člani sveta za družbenoeko
nomske odnose izoblikovali 
stališča do današnje seje 
zborov občinske skupščine. 

Predsedstvo je razpravlja
lo tudi o kadrovskih spre
membah. 

Dosedanji svet za zdrav
stvo, rekreacijo in telesno 
kulturo je postal svet za 
zdravstvo, osnovan pa je nov 
svet za telesno kulturo, ki 
mu predseduje Magda Urh. 

N o v i predsednik sveta za 
vzgojo in izobraževanje je 
Franci Pusar, predsednik 
sveta za informiranje je 
Franc Ban, predsednik sveta 
za mednarodne odnose pa 
Niko Zimšek. Vse zamenja
ve so nastale zaradi novih 
delovnih obveznosti prejš
njih predsednikov, oziroma 
njihove preobremenjenosti. 
Drago Stokavnik, sekretar 
O K S Z D L je prevzel nove 
funkcije pri K O za vlak B I E , 
pri komisiji za usklajevanje 
O D voljenih in imenovanih 
funkcionarjev in pri volilni 
komisiji. T o delo je prej 
opravljal sedanji predsednik 
O K S Z D L Tone Rozman, ki 
ima v sedanji funkciji vrsto 
novih nalog. D. M E D V E D 

POGLEJMO NAOKROG 
SREDA, 17. SEPTEMBRA: 

V New Yorku se je v umirjenem ozračju pričelo 35. 
zasedanje Generalne skupščine O Z N . Do 10. oktobra 
bo trajala splošna razprava. . . V Paragvaju so atenta
torji ubili nekdanjega nikaraškega diktatorja So-
mozo. . . Španija je prva predlagala dnevni red za 
konferenco o evropski varnosti in sodelovanju. . . 
Ustavno sodišče Jugoslavije je sklenilo, da bo o za
konu »sodi-lihi« izvedena javna razprava . . . Podra
žilo se je meso in sicer v poprečju za 21,1% . . . 

ČETRTEK, 18. SEPTEMBRA: 
Zvezni sekretar za zunanje zadeve Josip Vrhovec je 

prispel na uradni obisk na Kubo. V pogovorih z gosti
telji bo govora o sodelovanju obeh dežel in o dejavno
sti gibanja neuvrščenih, še zlasti z ozirom na zasedanje 
Generalne skupščine O Z N . . . Z a španskim predlo
gom za dnevni red konference o evropski varnosti in 
sodelovanju, je svoj predlog podala tudi madžarska 
delegacija. Predloga se razlikujeta le v eni t očk i . . . 
Predsedstvo Zvezne konference SZDLJ je sklenilo 
ustanoviti koordinacijski odbor, ki bo skrbel za obe-
ležitev in ohranitev imena in dela Josipa Broza 
T i ta . . . General Evren, ki je minuli teden z vojaškim 
udarom prevzel oblast v Turčiji, je prisegel v parla
mentu . . . Ko je že vse kazalo na neuspeh zasedanja 
naftnih ministrov dežel OPEC, so na izrednem se
stanku vendarle dosegli delni kompromis, po kate
rem bo tudi Saudska Arabija dvignila ceno nafte na 30 
dolarjev za sodček. T o je še vedno manj kot je najnižja 
dogovorjena cena. Manj uspeha je bilo pri dogovoru o 
počasnem omejevanju proizvodnje nafte. . . Republi
ški izvršni svet bo skupščini SRS predlagal večje 
davčne olajšave za izvoznike. Z njimi naj bi še do
datno spodbudili izvozna prizadevanja gospodar
s tva. . . 

PETEK, 19. SEPTEMBRA: 
Razvoj dvostranskih odnosov med Kubo in Jugo

slavijo je uspešen, tudi pripravljenost za njihovo 
poglabljanje je na obeh straneh. Tako so ugotovil i na 
razgovorih Josipa Vrhovca s podpredsednikom ku
banske vlade Rodr iguezom. . . Italijanski predsednik 
Pertini je na obisku na Kitajskem, kjer je v srečanju s 
Hua Guofengom govori l o sodelovanju obeh deže l . . . V 
Sovjetski zvezi so včeraj izstrelili raketo Sojuz 38 z 
dvočlansko posadko, ki je sestavljata sovjetski in ku
banski vesol jec . . . Poveljnik izrednega stanja v Južni 
Koreji Sung je potrdil smrtno obsodbo opozicij
skemu voditelju Džungu. Vsa napredna svetovna jav
nost ob tem ostro protestira. Zrežiran proces je obso
dila tudi Zvezna konferenca S Z D L J . . . 

SOBOTA, 20. SEPTEMBRA: 
Na 35. zasedanju Generalne skupščine O Z N se pri

čenja splošna razprava o 120 točkah dnevnega 
reda . . . Iransko-iraški spor se nadaljuje z nezmanj
šano silovitostjo, saj se obmejni spopadi še širijo in 
kot kaže gre že za pravo vojno. O tem priča tudi dej
stvo, da so v Iranu izvedli mobilizacijo . . . Sovjetsko 
partijsko glasilo Pravda je v komentarju ostro opo
zorilo na vmešavanje v poljske notranje zadeve, za 
kar obtožuje določene kroge in stranke na Zahodu, 
razdiralne dejavnosti pa obtoža tudi nekatere Po
l jake . . . 

NEDELJA, 21. SEPTEMBRA: 
Začel se je teden boja proti kajenju. . . Francoz 

d'Aboville je s 5 metrov dolgim čolnom preveslal 
5200 km dolgo pot čez Atlantik. . . V Splitu sta po treh 
dneh umrla siamska dvojčka, ki sta bila zrasla z me
denico . . . Dva rahlejša potresna sunka sta danes stre
sla Zagorje. Potres ni povzročil škode.. . 

PONEDELJEK, 22. SEPTEMBRA: 
Predsedstvo C K Z K S je razpra\ l jalo o aktualnih 

gospodarskih vprašanjih. Člani so poudarili da bo 
ekonomske probleme mogoče reševati le s krepitvijo 
samoupravnih družbenoekonomskih odnosov, z bolj
šim gospodarjenjem, predvsem pa ob bolj definirani 
odgovornos t i . . . Na iransko-iraški meji se še naprej 
širijo spopadi. Iraško letalstvo je napadlo iranska leta
lišča in postojanke. Zaskrbljenost zaradi te vojne v 
svetu narašča... Jugoslovanski veleposlanik Zotovič 
je na konferenci o varnosti in sodelovanju v Evropi 
predlagal, da bi že na tej konferenci določili kraj in 
datum naslednje in tako ohranili kontinuiteto konfe
rence. Predlog so podprli številni delegat i . . . V Ljub
ljani se je pričel 15. kongres jugoslovanskih kirur
gov, na katerem sodeluje 700 zdravnikov. Ob otvoritvi 
je zbranim spregovoril Stane Dolanc . . . 

TOREK, 23. SEPTEMBRA: 
V Beogradu se je pričelo zasedanje Generalne kon

ference organizacije O Z N za izobraževanje, znanost 
in kulturo. V imenu Jugoslavije je zasedanje pozdravil 
predsednik predsedstva SFRJ Cvijetin M i j a t o v i č . 
Poljska vlada je razpravljala o načrtih za prihodnje 
leto in postavila v ospredje gospodarske ukrepe in 
zboljšanje preskrbe. . . Da bi bilo zdravil dovolj, naj 
bi v prihodnje zagotovili pravočasen nakup surovin za; 
zdravila, tako da bi odobrili namesto četrtletne kvote, 
kar letno devizno kvoto. . . . Med Jugoslavijo in Veliko 
Britanijo so odlični odnosi, je izjavila Margaret Thatc-
her v intervjuju pred obiskom v S F R J . . . V rudniku 
Senovo manjka vsak dan skoraj tretjina zaposlenih, 
čemur botrujejo bolniške, neupravičeni izostanki, se-; 
zonska opravila in dopust i . . . 



JUTEKS ŽALEC 

SKORAJ NIČ ZA DOMA 
Izvoz so povečali za več kot trikrat 

v novih pogojih gospo
darjenja je Juteks iz Žalca 
prav gotovo v težkem polo
žaju, saj vemo, da je povsem 
vezan na uvoz surovin. 
Takšnih surovin, ki jih z do
mačimi materiali ni mogo
če nadomestiti. V Juteksu 
pravijo, da bi morali skoraj 
vso proizvodnjo izvoziti, če 
bi hoteli zadostiti potrebam 
za uvoz surovin. In kar izvo
za tiče, je treba priznati, da 
je ta delovna organizacija v 
tem letu napravila velik 
skok naprej. 

Zavedajo se namreč, da je 
treba izvažati. Tako so v 
prvih šestih mesecih dosegh 
skoraj nemogoče. V primer
javi z lanskim letom so izvoz 
povečali kar za tri in polkrat. 
Izvoz tako znaša deset mili
jonov ameriških dolarjev. 

Največ svojih izdelkov pa 
prodajo v Irak, Avstri jo, 
Zvezno republiko Nemčijo , 
skandinavske države, Italijo, 
Libi jo in Sovjetsko zvezo. 
Temeljna organizacija zdru
ženega dela Talne obloge je v 
polletju izvozila 65 odstot
kov proizvodnje, T O Z D Juta 
pa skoraj polovico. Tržišče je 
sedaj s talnimi oblogami in 
jutinimi izdelki doma prav
zaprav osiromašeno. Jutina 
vreča je že prava atrakcija. V 
Juteksu pravijo, da bi izvoz 
še lahko povečali, to pa bi 
bilo možno samo s povečano 
proizvodnjo in zaposlitvijo 
večjega . števila delavcev. 
Izredno povečan izvoz je ve
lik uspeh Juteksa, sploh še, 
če pomislimo, da je prodor 
na zahodni trg izredno težek, 
saj imajo izdelki iz manj ra
zvitih držav močne carinske 

olajšave, za Juteksove izdel
ke pa je treba plačati dvajset 
in več odstotkov carine. Tu 
še zlasti mislimo na jutine iz
delke. Se težje pa je biti kon
kurenčen s talnimi oblo
gami, saj je treba vedeti , da 
je zahodni trg domovina tal
nih oblog. Konkurenčen je 
treba biti torej v ceni in ka
kovosti. Manjša prodaja do
ma in sorazmerno nizke cene 
na zahodnem tržišču nado
meščajo tudi s povečanim 
izvozom v Sovjetsko zvezo. 

Kljub temu, da ogromno 
izvažajo, pa še zdaleč ne po
krivajo uvoza z izvozom. V 
Juteksu morajo zato velik 
delež deviznih sredstev pri
dobiti na osnovi samouprav
nih sporazumov s tistimi, ki 
več izvažajo kot uvažajo. 

J A N E Z V E D E N I K 

Juteks bi lahko svojo proizvodnjo še povečal, za to pa bi rabil večje število delavcev. 

SREČANJE 

STARIH 
VOJAKOV 

Letošnje srečanje sta
rih slovenskih vojakov 
87. celjskega pešpolka in 
vseh poznejših borcev za 
severno mejo bo v petek, 
26. septembra ob 15. uri v 
Turški mački. V prejšnjih 
letih so se veterani zbrali 
v starem gostišču s tem 
imenom že dvajsetkrat. 

Vabljeni so tudi »Krajn-
ski Janezi«. 

SLOVENSKE KONJICE 

OD 13 NA 5 ODSTOTKOV 
Industrijska proizvodnja manjša, izvoz večji 

v konjiški občini je kljub 
številnim ugodnim gospo
darskim rezultatom, doseže
nim v prvem polletju, posta
lo jasno, da ne bo mogoče 
doseči predvidevanj, ki so 
jih začrtali v resoluciji o poli
tiki izvajanja družbenega 
plana razvoja občine za to le
to. T o je postalo po osmih 
mesecih predvsem za rast in
dustrijske proizvodnje še 

bolj očitno. Odločil i so se to
rej za spremembe resolucije. 

V prvem polletju se je in
dustrijska proizvodnja pove
čala za 3,4 odstotke, v osmih 
mesecih pa skupno le za 2 
odstotka. Predvideno 13-14 
odstotno rast v tem letu ne 
bo mogoče doseči. Ker pa 
delovne organizacije menijo, 
da bodo že v septembru na
doknadile vel iko zamujene

ga zlasti iz poletnih mesecev, 
še vedno predvidevajo, da 
bodo do konca leta dosegli 
5-6 odstotno rast industrij
ske proizvodnje. 

Med delovnimi organizaci
jami, ki so vplivale na spre
menjena predvidevanja ima 
pomemben delež kovaška 
industrija U N I O R iz Zreč. 
Prvotno, pred sprejetjem le
tošnje resolucije, so menili, 
da bo pri njih porasla indu
strijska proizvodnja za 9,7 
odstotkov, januarja pa so 
predlagali 20 odstotno rast. 
Zaradi težav, predvsem pri 
nabavi reprodukcijskih ma
terialov, pa so se sedaj odlo
čili za prvoten predlog - to
rej 9,7 odstotno rast. 

S tem, ko industrijska pro
izvodnja narašča za manj, 
kot so predvideli, tudi ne bo 
mogoče doseči planirane ra
sti realnega družbenega pro
izvoda. Namesto 11-12 od
stotnega povečanja menijo, 
da bodo dosegli 9-10 od
stotno. 

Drugače pa je z izvozom. 
Tudi pri njem so se odločili 
za spremembo, vendar navz
gor. V polletju so namreč do
segli 42,5 odstotno poveča
nje izvoza v primerjavi z ena
kim obdobjem preteklega le
ta. Delovne organizacije pa 
ocenjujejo, da bodo kljub 
številnim težavam tudi do 
konca leta lahko dosegale 
ugodne izvozne rezultate. 
Tako so se odločili, da bodo 
predlaganih 15 odstotkov 
povečanega izvoza presegli 
še za deset odstotkov. 

M I L E N A B. P O K L I C 

GOSPODARSTVO OBČINE ŠMARJE 

NAJVIŠJI »OD« PROMET 
Dohodek na regijski ravni, pa pod republiško 

Gospodarstvo občine 
Šmarje pri Jelšah je v prvem 
polletju letos ustvarilo 2,70 
odstotka celotnega prihodka 
oziroma 4 odstotke dohodka 
celjske regije. P o dinamiki 
rasti je celotni prihodek zao
stajal, dohodek je bil na po
prečni ravni regije, sicer pa 
pod republiškim. Občina v 
celoti je ustvarila tudi maj
hen delež sredstev za repro
dukcijo - 3,2 odstotka. So pa 
spodbudnejši kazalci o do
brem gospodarjenju, saj je 
občina Šmarje poslovala go-
spodameje kot v poprečju 
regija in je dejansko ustvari
la več akumulacije na 100 di
narjev poprečno uporablje
nih sredstev kot regija in re
publika. Nasprotno pa je za 
obema spet zaostajal doho

dek na delavca. Tako je bilo 
ustvarjenega 116.131 dinar
jev dohodka na delavca, v re
giji v enakem času 144.204 in 
v republiki 148.795 dinarjev; 
produktivnejša od večine so 
bila le naslednja področja: 
industrija in rudarstvo, goz
darstvo, promet in zveze, tr
govina in stanovanj sko-ko-
munalna dejavnost. Najvišji 
O D je bil v prometu 9.723, 
najnižji v kmetijstvu 5.927 
dinarjev. 

V prvem polletju letošnje
ga leta je bilo v občini v go
spodarstvu zaposlenih 4329 
delavcev, kar je za skoraj 2 
odstotka več kot lani v pol
letju. V primerjavi z vsem le
tom 1979 pa se je število za
poslenih zmanjšalo za 77 de
lavcev, tako da predvidena 4 

odstotna rast zaposlenosti v 
poUetju 1980 ni bila doseže
na. Nizka stopnja zaposleno
sti je bila zaradi zmanjšanja 
zaposlenih v gradbeništvu in 
turizmu ter gostinstvu, gre 
pa pri tem tudi za različno 
»statistično zajemanje«, saj 
se na primer Atomske Topl i 
ce od 12. 5. 1980 dalje ne » v o 
dijo na področju gospodar
stva«, ampak med družbeni
mi dejavnostmi. 

Glede izgub se je stanje 
izboljšalo zlasti v drugem če
trtletju, še vedno pa je slabše 
kot lani ob istem času; šte
vilčno je en tozd izkazal izgu
bo lani, letos pa dva Hmeza-
dova v skupnem znesku ne
kaj čez tri milijone in 400 ti
soč dinarjev. 

M I T J A U M N I K 

RIŠE: BORI ZUPANČIČ 

- Tovariši, občutek imam, da moramo najprej izvesti sanacijo le tega... 

MLADI V MERXU 

NI JIM VSEENO KAKO DO 
Pred referendumom govori Brane Florjančič 

Po decemberskem neu
spelem poskusu reorganiza
cije celjske trgovine v okvi
ru Dobrine, se je delovna or
ganizacija Merx Celje kot 
pobudnica nadaljnjih priza
devanj za ustanovitev sa
moupravne asociacije, ki bi 
zagotavljala uspešnejše de
lovanje, razvoj in rast celj
ske trgovine, aktivno vklju
čila v akcije za ustanovitev 
novega S O Z D . Delovna or
ganizacija Merx je v večme
sečni aktivnosti privabila k 
sodelovanju vse zainteresi
rane za skupno dograjeva
nje smernic za ekonomske 
ter družbene interese in ci
lje te združitve. 

Tudi mladi v Merxu so za
čutili potrebo po aktivnem 
vključevanju v proces reor
ganizacije celjske trgovine, 
zato so se povezali z občin

sko konferenco Zveze socia
listične mladine Celje ter pri
pravili vrsto razgovorov in 
medsebojnih delovnih sre
čanj v želji, da akcija, v kate
ro je bilo do sedaj vloženega 
veliko dela in truda, na bliža
jočem se referendumu tudi 
uspe. O tem je predsednik 
koordinacijskega sveta 
Z S M S v D O Merx Celje Bra
ne Florjanič povedal nasled
nje: »Referendum je pred 
vrati, zato se je tudi aktiv
nost vseh družbenopolitič
nih organizacij in organov 
upravljanja v naši delovni 
organizaciji še povečala. Gle
de na to, da je pri nas zapo
slenih približno 35 odstot
kov mladih, nam ne more in 
ne sme biti vseeno, kako se 
vključujemo v tekoča doga
janja, trenutno v proces reor
ganizacije naše trgovine. Za
to smo si izdelali koncept ak
tivnosti, s poudarkom na 
kvalitetni tekoči in povratni 
informaciji, ki bodo potekale 
do 1. oktobra, ko se bo treba 
na referendumu izreči o naši 
odločitvi. T o je v tem času, 
ko je osnutek samouprav
nega sporazuma o združitvi 
v fazi obravnavanja v posa
meznih samoupravnih eno
tah, še posebej pomembno. 
Na torkovi seji koordinacij

skega sveta Z S M S v naši de 
lovni organizaciji, so osnov 
ne organizacije poročale o 
svojem delu do sedaj, dogo
vorili pa smo se, kaj je v ten 
trenutku še storiti, da bi mla 
di v Merxu odšli z jasno sliki 
na mesto odločanja. Mislin 
da danes ni večjih dilem ^ 
nejasnosti in tako upamo, d 
bo nova sarrioupravna asd 
ciacija po 1. oktobru tudi oži 
vela. In če izhajamo iz \ 
predpostavke, potem je tn 
ba razmišljati že vnaprej, sa 
bo nova organizacija pogoji-
la tudi reorganizacijo danjiS-
njih osnovnih organizac 
Z S M S pri nas, ko bo treb 
slediti smernicam in določ 
lom novega statuta občinsk 
konference Z S M S Celje, 
teh pa je vidna težnja po fo 
miranju številčno manjši 
osnovnih organizacij, ki b( 
do bolj prožne in ki bod 
najširše zagotavljale interes 
mladih v skupnih prizadevi 
njih in težnjah po rK 
predku.« 

Mladim v Merxu torej ni 
vseeno, kakšna bo njihova 
prihodnost. Želijo, in to nji; 
hovo delo tudi potrjuje, da bi 
bila ta še lepša, predvsem pa 
ekonomsko in duhovno tr
dnejša in bogatejša. 

M A R J E L A A G R E i 

V RADEŠKI SOPOTIZ 
ZAUPANJEM V SVOJE DELO 

Delavci T O Z D Sopota Radeče, združeni v D O Le-
snina Ljubljana, bodo v petek svečano proslavili 50. 
obletnico obstoja. Podjetje je bilo ustanovljeno sicer 
pred enainpetdsetimi leti, vendar je lanskoletni požar 
delavcem preprečil praznovati obletnico v jubilejnem 
letu. Danes je od požara ostal le še grenak spomin s 
sladkim priokusom, da takrat, v najtežjih dneh ne
sreče, niso bili sami. 

50. obletnico obstoja podjetja, 30. obletnico samou
pravljanja in 20. obletnico izvozne dejavnosti, bodo v 
Sopoti kar se da slavnostno obeležili, saj uspehi, ki jih 
danes dosegajo, niso zrasli kar čez noč. So rezultat 
trdega dela vseh delavcev, samoupravnih organov, 
družbenopolitičnih organizacij, skratka vseh, ki so se 
vseskozi zavestno odrekali boljšemu standardu za 
lepši današnji in jutrišnji dan. 

V okviru praznovanja zlatega jubileja Sopote že po
tekajo razna športna tekmovanja med tozdi s ciljem 
medsebojnega zbliževanja, v soboto dopoldne pa se 
bodo mladi vseh temeljnih organizacij Lesnine udele
žili delovne akcije na žagi, ko bodo uredili delovne 
prostore, popoldne pa se bodo srečali v raznih športnih 
tekmovanjih. V petek, na dan osrednjega praznovanja, 
bo ob 8. uri svečana seja delavskega sveta, na kateri 
bodo podelili priznanja delavcem za dolgoletno delo v 
samoupravnih organih in družbnopolitičnih organiza
cijah. P o končani seji bo ob 10. uri svečan sprejem 
gostov in ogled proizvodnih prostorov ter razstave, na 
kateri bo prikazan razvoj podjetja skozi vseh petdeset 
let. Centralna proslava obletnice bo ob 11. uri v dom^ 
Svobode v Radečah, na kateri bo delavcem spregovo
ril izvršni sekretar C K Z K S Emil Roje ter direktor 
T O Z D Sopota Anton Zupančič. Ob tej priliki bodo 
med drugim podelili lanskoletna odlikovanja maršala 
Tita devetim zglednim delavcem Sopote ter spomin
ska darila tistim, ki združujejo delo v Sopoti tridesetih 
več let. ^ 

M.AGREZ 



TELESNA 
KULTURA v 
OBRAMBI 
DOMOVINE 

T K S in Občinska zveza 
23 telesno kulturo Žalec 
pripravljata za mesec ok
tober tekmovanje pod na
slovom »Telesna kultura 
v obrambi d o m o v i n e « , 
pri izvajanju tega progra-
jna bodo zajeli: preprosta 
orientacija, spoznavanje 
topografskih znakov, 
streljanje z zračno puško, 
met bombe v cilj, prva 
pomoč, zgodovina N O B , 
spoznavanje K S - občine 
in vprašanje iz vsakdanje
ga življenja. 

Prijave sprejema T K S 
Žalec do 1. oktobra, nato 
pa bodo določili vrstni 
red startov in točen da
tum prireditve - tekmo
vanja. Za tekmovanje se 
lahko prijavijo ne samo 
telesnokulturne organiza
cije, ampak tudi sindika
ti, gasilci, osnovne orga
nizacije Z S M S , upoko
jenci in druge organizaci
je v krajevni skupnosti. 
Vsaka ekipa bo štela po 
pet članov. 

T. T A V C A R 

KONJIŠKE CESTE 

VEČ PROMETNIH NEZGOD 
Pa niso ceste Icrive 

285 kilometrov cest je že 
na območju konjiške občine. 
2 1 km je magistralnih, ki so 
v celoti asfaltirane, 4 8 km re
gionalnih, od tega je 3 3 km 
cest z asfaltno podlago in 
15 km makadamskih z gra
mozno podlago ter 2 1 6 kilo
metrov lokalnih cest. Med 
lokalnimi jih je 3 7 km mo
derniziranih z asfaltno pod
lago, 162 km makadamskih z 
gramozno podlago, 17 km pa 
jih je še z zemeljsko podlago. 
Poleg teh so krajevne skup
nosti v zadnjih letih zgradile 
še 5 8 km cest z gramozno 
podlago. 

Cest je torej vel iko in po
treb po zgraditvi novih sko
raj ni. Nujna pa je posodobi
tev že obstoječih, zlasti re
gionalnih in lokalnih cest z 
asfaltno podlago. Zaradi po
manjkanja denarja bo to mo
goče le v daljšem obdobju in 
ob samoprispevku uporab
nikov cest. 

Na varnost ali nevarnost 
cest pomembno vplivajo oz
načbe cest. V celi občini so 
dokaj dobro uredili cestno 
prometno signalizacijo, ra
zen pri stranskih cestah v 
hribovitih predelih. Pri tem 
pa je dosti bolje urejena ver
tikalna signalizacija kot tal
na, ki je ne obnavljajo redno. 
Vel iko nevarnost za pešce pa 

predstavlja pomanjkanje peš 
poti ob magistralnih cestah, 
še zlasti pa na cesti Konjice-
-Konjiška vas, kjer se števil
ni otroci vračajo od popol
danskega pouka domov v 
mraku oziroma temi. 

Svet za prometno varnost 
skupščine občine je v letu 
1979, zlasti pa v tem letu ugo
tovil, da so krajevne skupno
sti vehko naredile za ureja
nje in zagotavljanje promet
ne varnosti na svojih območ
jih, še posebej Loče , Draža 
vas, Polene, Dobrava- Ga-
brovlje, Tepanje Vitanje, 
Bezina, Zreče in Ziče, v tem 
letu pa tudi Slovenske K o 
njice. 

Kljub vsem naporom in 
izboljšanjem cest in promet
nih označb, pa število pro
metnih nezgod ne upada. L e 
tos so na kojiških cestah iz
gubili življenje štirje, 1 4 je 
bilo težko poškodavanih in 
1 2 lažje. Vseh 3 5 v šestih me
secih. Lani je bilo v celem 
letu 6 9 prometnih nezgod. 
Največ nezgod je bilo na ne-
kategoriziranih cestah, pri
bližno enako pa na magi
stralnih cestah Zeče-S loven-
ske Konjice in Konj ice -Te-
panje ter regionalnih Zeče-
-Z reče in Tepanje-Spodnje 
Laže. 

Prometna varnost na ko
njiških cestah ni bila toliko 
odvisna od cest kot od člove
ka, človeka, ki še vse prema
lo upošteva cestnoprometne 
predpise in prometno kultu
ro. Med nezgodami, ki so se 
letos primerile, je več kot la
ni tistih, ki jih je povzročil 
č lovek z neprimerno hitrost
jo, nepravilnim prehiteva
njem, še zlasti pa zaradi izsi
ljevanja prednosti. Za vzgojo 
udeležencev v cestnem pro
metu bo torej treba storiti še 
več kot za ceste. 

Za številne uporabnike 
javnih prevoznih sredstev je 
še kako važno, kje in kakšna 
so avtobusna postajališča. 
Na obmiočju konjiške občine 
jih je 5 1 , povezuje pa jih 1 9 
rednih linij, 5 šolskih linij in 
šest linij pogodbenega avto
busnega prometa. Postajali
šča so razporejena glede na 
krajevne potrebe na mestih, 
ki so jih predlagali krajani v 
krajevnih skupnostih. V ve
čini primerov so postajališča 
le utrjena z makadamsko 
podlago, le ob večjih pro
metnicah pa so zgrajene le
sene ali zidane lope, ki nudi
jo čakajočim zavetje. Izjema 
je seveda nova avtobusna 
postaja v Slovenskih Konji
cah. 

M I L E N A B. P O K L I C 

NAZARJE 

IVERICE SO OPLEMENITENE 
Pomembni naložbi ob 80'letnici — vrednost i 70 milijonov 

Delovni kolektiv Gorenje-
Glin Nazarje je osemdeseto 
obletnico obstoja počastil z 
doslej največjo naložbo. Do
končani sta bili dve, katerih 
osnovni namen je predelati 
doma čim večje količine 
ivernih in zlasti oplemenite
nih ivernih plošč in žagane
ga lesa. Tovarna za opleme
nitenje in predelavo ivernih 
plošč naj bi zagotovila letno 
okrog 30 .000 kubičnih me
trov raznovrstnih oplemeni
tenih plošč za potrebe pohiš
tvene industrije. 

Avtomatizirana žagalnica 
za predelavo drobne oblovi-
ne je prva tovrstna pri nas in 
naj bi omogočila kvalitetne 
elemente za predelavo v 
končne proizvode tudi iz 
tankih gozdnih sortimentov. 
Doslej je to delo teklo na sta
rih tračnih žagah, zdaj delajo 
v novi žagalnici najmoder
nejši stroji švedskega izvora, 
katerih učinek je petkrat 
večji od dosedanje proizvod
nje. 

Vtem ko je kolekt iv za no
vo žagalnico namenil okoli 
35 milijonov dinarjev, je vre
dnost nove tovarne za ople-

Nova tovarna za oplemenitenje ivernih plošč in proizvod
njo nekaterih pohištvenih elementov. 

menitenje ivernih plošč 170 
milijonov dinarjev. 

V novi tovarni bo delalo 
okoli sto delavcev, vrednost 
njihovega dela pa bo okoh 
4 0 0 miUjonov dinarjev na le
to. Sicer pa pri oplemenite
nih ivernih ploščah ne gre 
samo za izdelavo nekaterih 
pohištevnih elementov, mar
več tudi za opaže in podob

no. Z novo tovarno za ople
menitenje ivernih plošč so se 
znatno povečale tudi izvozne 
možnosti. 

Tako je kolektiv počastil 
svoj častitljivi jubilej, spo
min, ko je italijanska firma 
FrateUi FeltrineUi zgradila v 
Nazarjah prvo industrijsko 
žago. Bi lo je to pred osemde
setimi leti. Tedaj je bila po 

velikosti dnga v Sloveniji. 
Tako se je začelo. V osemde
setih letih se je seveda tu 
marsikaj spremenilo, ne sa
mo v proizvodnem pogledu 
tudi v organiziranosti, sa
moupravljanju itd. Zabojar-
na, proizvodnja embalaže, 
stavbeno pohištvo, mehani
zirana žaga, največja in naj
modernejša tovarna ivernih 
plošč v državi, ki je pričela z 
delom 1971 . leta itd. Nazar-
ski kolektiv lesne industrije 
se je uvrstil med največje ko
lektive lesne panoge v dr
žavi. 

In prihodnja pot? 
Najprej tesnejše dohod-

kovno-tehnološke vezi z goz
darji, večja racionalizacija in 
avtomatizacija proizvodnje, 
odprava težkega fizičnega 
dela, ustvariti vse pogoje za 
večji izvoz, naložbe pred
vsem v obnavljanje tehnolo
ške opreme itd. Da, tudi do
volj nalog na področju druž
benega standarda, tudi več 
stanovanj, nadaljnja izgrad
nja kulturnega in športnega 
rekreacijskega središča in še 
kaj. 

M . B O Ž I C 

V MOZIRJU VEČ ČASA ZA j 
STRANKE 

Izvršni svet občinske skupščine Mozirje je z novim skle-: 
pom o določitvi delovnega časa v upravnih organih skup
ščine ter njegovi razporeditvi še bolj približal to delo delov-j 
nim ljudem in občanom. ] 

P o tem sklepu traja delovni čas v občinskih upravnih 
organih vse dni od ponedeljka do vključno petka od 6. do 14.. 
ure, razen ob sredah, ko velja od 6. do 16. ure. 

Upravni organi pa imajo poslej uradne ure za stranke ne 
samo ob ponedeljkih in sredah, marveč tudi ob petkih. Tako 
so uradne ure ob ponedeljkih in petkih od 6. do 14. ure, ob 
sredah pa od 6. do 16. ure. 

Pomembno je določilo, da morajo upravni organi ne samo 
v okviru uradnih ur, marveč tudi sicer vselej zagotoviti 
delovnim ljudem, občanom, organizacijam združenega dela, 
samoupravnim organizacijam, skupnostim in drugim vsa 
pojasnila, ki so izjemnega pomena za uveljavitev njihovih 
pravic. 

M B j 

KOZJANSKO 

ČE NI PONUDBE, TUDI 
CESTA NE POMAGA! 

Prestara pesem je že, kako na Kozjanskem potrebu
jejo sodobne ceste, ki naj bi povezale to pokrajino z 
ostalo Slovenijo. Ko t jara kača se tudi vlečejo dogo
vori, kaj bo s cesto preko Preverja, saj najkrajša pove
zava s Celjem še sedaj nima asfaltne prevleke. A kri
vični bi bili, če bi trdili, da je vse ostalo po starem. Ni ! 
Mnogo cest je na Kozjanskem že asfaltiranih, mnoge še 
bodo. Lepa pokrajina se je pričela zelo odpirati svetu. 

Do tu je vse lepo in prav. 
Cesta predstavlja most in po tem mostu zdaj prihaja 

vse več ljudi na Kozjansko, zlasti v kraje Ti tovega 
otroštva, torej v Podsredo, oziroma Trebče. Mnogi pa 
so slišali tudi za Kozje in njegov razvoj. V kraju je 
tekstilna tovarna, pa brusilnica stekla, žaga, kmetijska 
zadruga, zdravstvena postaja, šola, banka, pošta, nove 
hiše so zrasle na bližnjih gričkih kot gobe po dežju. 
Asfaltna prevleka se vleče vse od Kumrovca do Lesič-
nega po eni strani in po drugi preko Buč do Prela-
skega, kjer je spet povezava z obsoteljsko cesto. Na 
trgu stoji gostilna, ki je bila pred leti v zasebni lasti in 
tedaj so si popotniki lahko v njej utešili lakoto in žejo. 
Odkar pa je gostilna v Izletnikovih rokah, pa se prito
žujejo domačini, da o mimoidočih ne govor imo. Po
strežba je slaba, prava umetnost pa je izvabiti iz kuhi
nje kakšno kulinarično dobroto, pa čeprav je to zgolj 
oguljen dunajski zrezek. O kakšnih pravih kmečkih 
specialitetah se nikomur še sanja ne. 

Oni dan so prišli v Kozje turisti z Gorenjskega. Nav
dušeni nad lepo pokrajino, so se hoteli v Koz jem tudi 
okrepčati. Pa j im ni uspelo. Bili so razočarani. Pričako
vali so povsem normalen odnos do turista, pa so odšli 
iz sicer lepega kraja lačni. 

V motolu v Trebčah se vsakega maja meseca (takrat 
najbolj intenzivno) zbirajo mladi iz vse Jugoslavije, da 
obiščejo kraje Ti tovega otroštva. V enem dnevu se pri 
motelu ustavi več avtobusov otrok. Pa nimajo slado
leda. Do nedavnega so imeli tudi le dve vrsti sadnih 
sokov. Ce je danes kaj bolje, naj mi oprostijo za te 
besede. 

Pred nedavnim so se v Koz jem zbrali pravosodni 
delavci iz celjskega območja in drugod. Bilo jih je za 
nekai avtobusov. Nikjer v Kozjem niso mogli kupiti 
ene razglednice, da bi jo poslali v pozdrav svojcem, 
znancem, da bi opravili eno najbolj učinkovitih oblik 
reklame. 

Takole je to: cesta ne bo nič pomagala. Ce bo po
nudba in odnos gostinskih in turističnih delavcev ostal 
enak, bo asfalt še hitreje popeljal turiste mimo. Na 
starem dobrem prašnem makadamu je ne bi mogli 
tako urno popihati iz zaenkrat turistično negostoljub-
nih krajev. 

T e besede naj bodo v razmislek vsem tistim, ki so za 
razvoj gostinstva in turizma odgovorni . Skritih rezerv 
imajo dovolj , pa očitno še odkritih ne znajo izkoriščati. 

A ni že prišel čas, ko si tega ne bi smeli več privo
ščiti? 

D R A G O M E D V E D 

KOVAŠKA INDUSTRIJA ZREČE 

JEKLA JE PREMALO! 
pogovora z Ivanom Bornškom, predsednikom DS 

Jeklo in njegovo pomanj-
•^nje je vse bolj glavna te-

pogovorov v zreškem 
^NlOR-ju. Sploh se vse bolj 
^Popadajo s pomanjkanjem 

visokimi cenami repro-
^aterialov, zato ni čudno, 

temu tudi delavski svet 
Posveča največ pozornosti. 
. I v a n Bornšek je že 2 6 let v 
^'^iorju, številna dela je že 
opravljal, zdaj pa je vodja od-
^^Ika za prodajo odkovkov . 

In predsednik delavskega 
sveta delovne organizacije, 
ki združuje tri temeljne orga
nizacije in delovno skupnost 
skupnih služb. Spomladi je 
prevzel to odgovorno nalo
go, prej pa je bil predsednik 
samoupravne delavske kon
trole. 

Nj ihov delavski svet se 
običajno sestaja enkrat me
sečno, če je potrebno, pa se
veda večkrat. 2e na začetku 

smo povedali , da j im letos 
največ skrbi zadaja pomanj
kanje repromaterialo-v^. N e 
kako stalno je na dnevnem 
redu proizvodnja in kako 
čim več narediti s čim manj
šimi stroški. Stabilizacija to
rej. Pa se vrtijo v začaranem 
krogu. Naročil za svoje izdel
ke imajo dovolj - res sicer 
upadajo naročila za orodja 
pri domačih kupcih, a lahko 
bodo povečah iz\'oz, odkov

kov pa ne morejo narediti 
dovolj za vsa naročila. K e r ni 
jekla. Zaradi jekla celo 
ustavljajo posamezne agre
gate. Potrebovali bi namreč 
30 .000 ton jekla. Jugoslovan
ske železarne pa jim ga zago
tavljajo samo 2 0 . 0 0 0 ton. 
Dragega jekla. Obeti za na
prej pa niso nič bolj rožnati. 
Delavci so o tem dobro obve
ščeni, kako pa bodo repro-
materiale zagotovili, ne 
vedo. 

Na preskrbo s surovinami 
v Uniorju ne morejo bistve
no vplivati, zato skušajo na
rediti več v samem delov
nem procesu. Z boljšo delov
no disciphno - pravočasnimi 
prihodi na delo, produktiv
nim delom zmanjševanjem 
stroškov. . . , pa tudi zmanjše
vanjem bolezenskih izostan
kov z dela. Ravno bolezenski 

izostanki so trd oreh. Delo v 
kovačnicah je težko in zanj 
se odloča vse manj delavcev. 
Domačini že nekaj let ne. 
Med temi delavci je največ 
bolezenskih izostankov. Tež
ka fizična dela, ki jih oprav

ljajo, pa so v kovaški indu
striji nujna. Sicer so za njih 
na različne načine vzpodbu
jeni, vendar še ne tako, kot v 
večini evropskih držav, kjer 
imajo kovači benificirano 
delovno dobo. Težko delo pa 
jim tudi slej ko prej izčrpa 
moč in zdravje. Z deli, ki bi 
jih še zmogli , pa je vsako leto 
težje. 

Tudi investicijam namenja 
delavski svet vso pozornost. 
Športno - rekreacijski cen
ter na Rogl i bi naj bil že letos 
odprt, pričeh so z zemeljski
mi deli za novo proizvodno 
halo na Doliču, s katero bo
do povečali zmogljivosti vi-
tanjske temeljne organizaci
je, dogovarjajo se za ureditev 
obrata v Starem trgu na D o 
lenjskem, kjer bi našli zapo
slitev številni domačini. 

M I L E N A B. P O K L I C 



NA PONIKVI 
V vaseh: Boletina, Pod-

gaj, Uniše, Ponkvica, 
Okrog in Srževica je pred 
kratkim prvič zazvonil te
lefon. V krajevni skupno
sti Ponikva je že od lan
skega oktobra tekla akci
ja za napeljavo telefon
skega omrežja v bolj od
daljenih vaseh. Odslej je 
v krajevni skupnosti Po 
nikva 40 novih naročni
kov in bi jih bilo verjetno 
še več, če bi dopuščala 
centrala na Ponikvi . 

12 km telefonske nape
ljave so krajani naredili 
sami, s prostovoljnim de
lom in prispevki. 

Precej telefonskih prik
ljučkov je zdaj na kmeti
jah, kar je bil tudi namen 
akcije. Za sodobno kme
tovanje je telefon v neko
liko bolj oddaljenih kra
jih še kako pomemben, 
zlasti za kmete koope
rante. 

V naslednjem petlet
nem obdobju pa v krajev
ni skupnosti Ponikva na
črtujejo razširitev telefon
ske centrale, ki ima zdaj 
145 telefonskih priključ
kov. 

M P 

TRNOVLJE 

ZASIJALA JIM JE ZARJA 
Svečana otvoritev doma bo Jutri popoldne 

Številni gledališki amater
ji iz vse Jugoslavije, ki so do
slej imeli kakršen koli opra
vek z gledališko skupino tr-
noveljske » Z a r j e « , so tem 
gledališkim nadebudnežem 
želeli boljše delovne pogoje. 
Konkretno: večjo dvorano in 
še večji in funkcionalnejši 
oder. A želje so eno, realnost 
pa drugo. Toda vztrajnost, 
predvsem pa delavnost in 
družbena aktivnost celotne
ga ansambla - vse to so dej
stva, ki so obrodila sadove. 

K o so v celjski občini ste
kli pogovori o oblikovanju 
vsebine drugega samopri
spevka, družbene sile nika
kor niso mogle mimo kultu
re. V njenem okrilju pa je 
bila trnoveljska »Zar ja« , pa 
tudi v kompleksu reševanja 
položaja kulturnih domov na 
sploh, v prvem planu. A tudi 
tu je treba poudariti, da brez 
vztrajnega pritiskanja odgo
vornih pri »Zar j i« (beri Šte
fan Zvižej), ne bi danes dose
gli to, kar so. Takoj so na
mreč imeli pripravljene na
črte, kar pa je največ vredno 
- imeli so pripravljene mno

go dobre volje in lastnih žu
ljev ter trdno vero, da morajo 
uspeti. 

Del starega doma je bilo 
treba podreti. Kulturniki sa
mi so opravili vsa rušitvena 
dela, po končani gradnji pa 
so sami obnovil i okolje. Sa
mo to delo je vredno 350.000 
dinarjev. Celoten dom je vre
den 5 milijonov dinarjev, od 
tega znesejo 4 milijone grad
bena dela ( G O K O P Rogaška 
Slatina). 2,8 milijona sta pri
spevali celjska in slovenska 
kulturna skupnost, ostalo so 
bila sredstva iz vreče samo
prispevka. Pri prostovolj
nem delu so sodelovali vsi: 
najprej Zarjani sami, potem 
krajevna skupnost, vojaki, 
mladina. Zmanjkalo bi pro
stora, če bi naštevali vse po
sameznike, ki so zavestno in 
s srcem bili zraven. A težko 
bi brez Srečka Pirša, ki je 
prispeval ogromen delež v 
vrednosti opravljenih obrt
niških del na odru, pa tudi 
drugi seveda. 

Svečana otvoritev doma 
(spomladi je potekal v njem 
že del republiške Naše bese

de) bo jutri. Ob 17. uri se bo 
pričel kulturni spored pred 
domom, ki ga bodo izvajali 
godba na pihala France Pre
šeren, folklora in T V D Parti
zan Ciaberje. Ob 18. uri bo 
Tone Rozman, sicer predse
dnik odbora za izvajanje sa
moprispevka prerezal trak. 
V novem domu bodo pote
kale svečanosti pod skup
nim naslovom »Ti to , domo
vina, to smo mi !« Nastopili 
bodo Komorni moški zbor. 
Plesno gledališče, domači 
recitatorji. Krajevna skup
nost bo podelila priznanja. V 
soboto zvečer pa bo že prva 
gledališka predstava in sicer 
Brechtov Svejk v I I . svetov
ni vojni, v režiji Štefana Žv i -
žeja, v naslovni vlogi pa bo 
nastopil Srečko Centrih. 

D o m v Trnovljah je izre
dnega pomena. N e samo za 
kulturno društvo. P o d novo 
streho so našli svoj prostor 
tudi krajevna skupnost in 
vse njene družbenopolitične 
organizacije, z delom pa bo v 
novih pogojih začela delati 
tudi knjižnica. 

D. M E D V E D 

ZAČETEK KONCERTNE SEZONE 
V ponedeljek, 29. septembra zvečer bo v Celju nastopil Slovenski komorni orkster, ki ga 

vodi dirigent Anton Nanut. S tem se bo tudi pričela letošnja koncertna sezona Zavoda za 
kulturne prireditve, v kateri bo na sporedu poleg nekaterih popularnih koncertov še 8 
abonmajskih. 

19 članski komorni orkester bo v Celju nastopil z deli J. Ch. Bacha, Mozarta, Haydna, 
Sorkočeviča in Merkuja. K o t solista se bosta predstavila mlada splitska sopranistka Marina 
Jajič in oboist Stojan Dokuzov. E . G . 

TRNOVLJE: 
NEVARNA 
CESTA 

Cesta iz Celja proti Lju-
bečni skozi Trnovlje že 
vrsto let predstavlja 
nadvse nevarni odsek. 
Cestišče je ozko, polno 
ovinkov, na njej pa je iz 
dneva v dan gostejši pro
met. 

Čeprav so pred nekaj 
meseci cestišče temeljito 
posodobili še naprej 
predstavlja pravi izziv ne
srečam. Pravzaprav je ce
stišče po posodobitvi še 
nevarnejše. Zakaj? Pred
vsem zato, ker so cestišče 
sicer razširili tako da je 
ostalo praktično brez pra
vih bankin. T o pa je past 
za šoferje zlasti tiste s tež
kimi tovornjaki. L e malo 
je treba zapeljati na ban-
kino pa se le ta vdre in 
vozi lo je v jarku. Takih 
nesreč je bilo v zadnjem 
mesecu kar nekaj. K sreči 
niso zahtevale življenj in 
večje materialne škode. 
Toda kaj bo pozimi? Se 
bo vedno vse tako srečno 
izteklo kot doslej? 

M . B R E C L 

O GOSTINSTVU IN 
TURIZMU 

Jutri, v petek, 26. sep
tembra, bo v M e r x o v e m 
motelu v Šentjurju tretja 
redna seja skupščine P o 
slovne skupnosti za turi
zem Celje. 

P o predlogu dnevnega 
reda bodo najprej obrav
navali nekatere spre
membe samoupravnega 
sporazuma o združevanju 
v poslovno skupnost, v 
nadaljevanju pa o sred
njeročnih programih de
lovnih oziroma temeljnih 
organizacij združenega 
dela gostinstva in turizma 
ter o družbenoekonom
skem položaju gostinstva 
in turizma na sploh. Gre 
zlasti za oceno, kakšen je 
ta položaj v srednjeroč
nem obdobju, ki se prav
kar izteka in katere so na
loge, ki bodo aktualne tu
di za prihodnje. 

M B 

KRAJEVNI PRAZNIK RADEČE 

TUDI VINSKA TRGATEV 
Priznanje najbolj prizadevnim 

Prazniku Radeč in okolice 
posvečajo Radečani vsako 
leto vel iko pozornosti. L e 
tošnji program praznovanja, 
ki bo potekal od 26. septem
bra do 5. oktobra, temelji na 
prikazu aktivnosti posamez
nih društev in organizacij ra
deškega območja. 

Praznovanje krajevnega 
praznika Radeč in okolice se 
bo pričelo v petek dopoldne, 
ko bodo proslavili 50. oblet
nico T O Z D Sopota Radeče. 
V soboto, 27. septembra bo 
ob 19. uri zabavna prireditev 
z vinsko trgatvijo v Vrho-
vem. Nedeljsko dopoldne bo 
potekalo v znamenju ribi
škega tekmovanja za pokal 
» S a v a « na reki Savi, zvečer 
ob 18. uri pa je na programu 
nočni tek na trgu v Radečah 
za pokal Marjana in Milana. 

V ponedeljek, 29. septembra 
se bo ob 15. uri pričelo strel
sko tekmovanje v domu T D 
Partizan Radeče, ob 17. uri 
pa se bodo pomerili šahisti v 
brzoturnirju v osnovni šoli 
Radeče. Torek, 30. septem
bra bo v znamenju športa. 
Ob 16. uri se bo pričel roko
metni turnir na igrišču v Ra
dečah, v sredo, 1. oktobra pa 
bodo prišli na svoj račun 
kegljači. Tekmovanje se bo 
pričelo ob 17. uri na keglji
šču gostišča »Jadran« v Ra
dečah. V četrtek ob 15. uri je 
na programu lahkoatletsko 
tekmovanje na radeškem 
stadionu, ob 16. uri pa bali
narsko tekmovanje na no
v e m balinišču za Savo. V pe
tek, 3. oktobra se bo predsta
vi lo slovensko prosvetno 
društvo iz Železne kaple. 
Pevsko-folklorna prireditev 

se bo pričela ob 19. uri, v 
soboto pa je ob 19. uri na 
programu revija pevskih 
zborov občine Laško. Odvi
jala se bo v domu kulture v 
Radečah. Zaključni dan 
praznovanja krajevnega 
praznika Radeč in sosednih 
krajevnih skupnosti Zidani 
most, Vrhovo , Jagnjenica in 
Svibno, se bo pričel s strel
skim tekmovanjem borcev 
na strelišču Moči lno (ob 9. 
uri), ob 14. uri pa je na pro
gram otvoritev asfaltirane 
ceste Jagnjenica-Svibno na 
Jagnjenici. Ob. 15. uri bodo 
na Svibnem razvili svoj pra
por člani čebelarskega druš
tva Radeče, zaključek kra
jevnega praznovanja pa bo 
potekal v nedeljskem dru
žabnem popoldnevu. 

M . A G R E Ž 

V BESEDI JN SLIKI 
NOVO TERENSKO VOZILO 

Tovarna avtomobi lov T A M Maribor je izvedla demostra-
cijo novega terenskega vozila T A M 110 T 7 B V 4 X 4 na 
skoraj nemogočih terenih na Ljubečni. Motorno vozilo je 
odlično opravilo svojo nalogo, kar ni nič čudnega, saj ima 
moč 130 K M . J. K . Foto: T. T 

ŠOFERJI SO TEKMOVALI 

Združenje šoferjev in avtomehanikov je v Celju priredilo 
republiško tekmovanje na katerem so nastopili šoferji v 
spretnostni vožnji, avtomehaniki pa v odpravljanju okvar. 
Največ uspeha so poželi predstavniki celjskega združenja. 
Na posnetku T. Tavčarja tekmovalec s tovornjakom 
opravlja nalogo pri prehodu skozi vrata. 

PARADIŽNIK NA KUPU KAMENJA 

Da, tudi nekaj zemlje je vmes, sicer bi ne mogel zrasti do 
take višine. Dvorišče za vhodom na Slandrovem trgu št. 3-
A , ni nič kaj vzorno. Na njenem koncu so pred časoir. 
skopali jamo, bržčas zaradi popravila kanalizacije ali česa 
drugega. Jama je sicer pokrita z deskami, ob njej pa kup 
kamenja in zemlje, c e v i . . . in sredi tega kupa bujna rast 
pravega paradižnika. Nekaj sadežev je velikih, in če bo 
nanje posijalo še dovolj jesenskega sonca, bodo tudi por-
dečeli. Morebiti tudi od sramu, da so zrasli na tem kupu... 

MB 

NOVA CESTA NA VINSKEM VRHU 

V nedeljo popoldan so na Vinskem vrhu praznoval 
krajevni praznik. 21. septembra 1944 leta je tu poteka^ 
težja bitka z Nemci , požganih je bilo več domačij. Letoši') 
krajevni praznik so krajani obeležili z delovnimi 1"^^ 
gami. Rekonstruirali in asfaltirali so 1400 m ceste Grd^' 
ce-Vinski vrh. V promet so ta odsek predali v nedel). 
popoldne, kjer je zbranim najprej spregovoril p r e d s e d n J 
sveta K S Beno Trbovc (na shki), ki j e v svojem govo^ 
izpostavil delež tekstilne tovarne Prebold, ki ima v kraJ 
svoj obrat konfekcije. Cestni odsek je svečano P^^, j 
prometu predsednik skupščine občine Šmarje pri J^ '̂̂  
Darko Bizjak. O razvoju K S je govori l predsednik skUK 
ščine K S Rudolf Artiček. Podel i l je tudi priznanja zaslJĴ g 
nim krajanom. Kulturni program so izvedli učenci 
Vinski vrh, mladi iz 0 0 Z S M S Vinski vrh in godba fj. 
pihala iz Prebolda. D. N A R A G L ^ 



SLOVENSKE KONJICE 

POTROŠNIKE POVEZATI 
potrošniški sveti niso zaživeli 

Potrošniški sveti tudi v 
Konjiški občini še niso odi
grali vloge, zaradi katere so 
jih krajani ustanovili. Dva
najst jih je že, pa lahko r,eče-
gjo, da se njegova vloga 
pozna samo v Vitanju. Tam 
se tudi potrošniški svet re
dno sestaja in tako lahko 
sproti rešuje vse težave, ki 
se pri preskrbi v kraju poja
vijo. Pri tem imajo seveda 
pomembno vlogo ljudje, 
5Iani sveta. Ravno pri lju
deh se je v večini krajevnih 
skupnosti zataknilo. 

prvi potrošniški svet so v 
Konjiški občini ustanovili že 

pred tremi leti, zadnjega 
pred dvema. Se vedno pa ni
majo skupnega potrošniške
ga sveta, oziroma konferen
ce potrošniških svetov. Pa se 
že pripravljajo na njegovo 
ustanovitev in z novim letom 
naj bi pričel z delom. Od nje
ga si vel iko obetajo. Doseda
nje izkušnje namreč niso 
obetavne. Dogovori l i so se za 
pomoč in za izobraževanje 
članov potrošniških svetov, 
pa ni bilo nič iz tega. Spet so 
pripravih program izobraže
vanja potrošniških svetov. 
Doseči želijo, da bi krajani 
razmišljali o boljši preskrbi. 

da bi bili seznanjeni na pri
mer s tem, kje se lahko in kje 
se ne morejo cene spremi
njati, na kaj naj bodo pozor
n i . . . Kaj je potrebno doseči 
in katere so poglavitne teža
ve pri preskrbi, pa bodo sku
šali ugotoviti novembra na 
krajevnih konferencah so
cialistične zveze. 

Konjičani so odločeni, da 
bodo predvsem okrepili delo 
že ustanovljenih potrošni
ških svetov. V občini je na
mreč dvanajst krajevnih 
skupnosti, kjer je manj kot 
300 voli lcev in nesmiselno bi 
bilo, da bi v njih ustanavljali 
nove. 2e zato, ker so v različ
ne delegacije vključeni že 
skoraj vsi. Iz takih krajevnih 
skupnosti bodo vključili de
legata v konferenco potroš
niških svetov. Po leg tega 
manjše krajevne skupnosti 
nimajo svojih prodajaln in so 
vezane na prodajalne v več
jih krajevnih skupnostih. 
Povezati se bodo torej mora
li predvsem s potrošniškimi 
sveti v teh skupnostih. 

M I L E N A B. P O K L I C 

HUM NA SUTLI 

120 LET STRAŽE 
Steklarna združuje ljudi 
Prejšnji teden so slavili v 

1900 članskem kolektivu 
(več kot 30 odstotkov delav
cev jo iz Slovenije!) steklarne 
S T R A Ž A v Humu na Sotli in 
to 120-letnico tovarne. Ob tej 
priložnosti so pripravili več 
prireditev, sklepna pa je bila 
prejšnji petek in med dru
gim sta se je udeležila tudi 
Jakob Sirotkovič in Andrej 
Marine. 

V steklarni, ki se uvršča 
med največje tovrstne objek
te pri nas, izdelujejo 250 ra
zličnih oblik steklenic dnev
no. Vsak dan proizvedejo 
okoli 1,3 do 1,4 milijona ton 
steklenic, kar znese med 900 
do 1000 palet. Vse, ra
zumljivo, takoj tudi prodajo. 
Okoli 30 odstotkov proizvod
nje je iz predelave stare ste
klovine. Ta odstotek pa bi bil 
lahko še večji, žal pa zbiranje 
ni urejeno. Za kolektiv je 
značilno, da izredno dobro 
sodeluje s sosednjim sloven
skim krajem Rogatcem. 
Sploh gre za izredno tesno in 
prijateljsko sodelovanje 
dveh krajev, ki sta tik ob slo-
vensko-hrvaški meji. Zato ni 
čudno, da je sklepna priredi
tev ob praznovanju 120-letni-
ce steklarne Straža bila v 
prostorih nove osnovne šole 

v Rogatcu. Ob jubileju so po
sneli tudi 90 minutni film 
(stal je 110 starih milijonov 
din) o steklarni Straža, Hu
mu na Sutli (6400 prebival
cev) in Rogatcu, ki lepo pri
kazuje uspešno prijateljsko 
sodelovanje dveh obmejnih 
krajev in ljudi, ki tam živijo. 
Na osrednji proslavi so prvič 
podelili tudi tri zlate značke, 
ki so jih dobili Andrej Ma
rine, Jakov Blaževič in Milka 
Planine. 

T O N E V R A B L 

35 LET GD ZAGRAD -
PEČOVNIK 

V domu se zbira 24 aktiv
nih članov, 6 članic, 10 mla
dincev, 12 pionirjev, ki se 
vztrajno pripravljajo na to, 
da bodo lahko nudih pomoč. 
Do sedaj imajo v arhivu za
beleženih že 41 gozdnih po
žarov, 6 reševanj pri popla
vah, 32 delovnih akcij (pri 
tem ne štejemo 16.760 pro
stovoljnih delovnih ur pri 
graditvi gasilskega doma, 
katerega so dobili leta 1955). 
Gasilci tudi tesno sodelujejo 
s KS P o d gradom in se ude
ležujejo vseh krajevnih ak
cij. 

Kot pravi predsednik 
društva Anton Mlakar, s 
sredstvi nimajo problemov 

posebej se zahvaljujejo 
krajanom, ki vsako leto pro
stovoljno prispevajo precejš-
f̂ ie vsote denarja), zato so tu
di dobro opremljenf. 

M O J M I R O C V I R K 

ŠTORE 

ZALEGLO JE 
Srečanje potrošnikov in trgovcev 

Svet potrošnikov pri Kra
jevni skupnosti Štore, ki ga 
vodi Tajda Pevcin, dobro 
dela, toda, žal, je njegova 
učinkovitost premajhna. 
Zato ni naključje, če se je v 
sredini prejšnjega tedna se
stal na razširjeni seji in na
njo povabil tudi trgovce. 
Probleme, ki jih tarejo, so 
hoteli osvetliti vsaj z dveh 
strani. In so jih. Dobro. 

V polni dvorani gasilskega 
doma je tu in tam prihajalo 
do vrelišča, toda konec je bil 
vendarle tak, kot so si ga že
leli vsi. Potrošniki in trgovci, 
predstavniki Merxa. 

Skoraj presenetljivo. Če
prav več kot boleče občutijo 
pomanjkanje pralnih pra
škov, so razgovor pričeli z 
ugotovitvijo, da niso zado
voljni s prodajo sadja in 
predvsem zelenjave. Zaradi 
slabe kakovosti. Ni razlogov, 
zlasti v zdajšnjem času, da bi 
prodajali slabo in pokvarje
no zelenjevo. Trgovci so 
sprejeli to kritiko in zagoto
vili takojšnje ukrepe! 

T o poglavje pe je odprlo še 
en problem. V Storah pogre
šajo vsaj manjšo živilsko trž
nico. Ce bi jo imeli, bi se 
mnogi ljudje, zlasti z obrob
nih predelov, lotili bolj na
črtnega pridelovanja zelenja
ve . Mnogi kmetje bi radi od
dali tudi mleko, pa ga ne mo
rejo, ker ni zbiralnice. 

Čeprav se v založenosti 
trga s pralnimi praški obeta
jo boljši časi, so se vendarle 
dogovoril i za primernejši na
čin prodaje praškov in za to, 
da bodo do njih prišli prav 
vsi, tudi tisti, ki zaradi let, 
slaloega zdravja in še česa ne 
morejo stati dan za dnem v 
vrsti in čakati. 

Trgovci so nadalje obljubi
li, da bodo v samopostrežni 
na Lip i odstopili več prosto
ra prodaji prehranbenih arti
klov in manj konfekciji in 
podobnega blaga, po kate
rem tudi zaradi manjše izbi
re ni velikega povpraševa
nja. Tudi klic po nujni uredi
tvi trgovine v spodnjem delu 
Štor, je padel na plodna tla. 
Rešili pa ga bodo le z ra
zumevanjem Stanovanjske 
skupnosti, ki bo morala za
gotoviti sredstva za gradbe
no preureditev prostora. 

Gospodinje so potarnale 
zaradi moke. Pravijo, da ni 
takšna, da bi lahko iz nje na
pravile dobro pecivo, potico. 
Tudi na račun prodaje grad
benega materiala je bilo sli
šati nekaj kritičnih, pri
pomb. 

Na seji sveta potrošnikov 
so se dogovori l i , da bodo z 
zaključki razgovora seznani
li vse krajane v skupnosti. 

MB 

INOVACIJE V NOB 
Od 17. septembra dalje 

je v dvorani Doma J L A v 
Celju odprta razstava Ino
vacije v N O B , ki prikazu
je izvirne zamisli in iz
najdljivosti naših borcev 
v času N O B . Razstavo je 
po kratkem kulturnem 
programu odprl predse
dnik OO Z Z B N O V Peter 
Sprajc in poudaril pomen 
te razstave: spodbujanje 
k zbiranju t o v T s t n i h pred
metov iz N O V ter spod
bujanje inovatorske de
javnosti danes, v sodob
nih in svobodnih pogojih 
dela in ustvarjanja, ko se 
zavedamo, da gospodar
sko stanje pri. nas ni rož
nato in terja od sleherne
ga delavca prispevati čim 
več za utrditev ekonom
skega položaja naše druž
be. Ogled razstave, ki sta 
jo organizirali republiška 
raziskovalna skupnost in 
Ljubljanska banka, zdru
žena banka, Ljubljana, so 
Celjanom omogočil i : 
Ljubljanska banka, sploš
na banka Celje, občinska 
raziskovalna skupnost. 
D o m J L A , Muzej revolu
cije in občinski odbor 
Z Z B N O V Celje. Razsta
va, ki je vredna ogleda, bo 
odprta le še ta teden. 

M . A . 

10 VARIACIJ NA TEMO UTVE 
Danes, 25. septembra bo imelo celjsko gledališče v gosteh predstavo z letošnjega Bitefa. 

Poljsko gledališče iz Krakova Stary Teatr bo v režiji Jerzyja Grzegorzevvskega uprizorilo 
» D E S E T V A R I A C I J N A T E M O U T V E « A . P . Cehova. V Sloveniji se bodo poljski gostje 
ustavili edinole v Celju in tako obogateli letošnji začetek celjske gledališke sezone. 

GASILSKA SVEČANOST V LAŠKEM 

LEP JURILEJ VETERANOV 
Spominske plakete, priznanja in odlikovanja 

110 letnica drugega najsta
rejšega gasilskega društva v 
Sloveniji, G D Laško, je ime
la predvsem delovni, akcij
ski značaj. V soboto so laški 
gasilci skupaj s poklicno bri
gado iz Celja pokazali vrsto 
veščin in sodobnih sredstev 
za obrambo pred požari in 
reševanje ljudi iz ogroženih 
stavb. 

Slavnostna seja ob jubileju 
je bila v zdraviliški dvorani, 
ki se je je udeležil član sveta 
federacije Franc Leskošek-
Luka. Na seji so tovarišu L e -
skošku podelili spominsko 
plaketo, ob njem pa tudi za
služnim članom Mihi Prose-
nu, Karolini Mlakar in Lu
dviku V o g i ter dvanajstim 
delovnim organizacijam v 
Laškem. 

Plakete veteranom so bile 
podeljene Jožetu Pegancu, 
Francu Lebnu, Karolini Mla
kar, Rudolfu Pasariču in 
Alojzu Oberžanu, priznanje 
za zvestobo društvu od 10 do 
50 let pa številnim članom 
društva. 

V nedeljo dopoldne je bilo 
v Jagočah tekmovanje štiri
najstih gasilskih ekip. V ka
tegoriji brizgaln 600 litrov na 
minuto so bili razvrščeni: 
G D Velenje, G D Gaberje 
(Celje) in G D Skofja vas. V 
kategoriji 800 litrov pa G D 
Prožinska vas I I , G D Rečica 
pri Laškem in G D Prožinska 
vas I . 

Tekmovanju je sledil mi
mohod tekmovalnih skupin, 
nato pa je bil v Laškem slav
nostni zbor, kjer je o družbe
nem pomenu protipožarne 
aktivnosti in 110 letnem de

lovanju društva govori l 
predsednik občinske skup
ščine J O Ž E R A J H . Razgla
šeni so bili tudi razultati tek
movanja in razdeljene na
grade. 

V soboto je na slavnostni 
seji v kulturnem programu 
sodeloval ženski pevski zbor 
pod vods tvom Julija Gorica, 
ki je tokrat prvič nastopil 
pred domačim občinstvom 
po slabem letu svojega ob
stoja. 

Veterane, najstarejše gasil
ske grče pa bomo predstavili 
prihodnjič. J.K. 

75 LET GASILSTVA V ŠKOFJI VASI 

ZA PODMLADEK 
Nov prizidek, pomagali so krajani 

Gasilsko društvo v Skofji 
vasi je bilo ustanovljeno leta 
1905. Pobudniki za usta
novitev pred petinsedemde
setimi leti so bili krajani in 
gasilsko društvo Celje-me-
sto. Gasilsko društvo Skofja 
vas je že takoj na začetku de
lovanja razpolagalo z lastno 
opremo, ki so jo nabavili s 
pomočjo krajanov. V letu 
1931 so si nabavili prvo mo
torno brizgalno in gasilski 
avto, v letu 1950 pa začeli z 
gradnjo novega goasilskega 
doma na sedanji lokaciji. 

K o danes razpolagajo z vso 
potrebno, moderno opremo, 
jim je glavna skrb vzgoja 
podmladka. Pionirji pridno 
vadijo v dveh desetinah in 
na raznih tekmovanjih dose
gajo lepe rezultate. Leta 1971 
so prvi v Sloveniji razvih 
svoj prapor. Sodelovanje z 
gasilskimi društvi v občini je 
utečeno, zgledna pa je tudi 
njihova povezanost z enota
mi civilne zaščite v krajevni 
skupnosti. Letos je gasilsko 
društvo Skofja vas ob dnevu 
civilne zaščite prejelo tudi 
priznanje, ki ga je podehl 
svet za L O , varnost in DS pri 
Skupščini občine Celje. 

Petinsedemdeseto obletni
co obstoja je gasilsko druš
tvo Skofja vas tudi primerno 
obeležilo. V soboto je pote
kalo osrednje praznovanje, 
katerega pokrovitelji so bili 
izvršni svet celjske občinske 
skupščine, tovarna »Etol-
I f f « Celje in Tovarna volne
nih odej Skofja vas. Slav

nostni govornik je bil pod
predsednik Skupščine obči
ne Celje Anton Jelenko. Ob 
tej priUki so podelili tudi 
priznanja krajanom, ki so 
največ prispevali k razvoju 
gasilstva v krajevni skupno
sti Skofja vas ter najpriza-
devnejšim članom društva. 

Na sobotni prireditvi so 
poleg jubileja proslavili tudi 
pomemben delovni uspeh. 
Otvorili so nov prizidek k 
domu v velikosti 240 m^, v 
katerem bodo garaže za ga
silska vozila ter prostor za 
opremo civilne in narodne 
zaščite v krajevni skupnosti, 
ter obeh delovnih organiza
cij s tega področja, tovarne 
»Eto l - I f f« in Tovarne volne
nih odej. Pri gradnji tega ob
jekta je sodelovala občinska 
samoupravna interesna 
skupnoft za varstvo pred po
žarom, obe omenjeni delovni 
organizaciji in krajevna 
skupnost Skofja vas, ter kra
jani, ki so v obliki prostovolj
nega dela prispevali kar 200 
starih milijonov dinarjev. 
Avtoprevozniki iz Škofje va
si so z brezplačnimi prevozi 
prav tako prispevali znaten 
delež k izgradnji tega ob
jekta. 

Gasilsko društvo Skofja 
vas ni le eno najprizadevnej-
ših društev v občini na stro
kovnem področju, ampak je 
tudi nosilec vseh akcij L O in 
C Z v krajevni skupnosti, kar 
je za današnji čas še posebej 
pomembno. 

M A R J E L A A G R E Ž 



VOJNIK: LIKOVNI 
SAMORASTNIKI 

Poleg srečanja folklor
nih skupin v Vojniku, je 
domače prosvetno druš
tvo poskrbelo še za en 
kulturni dogodek. 

V soboto, 27. septem
bra si bodo gostje in do
mačini lahko ogledali še 
samostojno razstavo čla
nov l ikovne sekcije Pro
svetnega društva Vojnik. 
Razstavljena dela bodo 
na ogled od 9. ure zjutraj, 
in sicer v prostorih kra
jevne skupnosti Vojnik. 

TABORSKI KULTURNI DNEVI 

TABORI IN NJIHOV MUZEJ 
Žalsko posvetovanje o vlogi taborskega gibanja 

v okviru Taborskih kul
turnih dnevov je Zgodovin
sko društvo iz Celja 12. sep
tembra pripravilo v Žalcu 
posvetovanje o slovenskih 
taborih, na katerem je pred
stavilo svoje referate pet 
znanstvenih delavcev iz S R 
Slovenije in gost iz zamej
stva. Prof. dr. Vasilij Mel ik 
(Univerza Edvarda Kardelja 

v Ljubljani) je temeljito ana
liziral družbene, politične in 
gospodarske razmere v slo
venskih deželah na prelomu 
iz šestdesetih v sedemdeseta 
leta 19. stoletja, zatem pa 
spregovoril tudi o taborskih 
shodih na Kranjskem. 

Tabore na Štajerskem je 
očrtal njihov najboljši poz
navalec Viktor Vrbnjak ( P o 
krajinski arhiv Maribor) in 
nakazal nekatere probleme, 
ki se postavljajo pred razi
skovalca. Dr. Avgušt in Malle 
(Slovenski znanstverii inšti
tut Ce lovec) in Branko Ma-
rušič (Goriški muzej Nova 
Gorica) sta spregovorila o ta
borskem gibanju na Koro 
škem oz. Goriškem in v Istri, 
poudarila potrebo po priteg
nitvi doslej neuporabljenih 
nemškoavstrijskih in itali
janskih virov, pri čemer je 
Malle obračunal tudi s ten-
dencioznostjo koroškega 
nemškega zgodovinopisja, 
ki izkrivlja pomen taborov 
ali pa molče prehaja mimo 
njih. 

P o tem pregledu taborske 
problematike na vsem slo
venskem etničnem ozemlju 
je mag. Stane Granda (Inšti
tut za zgodovino S A Z U ) na
pravil obračun literature o 
taborih, razčlenil vrste v i rov 
za spoznavanje obdobja in 
opozoril na nekatere zanimi
ve probleme, med katerimi 
naj omenimo le vprašanje fi
nanciranja taborskih sho
dov. 

Navedeni referati, ki bodo 
izšli v naslednji številki Sa
vinjskega zbornika že pri
hodnje leto, so nam uspeli 
zaokrožiti podobo nivoja 
proučevanja začetkov ma
sovnega političnega življenja 

pri nas prav v trenutku, ko 
se je začela široka družbeno
politična in raziskovalna ak
cija za nastanek muzeja ta
borskega gibanja na Sloven
skem. O teh prizadevanjih 
nas je nadrobno seznanil 
Vinko Rajšp iz Narodnega 
muzeja v Ljubljani. P o o u d o 
za ustanovitev muzeja je da
la skupščina občine Ljuto
mer, saj je bil v Ljutomeru 
prvi slovenski taborski shod. 
Predlog so družbenopolitič
no ovrednotila pristojna de
lovna telesa pri C K Z K S , R K 
S Z D L , Kulturni skupnosti 
Slovenije in drugod. Za stro
kovno programsko zasnovo 
je zadolžen Narodni muzej, 
oz. poseben strokovni odbor, 
ki je izdelal program razi
skav. Realizirali naj bi ga v 
treh fazah do 1986-7, vendar 
pa naj bi bila prva faza, v 
kateri bo odprta tudi muzej
ska zbirka, zaključena že sre
di 1981. D o takrat bodo v 
Ljutomeru izvedli vsa sana
cij sko-gradbena dela in ure
dili problem združevanja 
sredstev za redno delovanje 
novega kulturnega zavoda. 
Skupščina občine Ljutomer 
je pobudnik družbenega do
govora o ustanovitvi muzeja, 
ki naj bi ga poleg K S S in 
R S S ter nekaterih znanstve
nih in kulturnih institucij 
podpisale tudi vse občine, na 
katerih področju so bili ta
borski shodi. Končajmo s 
poz ivom pripravi j silnega od
bora za postavitev muzeja, ki 
ima sedež v Narodnem mu
zeju v Ljubljani, da bo z ve
seljem sprejelo kakršnokoli 
informacijo o predmetih iz 
časa taborov 1868-1871 (foto
grafije, sUke, značke, zasta
ve, letaki, ipd.). 

J A N E Z S U M R A D A 

SODOBNA GRAFIKA 
V mali galeriji Turističnega društva v Celju je odprta že 

sedma letošnja Ukovna razstava. Tokrat so na vrsti slovenski 
sodobni grafiki. 

V bistvu gre za potujočo zbirko Moderne galerije v Ljub
ljani in za dela petnajstih grafikov, ki se bodo zvrstili na 
dveh razstavah. Takšna delitev je pač posledica premajh
nega prostora. 

Zdaj je na v T s t i prvi del in skupina prvih osmih umetni
kov: Janez Bernik, Bogdan Borčič, R iko Debenjak, Dževad 
Hozo , Jože Horvat-Jaki, Andrej Jemec, Meško Kiar in 
Metka Krašovec. Njihova dela bod razstavljena vse do 14. 
oktobra. Dan za tem pa bodo odprli drugi del razstave, ki bo 
zajela grafike v različnih tehnikah Lojzeta Logarja, Vladi-
mirja Makuca, Adriane Maraž, Franceta Miheliča, Marjana 
Pogačnika, Gorazda S e f r a n a in Karla Zelenka. Ta del 
dkupne rastave bo odprt do 22. novembra. 

Slovenska grafika je dosegla visoko umetniško stopnjo in 
vrednost. Zato ni naključje, če je Ljubljana postala središče 
razvojain ustvarjanj na tem področju in če se ta vloga kaže 
tudi z delom grafične šole na Akademij i za l ikovno umet
nost. 

NOV 
FILMSKI 
ABONMA 

Te dni bo tudi celjsko 
Kinopodjetje pred kul
turno javnost občine sto
pilo s pripravljenim spo
redom za novo, to pot že 
četrto sezono Filmskega 
gledališča. Z novim izbo
rom dvanajstih igranih 
filmov, ki bodo na spore
du vsak drugi četrtek v 
mesecu, se bo tako v se
zoni 80/81 nadaljevala tra
dicija tovrstnega spodbu
janja občinstva k ogledu 
kakovostnih umetniških 
del iz sedme umetnosto. 

Vendar bo tudi to pot 
premalo, če bo Filmski 
abonma preprosto razpi
san in bo Kinopodjetje v 
akciji pridobivanja abo-
nentov ostalo osamljeno. 
Kajti ni dovolj, da dobi
mo v Celje kakovosten 
izbor filmskih del, če na
nje ne bo pravega odziva. 
Zato je zdaj od celotne 
celjske kulturne javnosti 
odvisno, kakšen bo odziv 
na akcijo. Ta je lahko 
imeniten izziv za kultur
ne animatorje v združe
nem delu in krajevni 
skupnosti. Prav tako mo
ra biti del obveznosti celj
ske Kulturne skupnosti, 
filmsko-vzgojnih delav
cev, Zveze kulturnih or
ganizacij in drugih. 

Spored filmov, zbranih 
za naslednjo sezono je 
vnovič tak, da širšo akcijo 
za pridobivanje abonen-
tov v celoti upravičuje. 
Videli bomo namreč ža-
nrsko pester spored fil
mov iz različnih dežel, ki 
pa imajo vsi eno skupno, 
bistveno lastnost. Prav 
vsi izbrani filmi so na
mreč vrhunska umetni
ška dela, ki imajo ljudem 
kaj povedati. In prav nji
hova sporočilnost je bila 
osnovni kriterij pri izbo

ru, pa najsi gre za drama 
komedijo, tragikomedij^ 
thriller ali filmski esej. ^1 
cer pa naštejmo filme, jjj 
so izbrani v spored Kino. 
gledališča: Let nad kuk^. 
vičjim gnezdom, Porok^ 
Taksist, Naslednja posti 

ja Greenwich Village, Ho. 
čemo polkovnika, Stroga 
nadzorovani vlaki, Pogi^, 
di nekega klovna. Dnevi 
na zemlji minevajo, £),. 
skretni šarm buržoazije 
Romanca o zaljubljenih 
Eguus - Slepi konj 
Marmornati človek. 

Pa še nekaj je treba za. 
pisati - bržkone bi Kino
podjetje za popularizacijo 
in celovitost svoje akcije 
lahko storilo še marsikaj 
Ne le za pridobivanje 
abonentov. Prav bi bilo, 
da bi storili še več za vse
binsko rast Filmskega 
gledališča. Lahko bi, na-
primer, vsaj v tem delu 
filmskega sporeda pričeli 
uresničevati določilo Za
kona o filmu o obveznem 
pred filmu in tako širše 
odprli vrata zanemarjene
mu kratkometražnemu 
filmu. Bržkone bi bilo ob 
predstavah mogoče pri
praviti tudi razgovore o 
filmu, ki je bil na spore
du, torej vnesti tudi film-
sko-vzgojni moment 
Morda pa ne bi bilo na
pak, če bi filme, ki že pri
dejo v Celje, bolje izkori
stili in abonmajskim 
predstavam namenili več 
kot le en dan. Lahko bi, 
naprimer, uvedli več 
abonmajev za več dni, pa 
predstave prenesli iz kina 
Union v mnogo bolj ko
morno in za to primerno 
dvorano Kinogledališča, 
ki smo si jo prav iz takš
nih razlogov v Celju še 
posebej želeli. 

Zdaj so torej na potezi 
abonenti in Kinopodjetje. 
Filmi bodo prišli na spo
red. Prav bi bilo, da ob še 
boljšem odzivu občinstva 
kot v minulem letu. 
BRANKO STAMEJČIČ 

GERMANIZACIJA SLOVENCEV 
N A S P O D N J E M Š T A J E R S K E M , V S T A R I A V S T R I J I , D E L O N E M Š K E P E T E 
K O L O N E V S T A R I J U G O S L A V I J I I N I Z G A N J A N J E P R V I H S L O V E N C E V I Z 
SPODNJE Š T A J E R S K E D O M O V I N E 
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Vendar je vse to junaško prenašal 
in se tudi ni bal preganjanja. Pritiski in 
nasprotovanja pa so vphvala na njego
v o zrahljano zdravje. Zavedal se je, da 
je branje najizdatnejši vir izobraževa
nja odraslih. V dobi, ko sta živela in 
delala Prešeren in Slomšek, je bila na
ša literatura še revna in so se naši po
membni pisatelji in pesniki, npr. L e v 
stik, Stritar, Jurčič, Gregorčič, Aškerc, 
Tavčar, Kersnik itd. šele rojevali. 
Slomšek je kljub temu ustanovil leta 
1851 knjižno založbo Družbo svetega 
Mohorja v Celovcu, ki je potem leto za 
letom desetletja pošiljala med Sloven
ce ogromno število slovenskih knjig, 
kar je med našimi ljudmi pospeševalo 
branje, ljubezen do slovenske tiskane 
besede, oblikovalo narodno zavest, ob 
vsem tem pa dvigalo tudi ljudsko izo
brazbo. S lomškovo delo za narod pa je 
vzpodbudilo tudi številne slovenske 
duhovnike v slovenskem podeželju, 
da so se še z večjo vnemo posvetili 
delu za narod in žive slovenske besede 
ni bilo slišati samo v cerkvah, marveč 
tudi v kulturnih domovih in prosvet
nih dvoranah. V spodnještajerskih 
mestih, trgih in v večjih naseljih so 
začeli ustanavljati Slovenci kulturna, 
prosvetna, telovadna in gasilska druš
tva ter podobne organizacije, ustanav
ljali so čitalnice, prirejali narodnoo-
brambne tabore ipd. Loteval i so se tu
di gospodarskih organizacij, pred
vsem zadružništva, ustanavljanja hra
nilnic in posojilnic, podpirali so slo
venske obrtnike in t rgovce in tudi ta
ko vzpodbujali zavedne Slovence, da 
so se zavestno postavljali na pravo 
stran. 

Slovenskim duhovnikom so se pri
druževali pri narodnoobrambnem de
lu še drugi slovenski izobraženci, npr. 
zdravniki, sodniki, advokati, uradniki 
ipd., posebno zavzeti pa so postajali za 
slovensko narodno stvar slovenski 
učitelji. Slovensko šolstvo je bilo pri 
nas slabo razvito in je šele prav zažive
lo po sprejetju zakona o osnovnem šol
stvu leta 1869. Vel ika pridobitev za ra

zvoj slovenske osnovne šole na Spod
njem Š t a j e r s k e m , a tudi za razmah 
kulturnoprosvetnega življenja v na
šem podeželju, je bil prihod Henrika 
Schreinerja za ravnatelja državnega 

učiteljišča v Mariboru. Kakor Slomšek 
je bil tudi Schreiner kmečkih staršev 
sin, rojen 1850. leta v Ljutomeru, kjer 
je že kot osnovnošolec lahko opazoval 
početje N e m c e v in nemškutarjev. K o t 
profesor je služboval po raznih sred
njih šolah Avstrije, dokler ga niso po
stavili - pač po naključju zaradi nem
škega imena - za ravnatelja učiteljišča 
v Mariboru, kjer ja nastopil službo leta 
1891. P o prihodu v obdravsko metro
polo se je takoj aktivno vključil v ta
krat ogroženo prosvetno življenje slo
venskega življa v Mariboru, s posebno 
ljubeznijo in požrtvovalnostjo je 
skrbel za revnejše oziroma socialno 
šibkejše slovenske dijake, kot odbor
nik slovenske posojilnice v Mar ibom 
pa je z dolgoročnimi posojili pomagal 
slovenskim gospodarjem, da so se laž
je spopadali z nemško in nemškutar-
sko buržuazijo, ki je z grabežljivimi 
rokami segala po slovenski zemlji. Na 
učiteljišču samem si je prizadeval, da 
bi spremenil socialno in nacionalno 
strukturo mladih učiteljev. Ustanovil 
je posebne pripravljalne razrede, ka
mor je vabil nadarjene mlade ljudi s 
slovenskega podeželja, ki so ob pre
mišljenem učnem načrtu in intenziv
nem učenju predelali bistvene dele uč
ne snovi nižje srednje šole, potem pa 
nadaljevali študij na učiteljišču in po
stali vzorni slovenski učitelji v teda
njih ljudskih šolah slovenskega pode
želja. Ob njegovi smrti 14. aprila 1920 
je napisal njegov prijatelj in sodelavec 
v Slovenskem narodu naslednje spo

minske besede: »Schreiner ni slutil, da 
so ga poslaU na vulkan. 30 let je bil na 
tem vulkanu. Kljuboval je vsem izbru 
hom, vsem viharjem. Kdor je živel zad
nje desetletje v Mariboru ve, kakšno 
titansko delo je to bilo! Na eni strani 
avstrijska vlada, ki je ščitila povsod le 
Nemce , ki je razsojala vsa sporna vpra
šanja v škodo Slovencev, na drugi 
strani nemški profesorji in dijaki, ki so 
v svojem šovinizmu gledali na vsako 
kretnjo, ki so pazili na vsako besedo 
svojega ravnatelja, da bi udarili po 
njem, na tretji strani pa tudi Slovenci, 
ki se niso sramovali stikov z Nemci in 
renegati, da bi izpodkopali tla Henriku 
Schreinerju. V s e m so se pridružili še 
razni šolski nadzorniki v (Gradcu, ki so 
sicer poznali natančno Schreinerjeve 
zmožnosti in bi ga bili vzdignili na naj
višje mesto, le če bi bil N e m e c . . . 
Schreiner je vztrajal, ker se je zavedal, 
da bi mu sledil nedvomno nemškutar. 

T o pa bi imelo za učiteljski naraščaj 
na Štajerskem usodne posledice in s 
tem obenem tudi za s lovensko šol
s tvo . . . « ( S N z dne 4. maja 1920; podčr
tal A . P . ) 

V letih 1863-1870 je bilo mariborsko 
učiteljišče dveletno in je bila sloven
ščina obvezna za vse gojence. Absolvi -
ralo je takrat 67 gojencev, od katerih je 
bilo N e m c e v le 8%. Z novim avstrij
skim šolskim zakonom od 14. maja 
1869 je prevzela vrhovno nadzorstvo 
nad šolo država. Polagoma je postajalo 
učiteljišče triletno, potem pa je ostalo 
štiriletno. Statistični podatki kažejo, 
da se je v času od 1871 do 1875, ko je 
postalo učiteljišče štiriletno, izšolalo 
112 gojencev, in sicer 98 Slovencev in 
14 Nemcev ; v času od leta 1875 pa do 
prihoda Henrika Schreinerja za ravna
telja (1891), pa 382 gojencev, od teh 226 
Slovencev in 156 Nemcev . Od leta 1892 
do konca prve svetovne vojne, ko je 
ravnateljeval Henrik Schreiner, se je 
izšolalo 1082 gojencev, od tega 605 Slo
vencev in 477 N e m c e v ali nemškutar
jev. Skupno se je od ustanovitve mari
borskega učiteljišča 1863 do konca I . 
svetovne vojne izšolalo 1576 absolven
tov, od katerih je bilo 929 Slovencev 
(59%) in 647 N e m c e v ali nemškutarjev 
(41%). 

LIKOVNI AMATERJI 

DRUGIČ DOBRNA 
Razširjen Ex tempore 

Zdravilišče Dobrna, Zveza 
kulturnih organizacij in 
Društvo likovnih amaterjev 
Celja so tudi letos organiza
torji drugega Ex tempora na 
Dobrni. Novos t letošnje or
ganizacije pa je v tem, da bo
do na tej l ikovni manifestaci
ji, ki bo trajala od 3. do 5. 
oktobra sodelovali tudi tisti, 
ki niso člani Združenja li
kovnih amaterjev Slovenije, 
oziroma posameznih po
dročnih ali občinskih zdru
ženj. Razlika je v tem, da čla
nom združenja, oziroma vab
ljenim avtorjem združenje, 
oziroma organizatorji, nudi
jo bivanje v času Ex tempora 
brezplačno, ostali si morajo 
kriti stroške sami. Jim pa ni 
treba obvezno oddati po eno 
l ikovno delo Zdravilišču, 
ampak je to njihova prosta 
volja - za razliko od članov 
združenj, oziroma vabljenih 
sodelavcev za letošnje leto. 

Marsikdo se bo seveda, 
vprašal, kako lahko posa
mezni delovni kolektivi 
zmorejo še takšna bremena v 
dobi stabilizacije. Pa je raču-
nica zelo preprosta. Skrbni 
organizatorji, pa tudi vsi so
delujoči amaterji l ikovniki, 
so vajeni skromnosti. Z na
tančnim načrtom dela so v 
lanskem letu skrčili stroške 
na minimum, kar ni preseglo 
starega milijona dinarjev, 
dvajset l ikovnikov pa je pu
stilo po eno delo v Zdravili
šču . . . kaj hitro je lahko zra-

čunati, da se takšne maruf 
stacije kmalu obrestuje) 
Celo premalo jih izkoriši 
mo, premalo znamo ceniti' 
delo. Zato je toliko bolj ner 
zumljiva poteza v Zdravi! 
šču, da so lani v novem hoti 
lu dali v sobe reprodukci; 
nekih italijanskih slikarje' 
ne pa dela domačih l ikovni 
amaterjev. Brez dvoma bi i 
rija odbrala ustrezna d e l a , t 
se jih ne bi bilo treba sram' 
vati. 

Sicer pa bodo 5. oktob? 
imeli tudi okroglo mizo, kj^ 
se bodo dogovori l i o likovT^ 
temi za prihodnje leto, ki n' 
bi segala na področje skulP 
ture - tako male kot velil̂  
ambientalne. Zato bodo 
sodelovanju pritegnili tuî  
krajevno skupnost, saj 
morala sodelovati, že žara*! 
skupnega dogovarjanja o 
stavljanju posamezni* 
skulptur v kraju. 

L ikovni Ex tempore 
morali vsi sprejeti še bolj'^ 
sno in še bolj zavzeto. Li^o 
na dela v našem okolju si^ 
služijo večjo pozornost " 
ustreznejša mesta. Liko^J 
amaterji so v celjski ohch 
na organiziran način stoP 
že mnogo. Združeno delo 
jih premalo upošteva, s ^ 
pa zapravlja sredstva, ker^ 
muja dragoceno priložn"' 
za pridobivanje ne predr« 
kakovosti. ^ 

D. MEDV̂  



ZAČETEK SEZONE V SLG CELJE 

IZ BURKE TUDI V fiROTESKO 
Ob krstu burke Borivoja Wudlerja v režiji Dušana Mlakarja 

Borivoj Wudler se je slo
venskemu gledališkemu ob-
ČinstvTJ prvič predstavil pred 
petimi leti, ko je prav tako 
celjsko gledališče, tedaj v 
okviru eksperimentalnega 
odra Herberta Griina, upri
zorilo njegov dramski prve
nec Perpetuum mobile . 2e 
tedaj je slovenski javnosti iz
kazal svojo izvirno varianto 
dramaturgije absurda in že 
uvodoma lahko zatrdim, da 
je v »burki v petih situaci
jah« Odprite vrata, Oskar 
prihaja, to svojo pot dosle
dno nadaljeval in z njo obo
gatil sodobni slovenski gle
dališki izraz. Banalno me
ščansko vsakdanjost mu je 
uspelo izluščiti iz realistično 
pojmovane stvarnosti in ji 
dati v obliki grobe odrske 
metafore grotesken učinek, 
prav z zgovornim uprizarja
njem absurdnosti malome
ščanskega potrošniškega ži-
votarjenja na simbolni ravni 
mu je uspelo ponuditi uni
verzalno sporočilo, gledali
škim ustvarjalcem pa ustvar
jalnosti odprto dramsko 
predlogo. 

Igra o značilni meščanski 
družini, ki se v pričakovanju 
sorodnika iz tujine popolno
ma preda slikanju njegove 
lažne podobe, ob kateri bi 
lahko zadovoljili svoje ne
skončne potrošniške apetite, 
preraste v grotesko, ko se 
mora pričakovani gost po
polnoma prilagoditi tej lažni 
podobi o sebi in s tem do 
konca zatajiti svojo pravo 
osebnost. Družina ga prisili, 
da prevzame masko svetov
ljanskega uspešneža, dobro
hotnega darovalca in spret
nega poslovneža. Toda, ko se 

na koncu znajde pred njimi 
tak, kakršen je v resnici, tudi 
dobesedno gol, se to sooče
nje z resnico pogubno kon
ča. Pogubno za Oskarja, ki 
postane po spoznanju prave 
vrednosti za družino odveč, 
pogubno pa tudi za družino, 
ki se zave brezplodnosti svo
jih živopisnih sanjarij. Svet 
malomeščanskega potroš
ništva je torej hkrati svet po
predmetenja sočloveka, je 
svet izpraznjene subjektiv
nosti, od tod pa stopnjujoče 
se želje po kopičenju boga
stva oblike, po bleščečem 
svetovljanstvu. Posameznik 
je v svojem razumevanju sa
mega sebe in sočloveka zre-
duciran na stopnjo živali, ki 
reagira le nagonsko in v živ
ljenju katere vlada le videz, 
ne pa resnica sama. Zaradi 
tega ni naključje, ko Wudler 
grobo izenači svet meščan
ske družine s kurami, ki so 
že v ljudski modrosti utele
šenje neumnosti. Dokler je 
človek pripravljen ustvarjati 
lažne vizije namesto resnice, 
dokler ne spregleda svojega 
bistva in bistva družbe okoli 
sebe, je slep »kot kura«. 

Tej dramatikovi zamisli so 
sledili tudi ustvarjalci pred
stave. Scenografinja Meta 
Hočevarjeva je pred odprt 
odrski prostor, po katerem je 
razpostavila nekatere tipične 
predmete meščanskega sve
ta, v sam prostor za orkester 
postavila ogromen kurnik, iz 
katerega je vodil prehod na 
oder. Nad prizorišče je obesi
la rahlo zeleno tkanino, s ka
tero na koncu pokrije iztrez-
njenega Alfija in Meli to v 
njunem vedno bolj odtuje
nem dvogovoru. K o t da bi 

njun izpraznjeni pogovor 
prekinil čas, č lovekova min
ljivost. Kostumi Mije Jarče-
ve in Cvete Mirnikove niso 
bili s scensko podobo le 
barvno usklajeni, ampak so 
v zaključnem delu tudi zgo
vorno opozorili na fašistoi-
dnost malomeščanskega 
sveta, kakršnega predstavlja 
družina. Se posebej nazorno 
je opozarjala na svet kurnika 
glasba Ilije Sureva in koreo
grafija Ksenije Hribarjeve. 
Režiser Dušan Mlakar je ob 
pomoči omenjenih sodelav
cev uprizoril besedilo umir
jeno in spoštljivo, le da je 
taksista v kostumu nekakš
ne oskubljene kokoši še bolj 
povezal z osnovno prispodo
bo. 2e v besedilu je več izzi
valne duhovitosti v prvem 
delu in enako se je odvijala 
tudi predstava. Zivahneje in 
učinkoviteje je odzvenel 
njen prvi del. 

Igralci so se besedila lotili 
očitno z vnemo, saj jim je 
uspelo ustvariti vrsto pre
pričljivih vlog, ki so prera
ščale skrbno zdiferencirane 
značilnosti posameznih zna
čajev v sintezo nekaterih ti
pičnih lastnosti meščanske
ga sveta v celoti. Mija Men-
cejeva je v v logi Melite neza
dovoljna žena, nezaupljiva 
do sanjarjenja moža, a ven
dar pripravljena iskati člove
ka svojih želja tudi z drugim. 
V njenem ravnanju je čutiti 
zavest o dejanski moči, ki jo 
ima v družini, a tudi o omeje
nosti lastnega položaja, iz ka
terega vendar ne more. Ja
nez Bermež je v vlogi Alfija 
njen pravi partner, patetičen 
v svojih besedah, a popolno
ma nemočen v svoji podreje

nosti. Oskar Mira Podjeda je 
v začetku prostodušen, ne
koliko robat, ko prevzame 
vlogo , ki so mu jo prisodili, 
pa vedno bolj izgubljen do 
svojega grotesknega konca. 
Hči Karmen Anice Kumrove 
nosi poteze razposajene 
najstnice, ki bi želela postati 
odrasla in se rešiti lažne dru
žinske harmonije. Mama Na
de Božičeve je vsevedna, še 
vedno živahna ženska, ki ne 
skopari z nasveti in svojo 
vsiljivo dobrohotnostjo. A t e 
Jožeta Pristova je nekoliko 
čudaški, v svoj svet sli
karstva omejeni, a še vedno 
nekoliko premlad, zato manj 
prepričljiv starec. Zvone 
Agrež je v vlogi taksista, ozi
roma Harona, ki vodi ljudi 
na drugi svet, lahko pokazal 
predvsem svoje gibalne spo
sobnosti. 

Za začetek sezone so nam 
torej celjski gledališčniki 
pripravili skrbno uprizoritev 
besedila domačega avtorja, 
ki ne bo ostala v spominu le 
po svoji nenavadnosti, am
pak tudi po aktualni sporo
čilni angažiranosti in učin
koviti odrski komiki. V spo
minu bo ostalo zlasti duhovi
tosti in dinamičnosti polno 
prvo dejanje ter živa in no
tranje pretanjena igra nasto
pajočih igralcev. Ugoden od
mev pri premierskem občin
stvu je zato zaslužen dosežek 
ustvarjalcev in izziv dramati
ku, da v nadaljnjem ustvarja
nju še stopnjuje svojo idej-
no-estetsko inačico sodob
nega malomeščanskega sve
ta in še razširiti gledališko 
izvedbene možnosti. 

S L A V K O P E Z D I R 

KULTURNA SKUPNOST OBČINE CELJE 

b o v s k l a d u z 2. in 3 . t o č k o s v o j e g a p r a v i l n i k a z a 
n a g r a j e v a n j e in p o s p e š e v a n j e u m e t n i š k e g a in 
z a s l u ž n e g a k u l t u r n i š k e g a d e l a ( s p r e j e t e g a 7. j u n i j a 
1 9 7 6 ) 

PODELILA ZA KULTURNI PRAZNIK 
SLOVENSKEGA NARODA 1981 

NAGRADE 
za kulturne dosežke posameznikom, 
društvom In organizacijam združenega 
dela za dosežke na področju kulture ali 
umetnikom, znanstvenikom in zaslužnim 
kulturnim delavcem, ki delujejo v občini 
Celje, za kulturne dosežke ali življenjske 
jubileje. 

o viš ini n a g r a d in o k o n č n i izbir i n a g r a j e n c e v b o p o 7. 
t o č k i p r a v i l n i k a s k l e p a l izvrš i ln i o d b o r K u l t u r n e s k u p 
nos t i o b č i n e C e l j e . 

V a b i m o d e l o v n e in d r u ž b e n o p o l i t i č n e o r g a n i z a c i j e , 
d r u š t v a t er p o s a m e z n i k e , d a p o š l j e j o p r e d l o g e n a 
n a s l o v : K U L T U R N A S K U P N O S T O B Č I N E C E L J E , K o 
m i s i j a z a š t i p e n d i r a n j e in n a g r a j e v a n j e , M u z e j s k i t r g 1 
a / l l l , n a j p o z n e j e d o 15. 12. 1980 . 

T. HERMAN V MILANU 

V milanskem Salonu L O 
Z I B E T T O je odprta razstava 
likovnih del akademskega 
kiparja Antona Hermana. 
Istočasno razstavlja v mari
borski Mladinski knjigi in si
cer gvaše. Razstava bo odpr
ta do 29 . oktobra. Z dvema 
različnima predstavitvama 
hkrati Herman nedvomno 
dokazuje l ikovno aktivnost, 
saj je letos razstavljal tudi v 
2alcu. 

RAZGLEDNICE IZ ZRN 

PREDVSEM s o NEMCI ZDAJ 
DRUGAČNI 

PIŠE: 
JURE 
KRAŠOVEC 
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Preteklost je o Nemcih 
ustvarila nič kaj simpatično 
podobo. T o je bila podoba 
pruskega junkerja, človeka s 
<5astnim vrezom na licu, ki 
naj bi bila sled bridke sablje, 
človeka, ki podzavestno zač
ne korakati, ko mu zaigrajo 
koračnico, ki tudi v civilni 
obleki poka s petami, ki se 
drži vzravnano, kot bi požrl 
metlo. Mode l Nemcev , nadu
to samozavestnih z občut-
kom_ večvrednosti, posluš
nih za ukaz vsakršne avtori
tete, se je zasidral pri vseh 
nenemških narodih, pa naj 
bodo to njihovi zahodni, se
verni, vzhodni ali južni sose
dje, je bil že zlasti podkrep
ljen v drugi svetovni vojni, 
ko s o bili vsesplošno osovra
ženi - go tovo ne brez obilice 
''azlogov. 

Z olajšanjem dandanes 
oblikujemo o Nemcih dru
gačno predstavo. Č l o v e k ima 
Celo občutek, da se zelo tru
dijo, da bi bih čim bolj prilju
dni, demokratični, kozmo-
Politski. Naučih so se poslu
šati tudi druge in ne samo 
drobiti v lasten rog. Vzemi
mo v zakup, da smo na na-

informativnem potova-
•̂ iu prihajali v stik predvsem 

•2 razgledanimi ljudmi, taki
mi, ki imajo nesporno vodil-

vlogo. Toda prav to potr-
Jl̂ je močna prizadevanja za 
^^gačno družbeno kl imo, 
drugačni značaj in poteze ši-
''okih množic, kajti nedvo-
•^no se prevladujoče ozračje 
^ nnnožici zrcali v njihovih 
^^žbenihjpredstavnikih. 

Seveda je ob takšni ugoto
vitvi treba upoštevati, da iz
jeme potrjujejo pravila in pa 
generacijske razlike, da je 
predvsem drugačna povoj
na, zlasti mlada generacija. 

Morda zanimiv dogodek. 
Na ministrstvu za delo in 

socialni red smo v konfe
renčni sobi močno zgostih 
zrak s cigaretnim dimom. 
Sef oddelka za politiko trži
šča dela in tuje delavce dr. 
Manstetten ni poklical sluge 
in je brez strahu, da bi mu 

padla krona z glave, šel k 
oknu in ga odprl. V rokah 
mu je ostala kljuka. Nasme
hnil se je, češ, nikar ne misli
te, da v Nemčiji površnost in 
slaba kvaliteta nista nemo
goči. Zvenelo je tako, kot bi 
bil celo vesel, da mu je »inci
dent« pomagal razbiti mit o 
nemški popolnosti. 

Kot gostitelji so Nemci 
zmerni in ne čutijo nobene 
potrebe, da bi se razsipniško 
postavljali pred svojimi go
sti. Pri kosilu ali večerji so 
nam nudili izbrane dobrote 
njihove kulinarike, toda kar 
zadeva pijačo, je ostalo pri 
dveh treh kozarcih, potem so 
poklicali plačilnega in ko
nec. Temu bi ne mogl i reči 

skopost, marveč razumna 
mera, ki je najn dokaj nezna
na, ko hočemo svoje goste 
utopiti v pijači. Tudi vsiljivi 
niso. C e si enkrat nekaj od
klonil, nikar ne pričakuj, da 
bodo še in še ponujali. Sicer 
pa so bili kot gostitelji zelo 
pozorni. Kolega , ki so ga že 
po imenu spoznali, da pripa
da muslimanski etnični 
skupnosti, so neprestano 
spravljali v zadrego, ko so 
mu pošiljah šefa strežbe z 
vprašanji po posebnih že
ljah, misleč, da je za imenom 
Ibrahim asketski, pravover
ni musliman. 

Nemčija še zdaleč ni po
vsem izenačena. Pr ipovedo
vali so nam o ljubosumnem 
lokalizmu, ki ga gojijo posa
mezne dežele znotraj svojih 
meja. Imajo nešteto težav 
okoli raznih vprašanj. Tako 
na primer v izobraževalnem 
sistemu v državi ni enotno
sti. K o smo jih vprašali, kako 
je s priznavanjem kvalifika
cij in izobrazbe naših delav
cev na začasnem delu, so po
vedali, da tudi pri njih v ne
katerih pokrajinah nimajo 
spričevala in diplome enake 
vrednosti. Zlasti tu izstopa 
Bavarska, katerim se roga 
vsa preostala Nemčija zaradi 
njihovih lokalpatriotičnih 
simbolov, od klobukov na 
moških in ženskih glavah, 
do napisov na njihovih de
želnih mejah, kjer bodejo v 
oči napisi »Freistaat 
Bayern« (svobodna država 
Bavarska). 

Precejšnje so razlike tudi 
med severnim in južnim de
lom Z R N , kar izvira tudi iz 
dejstva, da je severni del dr
žave predvsem protestant
ski, južni pa katoliški. Med
tem, ko sem v Bonnu našel 
na nočni omarici drobno 
brošurico s seznamom vseh 
nočnih zabavišč, kinodvo-
ran, kjer predvajajo porno 
filme in razkazujejo nagoto v 
živo, sem v Miinchnu v ho
telski sobi odkril sveta pi
sma v nemščini, angleščini 
in francoščini, ob njih pa sez
nam cerkva in urnik bogo
služja v njiji. 

Pozornost vzbuja tudi zau
panje v gosta. V hotelskih 
sobah so majhni hlajeni sob
ni bari, kjer najdeš pestro 
izbiro pijač, od sokov do naj
boljših žganih pijač in vina. 
Na mizici so tiskovine, kjer 
samo obkrožiš, s čim si si po
stregel in ob odhodu ta listek 
oddaš in poravnaš račun pri 
receptorju. Zaupanje, ki ob
vezuje. 

Morda še en podatek, ki 
govori v prid vtisu o tem, da 
Nemci niso več tako zelo sa-
movšečni, samozadostni. Sa
mo dva od sedmih v naši 
skupini sta bila vešča nem
ščine, a zato vsi ostali niso 
bili nič prikrajšani, saj so se 
enako dobro sporazumevali 
v angleščini in francoščini. 

Ni dvoma. Nemci so danes 
drugačni, kot so bih pred tri 
in pol desetletji, kar vzbuja 
vendarle precej zanesljivo 
upanje, da bodo zanikali tr
ditev svojega vrhunskega fi
lozofa Hegla, ki je v prvi po
lovici prejšnjega stoletja za
trjeval, da se narodi iz zgodo
vine ničesar ne naučijo. Vel i 
ko je že to, da se zelo vel iko 
Nemcev zaveda obdobja, ki 
njihovi zgodovini ni bilo v 

čast, da j im domovino vse 
bolj pomenita Beethowen in 
Goethe in vse manj »železni 
kancler«, Clausewitz in koni
časta pruska čelada. 

In za konec. 
Razglednice iz Z R N goto

v o niso družbenopolitična 
analiza sodobne Nemči je , so 
res samo razglednice, impre
sije s kratkotrajne poti po 
evropski deželi, s katero nas 
vežejo tako različne izkuš
nje. K sreči, danes boljše kot 
kdajkoli. 

V Saarbriicknu, ki leži tik na nemško-francoski meji 
imajo vzorno urejen in negovan park francosko-nemškega 
prijateljstva. Simbolično pri tem je, da leži med nekda
njima »Siegfriedovo« in »Maginotovo« linijo, zgrajenima 
pred drugo svetovno vojno v znamenju hude sovražnosti 
med obema državama. 



K O M U N A L N O C E S T N A S K U P N O S T 
Š E N T J U R P R I C E L J U 
E N O T A Z A U P R A V L J A N J E S 
S T A V B N I M Z E M L J I Š Č E M 
R A Z P I S U J E 

v sk ladu s 13. č l e n o m o d l o k a o upravl janju in r a z p o l a g a n j u s 
s tavbn im zeml j i š čem ( U r a d n i list S R S , št. 2 /78) , 

J A V N I N A T E Č A J 
ZA ODDAJO STAVBNIH ZEMLJIŠČ ZA GRADNJO INDIVIDUALNIH 
STANOVANJSKIH HIŠ V ZAZIDALNI SOSESKI NOVA VAS -
ČRNOLICA, GORICA, LOKA, IN SOSESKA ill. ŠENTJUR 

I. 

Na stavbnih zemljiščih iz tega natečaja je predvidena gradnja 20 enodružinskih stanovanjskih hiš v 
zazidalni soseski NOVA VAS - ČRNOLICA, GORICA, LOKA m SOSESKA III. Šentjur. Zazidalni 
pogoji za gradnjo individualnih stanovanjskih hiš so razvidni iz zazidalnega načrta soseske NOVA 
VAS - ČRNOLICA, GORICA, LOKA m SOSESKA III. Šentjur, ki je vsem interesentom na vpogled v 
prostorih Komunalno cestne skupnosti v novi poslovni stavbi nasproti Blagovnice MERX« v 
Šentjurju in sicer 
- v ponedeljek in sredo 7. do 10 ure 
- v torek od 16. do 18. ure. 

II. 

V zazidalnih soseskah NOVA VAS - ČRNOLICA, GORICA, LOKA in SOSESKA Šentjur, se oddaja na 
javni natečaj 22 parcel za gradnjo enodružinskih stanovanjskih hiš in sicer 

Izklicna cena zemljišč stavbnih iz ll-točke javnega natečaja znaša 48,00 din stroške komunalne 
ureditve po parceli znašajo: 
- v soseski NOVA VAS-ČRNOLICA 160.000din 
- v soseski GORICA 80.000 din 
- v soseski LOKA 80.000 din 
- v soseski III. Šentjur 160.000 din 
Parcele, ki se odajajo za gradnjo b o d o opremljene in bo zagotovljena naslednja sekundarna 
komunalna ureditev: ' . 
- vodovod 
- kanalizacija 
- asfaltna cesta 
m to do 30/9-1981. 
V ceni komunalnega prispevka niso upoštevani stroški izgradnje elektrike, razen v soseski III. 
Šentjur, prispevka za priključek na vodovod v višini 10.000 din po stanovanjski enoti in prispevek 
za spremembo namembnosti zemljišča. 
Uspeli ponudniki morajo na lastne stroške zgraditi priključke na cesto, vodovodno in kanalizacij
sko omrežje. 

IV. 

Interesenti za nakup stavbnih zemljišč v zazidalni soseski NOVA VAS - ČRNOLICA vložijo pismene 
ponudbe na naslov: »KOMUNALNO CESTNA SKUPNOST ŠENTJUR PRI CELJU« v zapečateni 
ovojnici s pripisom: Javni natečaj v zazidalni soseski NOVA VAS - ČRNOLICA« najkasneje do 7. 
oktobra 1980 do 8 ure s potrdilom o plačilu varščine. 
Varščina znaša 20.000 din, plača pa se na žiro račun Komunalno cestne skupnosti Šentjur pri Celju 
št. 50770-662-79. 
V kolikor ponudnik vloži ponudbo za dve ali več parcel mora plačati varščino za vsako parcelo 
posebej. 

V. 

Ponudbe bo odpirala posebna komisija dne 10. oktobra 1980 ob 12. uri v sejni sobi Skupščine 
občine Šentjur pri Celju (lil. nadstropje). Za parcele, za katere ne bo v tem roku prispela nobena 
ponudba, ostane natečaj odprt do 31/3-1981 s tem, da se bodo ponudbe odpirale vsako prvo 
soboto v mesecu ob 8. uri v prostorih Komunalno cestne skupnosti. 

VI. 

Stroške zemljiško knjižnih dejanj v zvezi z vknjižbo pridobljenih parcel po tem natečaju nosi 
komunalno cestna skupnost, Enota za upravljanje s stavbnim zemljiščem. 

VII. 

Pogodbo o oddaji zemljišč bo Komunalno cestna skupnost - Enota za upravljanje s stavbnim 
zemljiščem pripravila v roku 30 dni o d dneva plačila izklicne cene, katero je poravnati v roku 30 dni 
od dneva natečaja. 
Komunalni prispevek v višini 100.000 din v soseski NOVA VAS - ČRNOLICA, je potrebno plačati v 
roku 30 dni od dneva sklenitve pogodbe, razliko v višini 60.000 din pa do 30. 6. 1981, v ostalih 
soseskah se komunalni prispevek v roku 30 dni od dneva sklenitve pogodbe. 

VIII. 

Udeleženci javnega natečaja, ki odstopijo od ponudbe, ko so na natečaju uspeli, izgubijo varščino 
v korist Komunalno cestne skupnosti Šentjur pri Celju. Udeleženci, ki na natečaju ne bodo uspeli, 
jim b o varšč ina vrnjena v roku 30 dni o d d n e v a natečaja. 

IX. 
O izidu natečaja b o d o ponudniki pismeno obveščeni v roku 15 dni p o zaključku natečaja. 

KOMUNALNO CESTNA SKUPNOST 
ŠENTJUR PRI CEUU 

Enota za upravljanje s 
stavbnim zemljiščem 

LAŠKA VAS NAD ŠTORAMI 

PONOS IN VESEUE! 
Modernizirali cesto in zgradili vodovod 

Laška vas nad Storami je 
majhna vasica. Ima le okoli 
45 hišnih številk. Toda, v njej 
živijo ljudje, ki so se odločili 
za korak z drugimi. Zakaj bi 
zaostajali, če ni treba. 

In tako so se odločili za 
dve pomembni komunalni 
deli. Za modernizacijo ceste 
skozi vas ter za gradnjo vo 
dovoda. Modernizacija ceste 
je zajela 21 gospodinjstev, 
gradnja vodovoda pa še 
preostalih deset, ki doslej 
vode še niso imela v hiši. 

Lotil i so se dela, pogovoril i 
o zemlji, zbirali denar . . . in 
zmagali. Svoj velik uspeh so 
počastili krajevnemu prazni
ku Stor. In tako so temu da
tumu tudi po vsebini dali 
značilen pečat krajevne, ozi
roma vaške samouprave, zla
sti pa dobrega dela delega
cije. 

Dela za modernizacijo 
okoli 900 m dolge ceste so 
zahtevala 1,2 milijona dinar
jev. Visoka postavka. Niso se 
je ustrašili. Zbrali so skoraj 
šestdeset milijonov starih di
narjev in opravili 2500 udar
niških ur. Tako so k skupne
mu strošku prispevali sami 
kar 72%. In ne samo to, zara
di takšnega odziva so asfalti
rali 200 metrov več, kot so 
predvideli . 

Z deli za gradnjo vodovo
da so pričeli pred dobrim le
tom. N o v i vodovod je dolg 
1600 metrov, uredili so dva 
hidranta, če ju bodo morda 
potrebovali gasilci in seveda 
uredili deset priključkov za 
vsa gospodinjstva, ki vode 
doslej niso imela. 

Delo je bilo težko. Teren je 
strm in kamnit. Toda, kdo bi 
se zdaj spomnil več kot 4000 
udarniških ur in vseh prosto-

Lahko so veselih obrazov. Veliko so naredili. Od leve pr 
desni: Jože Kragelj, vodja vaške delegacije, Jože Kr 
predsednik odbora za rekonstrukcijo ceste, Karel Holc 
ger, predsednik odbora za gradnjo vodovoda in Ivan V 
gust, ki je cesto izročil namenu. 

voljcev, ki so se tu pošteno 
namučili. Tu je zdaj veselje, 
tu je voda. 

Vel iko je imen, ki so se za
pisala v to kroniko. Zato naj 
velja čestitka vsem, ki so so
delovali. Tudi krajevni skup
nosti Štore, tudi drugim, ki 
so razumeli pomen akcije in 
jo podprli. 

Del pa s tem ni konec. Ča
ka jih javna razsvetljava in 

tudi pomoč vsem sosednj 
zaselkom, katerih krajani 
pomagali tudi njim. Čaka 
tudi aktivnejše delo v ga« 
ski enoti, ki zna prerasti 
samostojno društvo, in 
marsikaj. 

Slavnost so dopolnili št 
ski gasilci, ki so domačine 
v Laški vasi poklinili tri r 
hrbtne brentače in dve rot 
sireni. M . BOZ 

USMERJENO K CILJU 
Uresničevanje ciljev in nalog družbenega plana za c 

dobje 1976-80 je v šentjurski občini v prvih štirih let 
potekalo v zelo zapletenih pogojih gospodarjenja. Ekonoi 
ska politika je bila usmerjena v ustvarjanje pogojev za ek 
nomsko stabilizacijo, povečanje izvoza, prestrukturirar 
šentjurskega gospodarstva in v skladnejša razmerja v o 
segu in strukturi proizvodnje porabe ter zmanjšanje stopri 
inflacije. Vse to je vplivalo na to, da je že resolucija o politi 
izvajanja družbenega plana v letu 1980 odločno začrta 
naloge za večjo produktivnost in stabilnost v naslednje 
srednjeročnem obdobju. M 

I Z Ž I V L J E N J A I N D E L A 
D E L A V C E V V O B R T N E M S E K T O R J U 

OBISK PRI JANI REBEVŠKOVI 
Vse je bilo tako preprosto 

in r a 2 u m l j i v o , kot da drugače 
sploh biti ne more. Zato tudi 
pomenek brez presenečenj. 
Da, bil je zrcalo dela in od
nosov, ki vladajo v ženskem 
frizerskem salonu Jane Re-
bevškove na Trgu svobode v 
Celju. 

» Ž e triindvajset let sem 
zvesta svojemu poklicu. Da, 
ostala mu bom do konca, sa
mostojna mojstrica pa sem 
štirinajst l e t . . .« 

»Kako živite in kako delate 
v salonu?« 

»Moram reči, da se dobro 
razumemo, da vlada med vse
mi prijetno tovariško vzduš
je. Tudi delavno, zato kot vo
dja, kot lastnica salona, ni
mam težav, niti problemov. 

V glavnem imam štiri do 
pet pomočnic. Veste, v žen
skem kolektivu je že tako, da 
moram skoraj vedno računati 
z odsotnostjo ene. Poleg tega 
so tu tri do štiri vajenke. Toli
ko tudi zato, ker sta dve v 
šoLi, ena ali dve v salonu ali 
obratno. . .« 

In potem beseda o delov
nem času, delu. 

»Delamo v izmenah dopol
dne in popoldne po sedem 
ur. Sicer pa je ta čas določen 
in v skladu s pravili, ki velja
jo za vse. Isto velja za osebni 
dohodek. Osnovni osebni do
hodek za pomočnico je 5000 
dinarjev. To pa seveda ni vse, 
saj je tu še poseben dodatek 
za minulo delo. Za malico do
bi vsaka od 350 do 400 dinar
jev na mesec. Razumljivo je, 

da jim plačam tudi določeni 
znesek kot regres za letni do
pust. Ta znesek je celo večji, 
kot je predpisan. In tudi pri 
malicah ne gledam na dan ali 
dva odsotnosti. Tega jim ne 
odtrgam. . .« 

Dopuste sporazumno us
klajujejo. Po navadi se odlo
čajo za delitev v dveh termi
nih. V ta krog sporazumeva
nja sodi tudi mojstrica. 

»Sicer pa, moj dopust je ve
dno krajši, kot bi lahko bil. 
Ni mogoče, da bi bila odsotna 
mesec dni.« 

»Ali se dobro počutje v va
šem kolektivu odraža tudi na 
stalnosti pomočnic?« 

»Da , povsem razumljivo. 
Med zdajšnjimi pomočnica
mi je ena pri meni že štiri
najst let, druga osem, tretja 
pet, le dve sta krajši čas. Pa 
ne gre samo za to. Nobena še 

ni zapustila mojega salona za
radi morebiti nerešenega de
lovnega ali drugačnega pro
blema. Odšle so zaradi bolez
ni, zaradi odhoda družine v 
drug kraj in podobno. Zato ni 
naključje, če nas tiste, ki so 
delale pri meni in so zdaj 
kjerkoli drugje, stalno obi
skujejo. In vselej se njihove
ga obiska, pozdrava, besed 
razveselimo.« 

»Tudi ali zlasti vaš poklic je 
takšen, da terja stalno stro
kovno izpopolnjevanje. Kako 
uresničujete to zahtevo m po
trebo?« 

»Ljubljanska Narta pri
pravlja redno dvakrat v letu 
strokovne tečaje, ki trajajo po 
tri dni. Teh tečajev se udele
žujejo tudi moje pomočnice. 
Seveda plačam ne samo te-
čajnino, temveč tudi druge 
stroške bivanja v Ljubljani-
Po potrebi organiziramo tudi 
v Celju, v okviru sekcije pri 
Združenju obrtnikov, podob
ne tečaje. In končno, kadar le 
moremo, obiščemo tudi sve
tovna tekmovanja v ženskem 
frizerstvu, kot bo v kratkem v 
Rotterdamu, sledimo tam 
zlasti demonstracijam itd. 
Vrh tega imamo na voljo še 
domačo revijo in ne nazadnje 
imamo med seboj tudi zaradi 
modnih novosti razgovore in 
podobno.« 

In potem še nekaj misli o 
njenem delu pri Združenju 
obrtnikov, v sindikalni orga
nizaciji in ne nazadnje je delo 
čaka tudi doma, kot gospodi
njo, ženo in mati. 

M.B02IC 



VAŠA STRAN} 

KAKO DOLGO 
ŠE PAPIR NA 
SMETIŠČA? 

Vel iko pišemo in govori
mo o pomanjkanju surovin. 

' V Laškem pa, meni nič, tebi 
nič, vsak teden dve, kar lepo 
naloženi traktorski prikolici 
na smetišče. 

In tako postavljam javno 
vprašanje odgovornim v La
škem, kako dolgo bomo še 
odlagali tako prepotrebne 
surovine na smetišče? 

Slišali smo o sodelovanju z 
delovno organizacijo Surovi
na, ki bi naj poskrbela za 
odvoz odpadkov in tudi za 
njihovo sortiranje. Tako naj 
bi tudi industrija prišla do 
potrebnih surovin. Toda, po
buda je ostala na papirju. 

S smetmi, ki bi jih lahko še 
koristno uporabili, mečemo 
denar v brezno, ki se imenu
je smetišče. Kako dolgo še 
tako? 

O B C A N L A Š K E G A 
U R E D N I Š T V O : Pismo je 

iz Laškega, problem pa ni 
samo laški, tudi celjski in, 
kot nam je znano, kar vseh 
krajev pri nas. Smetišča 
ostajajo smetišča in za še 
vedno koristne odpadke na 
njih se nihče ne zmen:l. Za
kaj tako? Al i je sortiranje 
odpadkov na smetiščih, za
tem njihovo primemo em-
baliranje in zatem pošilja
nje v nadaljnjo predelavo v 
resnici predrago? Ali je ce
neje odpadke uvažati? Pro
simo o<^ovome v celjski in 
laški Surovini, da nas sez
nanijo, kako je s tem vpra
šanjem. Hvala za odgovor! 

In še to - pismo ni anoni
mno! 

ZDAJ IMAM 
VODO V HIŠI! 

Pišem vain drugačno pi
smo, po vsebini namreč, kot 
sem tijjtega pred dobrima 
dvema letoma. Petletna bit
ka, da bi dobil v hišo pitno 
vodo , se je končala 4. sep
tembra letos. Zdaj ne hodiva 
z ženo več z vedri po vodo , 
imava jo v hiši. Kakšno raz
košje! Samo pipo odpreva in 
priteče. Dobra in čista. 

Ob tem razveseljivem dej
stvu, ki pa ga vendcU" sprem
lja grenek priokus, saj so pri
zadevanja za nape ja o vo
dovodne cevi v hišo trajala 
predolgo, bi rad povedal, da 
je zmaga dobljena po zaslugi 
razumevanja Krajevne skup
nosti Vojnik in še predvsem 
komisije za komunalna vpra
šanja, ki jo vodi Franc Križ
nik. Krajevna skupnost je za 
uresničitev naloge primakni
la pet starih mili jonov dinar
jev. V o d o so nam namreč 
pripeljali iz frankolovskega 
vodovoda in nas priključili v 
Globočah. Zato je bilo treba 
skopati 850 metrov dolg in 
precej g lobok jarek. T o delo 
je opravil stroj in za plačilo 
te storitve in materiala nas je 
tudi osem interesentov v 
Ilovci pri Vojniku, ki smo 
vodo dobili, prispevalo po 
poldrugi milijon starih di
narjev. 

Ob veliki zmagi se moram 
zahvaliti tudi družini Sojič, 
kamor sva z ženo dve leti ho
dila po vodo. Dosti zaslug za 
uspešn uspešno rešitev pro
blema je imela tudi članica 
celjskega izvršnega sveta So
nja Ocvirk. In končno se mo
ram zahvaliti še vam v ure
dništvu Novega tednika, ki 
ste o moji težavi večkrat na
pisali prispevek in opozarjali 
ne samo režijski odbor za 
gradnjo vodovoda v I lovci , 
marveč še zlasti Krajevno 
skupnost, da reši vprašanje. 
Pravzaprav ugotavljam, da 
bi zadeva še vedno stala na 
mrtvi točki, če bi ne bilo pi
sem v N o v e m tedniku. 

Moram še zapisati, da je 
moj problem z vel ikim ra
zumevanjem spremljala tudi 
krajevna organizacija Zveze 
borcev, ki je prav tako opo
zarjala na čimprejšnjo reši
tev. 

P o petih letih imam zdaj 
tisto vodo , za katero pravijo, 
da je lastnina vseh. N o , z že
no sva se za to dobrino borila 
pet let. 

Konec je zdaj dober in po
zabljena je preteklost. Zdaj 
imamo vodo v hiši! 

Še enkrat vsem, ki ste mi 
pomagali, da mi zdaj iz pij>e 
ob vsakem času priteče do
bra voda, iskrena in topla 
hvala! 

J U L I J K O S T A N J Š E K 
Ilovca 15 C, Vojnik 

U R E D N I Š T V O : Vašega pi
sma smo bili resnično vese
li. Vaše veselje je tudi naše, 
saj smo v tem primeru 
vztrajali do konca. Verjeli 
smo v zmago in spoznanje, 
da si pitne vode ne more 
nihče lastiti. T a naravna 
dobrina je last vseh. 

Očitno je bilo zdaj nekate
rim ljudem, v Krajevni 
skupnosti Vojnik že nero
dno, saj smo jih s pismi že 

kar predolgo »bombardira
li.« Tako so zadevo resno 
prijeli v roke, in kot ste na
pisali v pripisu primer reši
li tudi ob razumevanju Kra
jevne skupnosti Frankolo-
vo, ki je dovolila ta priklju
ček na njen vodovod. 

Seveda pa je to primer, ki 
tudi sicer veliko pove, saj bi 
si pri nas ne smeli privošči
ti, da bi bila napeljava vo
dovoda v stanovanjsko hišo 
odvisna od dobre volje ne
katerih. Gre torej za pri
mer, ki si zasluži širšo druž
beno oceno, predvsem zato, 
da bi se podobni ne dogajali 
več in da bi odločba katere
ga koli upravnega organa 
katere koli občine, v tem 
primeru celjske z dne 28. ju
lija 1975. leta, ne ostala na 
papirju. Upravni organ celj
ske občine je namreč ta dan 
izdal Juliju Kostanjšku od
ločbo tudi zaradi priključi
tve na krajevni vodovod, pa 
iz nje ni bilo nič, oziroma je 
bilo po zaslugi drugačnih 
motivov šele 4. septembra 
1980.leta! 

NAŠ ČRT JE BIL 
BOLAN 

Smo družina, ki ljubi živa
li. Zato smo si pred petimi 
meseci nabavili mladega no-
vofundlandca Črta. Psiček 
nam je bil v vel iko veselje, 
ko je pred našimi očmi rasel 
in se kot družinski član vse 
bolj navajal na novo okolje 
in na nas. Radi ga imamo, 
posebno otroci, zato smo bili 
zelo zaskrbljeni, ko se je ne
kega dne počutil klavrno. K o 
je pričel bruhati, smo takoj 
pomislili na zastmpitev ali 
novo pasjo bolezen, ki se je 
razširila po Sloveniji. Zato 
smo poiskali veterinarsko 
pomoč. Prvič smo v četrtek, 
4. septembra ob 18. uri pelja
li našega Črta na pregled k 
veterinarju Florjancu na Pol
zelo, kjer je bil tudi veterinar 
Zolnir iz Veterinarske posta
je Žalec. Oba sta se zelo zav
zela za psička. Hvala za po
moč, ki sta jo nudila. 

Crt pa se je počutil vse 
slabše, bruhal je, stresali so 
ga krči. V obupu smo se ob 
21. uri istega dne peljali zo
pet na veterinarsko postajo 
Žalec. Bila je zaprta. Verjet
no je bil dežurni na terenu. 
Zato smo se s Cr tom napotili 
naprej v Celje. Ob vstopu na 
veterinarsko postajo, je de
žurni ne glede na moj prihod 
pospravljal instrumente. K o 
sem mu povedal, zakaj sem 
prišel in dodal, da bi bilo ver
jetno treba psička čistiti za
radi morebitne zastrupitve 
in krčev, je dežurni z jezo od
govori l : -Tega pa danes ne 
bom delal .« Bil sem presene
čen in besen hkrati. Prosil 
sem ga, naj gre vsaj do avto
mobila in psička pogleda. A 
tudi tega ni hotel. Dejal je, da 
ni dolžan vršiti uslug obča
nom iz druge občine, češ, naj 
iščemo pomoč tam, kjer pač 
stanujemo. K o sem ga vpra
šal po imenu, se ni hotel 
predstaviti, dejal je le, da 
lahko to izvem naslednji dan 
na njihovi upravi. 

V skrbeh smo prebih noč 
ob vse bolj onemoglem Crtu 
in naslednji dan sem pokli
cal v Škof j o L o k o vzredi te-
Ija, kjer smo Črta kupili. Po 
vedal sem mu vse in ga pro
sil za nasvet. N i mogel verje
ti, da dežiomi veterinar v Ce
lju ni bil pripravljen poma
gati. Zato mi je svetoval, naj 
se takoj obrnem na pomoč 
na klinični center za mesoje
de živali v Ljubljani. Ples 
smo se takoj najavili za na
slednji dan. 

V kliničnem centru so nas 
lepo sprejeU in takoj poskr-
beU za našega Črta. Takoj 
sem opazil, da so tu drugačni 
ljudje, da opravljajo svoje 
delo skrbno in z veseljem, 
čeprav je na pomoč čakalo še 
vel iko živalskih bolnikov. 
Crt je dobil vso potrebno 
zdravniško pomoč in na naše 
veselje danes že skače na-
okoU. 

P o pisanju v časopisih o 
tej novi virusni pasji bolezni, 
šele danes ugotavljamo, v 
kakšni smrtni nevarnosti je 
bil naš Crt. Zato je bilo rav
nanje veterinarja Jožeta 
Pajtlerja (tako se piše veteri
nar, ki je bil tisti večer dežur
ni na veterinarski postaji Ce
lje) še toliko bolj vredno ob
sojanja, saj niti poskušal ni 
pomagati, ker smo pač po 
njegovem iz sosednje ob
čine. 

Menim, da se človek, ko se 
odloča za poklic, ki je vezan 
na pomoč človeku ali živali v 
stiski, mora zavedati, da bo 
moral svoje delo opravljati 
dosledno in humano. 

Čeprav nas tempo življe
nja v današnjem času nene-
homa sili v prenapetost, da 
svoja dejanja ne znamo več 
kontrolirati, smo vendarle 
ostali ljudje vsak s svojimi 
čustvi. Zato bi bilo potrebno, 
da so na delovnih mestih, 
kjer se srečuje človek s člo
vekom, ljudje, ki se znajo ob
vladati in že s prijazno bese
do pomagati iz stiske. 

Ob tej priložnosti bi se rad 
zahvalil prof. dr. Vekoslavu 
Simčiču in njegovim kole
g o m iz veterinarske klinike v 
Ljubljani za vso takojšnjo in 
prijazno pomoč. Verjetno bi 
si vsi želeli, da so na tako 
odgovornih mestih povsod 
taki ljudje. 

A N D R E J V E R D E V , 
Braslovče 12. 

U R E D N I Š T V O : Vašo 
sklepno misel in željo bi ra
di dopolnili. Lepo in prav bi 
bilo, če bi bili na vseh de
lovnih mestih ljudje, da bi 
bil človek človeku človek. 
In ne samo človeku, tudi ži
vali, še posebej tedaj, če je v 
stiski, če je bolna, če potre
buje p<mioč. 

Moramo reči, da nas je za
bolelo v srcih, ko smo prebi
rali vaše pismo. In bili smo 
tudi veseli, da ste našli na 
tej poti tudi ljudi v pravem 
pomenu besede. 

K a j naj še zapišemo? Mor
da željo, da bi bilo prav, če 
bi ta dogodek osvetlilo tudi 
vodstvo celjske veterinar
ske postaje. 

In še nekaj - v življenju se 
zavzemamo, da bi bilo med 
ljudmi čim manj ograj in 
mej, takšnih in drugačnih. 
Tu pa se je naenkrat kot ne
premostljiva ovira pojavila 
občinska meja. Kako smo 
majhni! Ža l ! 

ŠE VEDNO 
MOLK 

š e zdaj ne vemo, zakaj se 
je hišni svet v najvišji 
stolpnici v Trubarjevi ulici 
v Celju odločil posekati v 
letu hortikulture nekaj dre
ves. Zadnjič smo v tej zade
vi prosili za odgovor pred
sednico hišnega sveta Ama
lijo Lampret v Pismih 4. 
septembra letos. 

Odgovora še ni. Molk tra
ja še naprej. 

Vse kaže, da bomo morali 
ubrati drugačno pot, da bo
mo lahko prišli zadevi do 
konca. Do konca pa mora
mo priti. T o smo zapisali tu
di v prvem zapisu o poseku 
teh dreves. Pa tudi sicer je 
prav, da sleherno vprašanje 
pripeljemo do zaključka. 
Zdaj bi le radi pojasnilo, 
kdaj in zakaj se je hišni svet 
odločil za to akcijo? 

U R E D N I Š T V O 

VSEGA SO KRIVI 
GOLOBI! 

Društvo za varstvo živali 
v Celju nam je poslalo pi
smo in odgovor na članek, 
objavljen v Novem tedniku 
dne 14 . avgusta letos. Gre za 
odgovor, oziroma pojasnilo, 
v kolikšni meri so krivi go
lobi za onesnaženje prosto
ra Ob železnici š t 1 v Celju. 

Ker pismo v bistvu ne pri
speva bistvenih pojasnil k 
razčiščevanju vprašanja in 
dejstva, smo se odločili, da 
z njim ne bomo pogrevali 
nekaterih odnosov in de

janj, ker je društvo, kot je 
razbrati iz pisanja, že samo 
uredilo vse potrebno. 

Toplo pa pozdravljamo 
prizadevanja, društvena se
veda, da bi v Celju, pred
vsem zaradi zaščite golo
bov, ki so prav gotovo zna
čilen element mesta ob Sa
vinji, določili prostor ali 
prostore, kjer bi organizira
li hranjenje golobov in kjer 
bi imeli tudi kontrolo nad 
golobjim prirastkom. 

Akcija za rešitev tega 
vprašanja je stekla, ni pa 
končana. Menimo pa, da bi 
bilo več kot prav, če bi jo 
rešili in če bi Društvo za 
varstvo živali dobilo tudi 
primemo denamo pomoč za 
nakup hrane za golobe. In 
ne samo to, v pismu, ki ga je 
Dmštvu poslal Svet za ur
banizem občine Celje 27. no
vembra lani, je tudi pred
log, da bi moralo Dmštvo 
prevzeti skrb za redno kr
mljenje golobov na zato do
ločenih mestih v Celju. Te
danji Svet za urbanizem je 
torej poznal Društvo na so
delovanje in predloge, kako 
pa je Dmštvo reagiralo na 
to pisanje, ni znano. Po pi
sanju Sveta za urbanizem je 
zdaj na potezi Dmštvo za 
varstvo živali. 

U R E D N I Š T V O 

NEPOZABNO 
SREČANJE 

v sredo, 10. septembra, je 
Krajevna skupnost P o d gra
dom v Celju priredila v okvi
ru krajevnega praznika sre
čanje starejših krajanov. 

K o t ena izmed udeleženk 
tega srečanja, bi se rada jav
no zahvalila prirediteljem za 
to lepo gesto. 

P o kratkem m prisrčnem 
sprejemu, ki so ga pripravili 
mladmci ter pozdravnemu 
govoru, je bil kulturni pro
gram. S svojim nastopom so 
me še posebej navdušili čla
ni folklorne skupine, tambu-
raški orkester in pevski zbor. 

P o programu je bila zaku-
ska, obenem pa srno ob zvo
kih domačega ansambla še 
zaplesali. 

V s e m starejšim krajanom, 
ki smo se udeležili tega sre
čanja, bo ostal ta večer v ne
pozabnem spominu! 

M A R I J A S T O K L A S 

U R E D N I Š T V O : Verjame
mo, da vam je bilo lepo in 
toplo pri srcih. Da bi bilo 
takih večerov čim več tudi 
v vsakdanjem življenju. 

ROJSTVA 

CELJE: 
Rodi lo se je 26 dečkov in 

29 deklic. 

Ž A L E C : 
Rojstev ni bilo. 

Š M A R J E P R I J E L Š A H : 
Rojstev ni bilo. 

POROKE 

CELJE: 
Poroči lo se je 5 parov, od 

teh K I T E K Jaroslav in 
K L A N C N I K Danica, oba iz 
Celja. 
Ž A L E C * 

Poročil i so se: K O M E S 
Zlatko iz Prebolda in CEST
N I K Božidara iz Marija Re
ke; L U Ž A R Franc in K A N 
C L E R Tinka oba iz Šempe
tra; D O S E D L A Stanislav iz 
Kasaz in A L B I A N I Marija iz 
Črnega vrha; P A V L I C Franc 
iz Beograda in P O T O C N I K 
Darinka iz Žalca. 

Š M A R J E P R I J E L Š A H : 
Poroči l se je en par. 

SMRTI 

C E L J E : 
Umrh so: R O Z M A N Mari

ja, 62, iz Kompo l , S E V Š E K 
Julijana, 78, iz Mlač, S T O -
P A R Antonija, 76, iz Škalc, 
K O V A Č Albert , 42, iz Radeč, 
H R I B A R Veronika, 60, iz Ce
lja, H R O V A T Stanislav, 33, 
iz Spodnjih Ro j , C E S A R Ka
tarina, 69, iz Kanjuc, SO-
L I N C Rozalija, 74, iz Žepine, 
B R A C U N Friderik, 74, iz 
Gornjega Brezna, C E P I N 
Neža, 78, iz Podpeči , K U -
N A C Ana, 94, iz Radeč, 
H O R J A K Franc, 45, iz La-
homška, D I M I T R I J E V l C 
Zofija, 43, iz Celja, G O L O U H 
Franc, 70, iz Šmarjete, E S I H 
Ana, 40, iz Ponikve , B R E Z 
N I K Dominik 58, iz Rožne
ga vrha. J A N C l C Stanislav, 
57, iz Celja, Š M I D Stanislav, 
27, iz Celja, M U S A R Amal i 
ja, 53, iz Radeč, S T R A H O V -
N I K Zofija, 58, iz Lukovice , 
S K E R B I S Vincenc, 49, iz 
Šmarjete. 

Ž A L E C ' 
Umrli ' so: K O L O B A R Ma

rija, 79, iz Griž, Z O R Z O I v o , 
80, iz Zagoskih sel, A M O N 
Mihael, 81, iz Podvrha, A V -
SEC Terezija, 88, iz Petrovč, 
O B R E Z A Rafael, 40, iz An
draža, Ž O L N I R Edvard, 45, 
iz Galicije, Z E B E C Jožefa, 
79, iz Stopnika. 

Š M A R J E P R I J E L Š A H : 
Umrl i so: K R E G A R Ja

kob, 76, iz Donačke gore. 
H U D I N A Marija, 88, iz Bi
strice ob Soth. 

DEŽURSTVA 
Z D R A V S T V E N I D O M : 

Dežurstva med tednom: 
pomožni zdravnik od 14. do 
20. ure in glavni zdravnik od 
15. do 6. ure naslednjega 
dne. Ob sobotah je dežuren 
zdravnik od 15. do 12. ure 
naslednjega dne, ob nede
ljah od 12. ure do naslednje
ga dne do 6. ure zjutraj, ob 
praznikih pa je dežurstvo od 
7. ure do naslednjega dne do 
6. ure zjutraj. 

V E T E R I N A R S K A P C 
S T A J A : 

Neprekinjeno dežurstvo. 

C E L J S K E L A K A R N E : 
D o sobote, 27. septembra 

do 12. ure dežura Lekarna 
Center v Stanetovi uUci, na
to prične z dežurstvom No v a 
lakama na Tomš ičevem 
trgu. 

T R G O V I N E : 
V tednu od 29. septembra 

do 4. oktobra dežura samo
postrežba S O C A v Stanetovi 
ulici vsak dan do 20. ure. 

Ponedeljek, 22. sept. ob 
19.: Borivoj Wudler: O D P R I 
T E V R A T A , O S K A R P R I 
H A J A . Abonma Žalec. 

Torek, 23. sept. ob 19.3 J.: 
Borivoj Wudler: O D P R I T i : 
V R A T A , O S K A R P R I H A J A . 
Abonma torek in izven. 

Sreda, 24. sept. ob 17.: Bo
rivoj Wudler: O D P R I T 5 . 
V R A T A , O S K A R P R I H A J . ^ . 
Abonma sreda. 

Četrtek, 25. sept. ob 19.30: 
D E S E T P O R T R E T O V liX 
T E M O U T V E (po Cehovi'.). 
Gostovanje poljskega gled^. 
lišča iz Krakova v okviru BI-
T E F A . Izven. 
Ob 17. in 20.: W. Shakespea
re: L J U B E Z N I T R U D Z?. • 
M A N . Gostovanje v Ptuju. 

Petek, 26. sept. ob 18.: Bo
rivoj Wudler: O D P R I T ? : 
V R A T A , O S K A R P R I H A 
JA: Abonma Kozjansko. 

Sobota, 27. sept. ob 10.: F^-
ter Hacks: Š U H U I N LETE
Č A P R I N C E S A . 3. Solsic' 
abonma. 
Ob 16.: Peter Hacks: Š U K U 
I N L E T E Č A P R I N C E S A . ^ 
šolski abonma. Gostovanu 
Slovenskega mladinskegr. 
gledališča iz Ljubljane 

Hmezad, 
Kmetijski kombinat Šmarje, 
n. sol. o. Šmarje pri Jelšah 
objavlja po sklepu komisij za delovna razmerja 
naslednja prosta dela in naloge v: 
1. Delovni skupnosti skupnih služb 

Komercialist 
Pogoj: Višja izobrazba komercialne smeri, 3 leta 
ustreznih delovnih izkušenj. Poskusno delo 3 me
sece. 
Stanovanje po dogovoru. 
2. TOZD Proizvodnja in storitve 

Inženir strojništva - vodenje kovinarstva 
oz. tehnologije 

Pogoj: Višja izobrazba strojne smeri in 3 leta ustrez
nih delovnih izkušenj. Poskusno delo 3 mesece. 
Stanovanje po dogovoru. 

Skladiščnik v kovinarstvu 
Pogoj: KV kovinar in 1 leto ustreznih delovnih izku
šenj. Poskusno delo 1 mesec. 

Več kvalificiranih in priučenih varilcev in 
več kvalificiranih in priučenih delavcev 
kovinarske stroke. 

Poskusno delo 1 mesec. 
Pismene prijave s priloženimi dokazili o izpolnjevanju 
pogojev naj kandidati pošljejo v 15 dneh po objavi na 
gornji naslov. 
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BILI SMO NA VRANSKEM 
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KM Mt, 
SLOVES 
Izenačevanje KS pri financh 

MEJA S PETIMI 
OBČINAMI 

K o smo obiskali prijazne 
ljudi na Vranskem, smo zve
deli kup zanimivih podat
kov. T o na primer, da je kra
jevna skupnost večja po po
vršini kot denimo občina Za
gorje. Sicer pa krajevno 
skupnost sestavlja kar pet
najst naselij. Ta so Prekopa, 
Stopnik, C e p l j e , Brode, Selo, 
Tešova, C r e t a , Jeronim, V o -
loga, Prapreče, Vransko, L o -
čica, Zahomce, L i m o v c e , Za-
planina in Zajesovnik. V teh 
krajih živi 2850 ljudi. Zapo
sleno je skupaj šeststo ljudi, 
od tega pa na Vranskem le 
280 delavcev. Tu seveda 
predvsem misl imo na hotel 
Slovan, Koteks Tobus 
T O Z D I N D E Vransko, Sig-
mino temeljno organizacijo 

združenega dela ter Gozdno 
gospodarstvo Celje. Kar 320 
delavcev pa se vozi na delo v 
druge kraje in občine. Delo 
so si poiskali, verjemite ali 
ne, v trinajstih slovenskih 
občinah. T o na prvi pogled 
izgleda vehko, bolj ra
zumljivo pa postane to dej
stvo, če vemo, da meji K S 
Vransko na pet občin: Mozir
je, Kamnik, Domžale, Zagor
je in Trbovl je . 

VELIKO JE STARIH 
UUDI 

Morda še nekaj drugih po
datkov o tem kraju. Skupaj 
je v krajevni skupnosti 64 ki
lometrov cest, 721 gospo
dinjstev, izredno vehko pa je 
starejših ljudi. Kar dvajset 
odstotkov je starih nad se
demdeset let. V osnovni šoli 

je sedemnajst oddelkov, v 
kateri je 24 učiteljev in 438 
otrok. V kraju pa je še dotra
jana zdravstvena postaja (se
daj gradijo novo) , lekarna, tri 
t rgovske poslovalnice Sa
vinjskega magazina, Hmeza-
dova kmetijska preskrba, 
vzgojno varstveni zavod z 
dvema oddelkoma, v katerih 
je 44 otrok (tudi V V Z bo v 
naslednjih letih nov) . Sicer 
pa tu dela še 28 obrtnikov. 
Tudi za glasbeno vzgojo mla
dega rodu je preskrbljeno. 
Tu je oddelek žalske glasbe
ne šole in mladi se lahko uči
jo igranja na harmoniko ter 
klavir. 

TRDNE BRATSKE VEZI 
Krajevna skupnost Vran

sko je pobratena s krajevni
mi skupnostmi iz vse Jugo

slavije. Z Varaždmom, Ceti-
njem, Bitolo, Travnikom, 
Kruševcem in Laktaši. Med 
sabo so pobratene tudi 
osnovne šole iz vseh teh 
mest. K o se predstavniki teh 
K S obiskujejo med sabo 
izmenjajo številne izkušnje, 
predvsem pa gre za res trdne 
bratske vezi. 

DEVET VAŠKIH 
SVETOV 

v krajevni skupnosti je de
vet vaških svetov. Odkar so 
ustanovili vaške svete je ču
titi mnogo večjo razgibanost 
dela v K S . Boljše je sodelo
vanje z zaselki in ljudi so bolj 
pritegnili k reševanju števil
nih problemov. Na Vran
skem se še sprašujejo, kako 
bo šlo takšno delo naprej, saj 
je prav zaradi izredne razgi
banosti že skoraj nemogoče, 
(ia bi lahko delo opravljali 
volontersko. 

Sicer pa na vaških svetih 
obravnavajo in rešujejo 
predvsem vprašanja in nalo
ge s področja komunale, 
splošnega ljudskega odpora 
in družbene samozaščite. Tu 
se dejansko problematika 
krajevne skupnosti prinaša 
na vaške svete in od tu zopet 
na krajevno skupnost. 

VEČ SO STORILI, KOT 
SO MISLILI 

Ob izteku tega srednjeroč
nega obdobja na Vranskem 
ugotavljajo, da so izvedli 
precej več nalog, kot so si jih 
zastavih v planu. Na Vran
skem je nov dom kulture, 
zgradili so nov dom gasilcev 
in trenutno urejajo pokopali
šče ter mrUško vežo. S e zla
sti vel iko dela pa so opravih 
pri gradnji in obnovi cest. 
Skupaj so v štirih letih asfal
tiran šestnajst ki lometrov 
cest, osem kilometrov cest 
pa so na novo zgradili do vi
šinskih kmetij, ki so tako po
vezane z dolino. Vrednost 
vseh teh del znaša kar 
500.000 dinarjev. 

3950 DINARJEV NA 
KRAJANA 

Danes na Vranskem ugo
tavljajo, da vsega tega ne bi 
bilo brez prostovoljnega de
la, denarnih in drugih pri
spevkov. Izračunali so, da so 
za vee te akcije krajani sta
rejši od osemnajst let prispe-
vah povprečno 3950 dinar
jev, f^ekateri višinski kmetje 
so za izgradnjo cest prispe-
vah tudi po 50 tisočakov. 
Sem niso vračunani prosto
voljno delo ter materialni 
prispevki. Res ne gre ob 
vseh teh akcijah prezreti 
družbene pomoči , toda dej
stvo je, da bi brez takšne zav
zetosti ljudi opravili več kot 
polovico manj nalog. Prav to 

Središče Vranskega je lepo urejeno. Polno je cvetlic i 
nekaj tisoč potnikov. . 

daje tudi smelost novemu 
srednjeročnemu planu kra
jevne skupnosti za obdobje 
od 1981. do 1985. leta. 

96 GOSPODINJSTEV 
BREZ ZDRAVE VODE 

Kljub vsemu je še vedno 
deset višinskih kmetij , ki s 
cestami niso povezane z doU-
no, kar štiriindvajset je še 
domačij brez elektrike, 480 
gospodinjstev nima kopal
nic in urejenih sanitarij in 96 
gospodinjstev je še brez 
zdrave pitne vode. 120 je so
cialnih podpirancev. Med 
njimi mnogo ostarehh ljudi v 
hribovitih predelih, kjer 
praktično niniajo v i rov za 
preživljanje. C i m več teh 
problemov bodo skušali re

šiti v novem srednjeroči 
obdobju. Če bodo hoteli 
pribhžno izenačiti vse Ici 
ne, bo potrebna širša dru 
na pomoč. Samo K S j< 
prešibka. Prvi- pogoj za 
predek kraja so ceste, i 
vsaka cesta je še prinesla 
predek. Takšne izku! 
imajo tudi na Vranskem 
to bodo v naslednjih k 
uredih še ceste v Tešovi,' 
logi, Selu, Zahomcah, i 
movcah in Zaplanini. ?cH 
se tudi kmetom iz teh^ 
obeta lepše življenje. Urfl 
nameravajo sam trg Vn 
sko. Avtobusno postajo j 
do prestavih južno od M 
Slovan, obnovili bodo k» 
lizacijo ter vodovod . Seds 
trgovske zmogljivosti ne 
doščajo več. V progr^ 

Na Vranskem sta tudi dva industrijska obrata. K o ' l 
Sigmina temeljna organizacija združenega dela, ki 
dvorano so boljši tudi delovni pogoji. I 

Osnovna šola je premajhna. Po programu samoprispevka naj bi jo razširili, prav tako 
t u d i o t r o š k i v r t e c . 

I V A N B R I S N I K , predse
dnik sveta K S : »Tesno sode
lujemo tudi s sosednjimi 
krajevnimi skupnostmi. Ta
ko na primer skupaj s Tabo
rom gradimo most in ceste, 
zgledno pa je tudi sodelova
nje z Braslovčami in Gomil-
skim. T e dni smo za izredno 
aktivnost prejeli plaketo 
Zvezne konference S Z D L . « 

F R A N C I I Z L A K A R , taj
nik K S : »Izredno delovne so 
na Vranskem organizacije in 
številna društva. Omenim 
naj gasilce, prosvetno druš
tvo, planince, upokojence, 
člane turističnega društva, 
lovce, dejavnost T V D Parti
zan, O O R K , strelsko druš
tvo, čebelarske družino in 
šahovski klub. V delo so 
vključeni pravzaprav vsi 
krajani.« 

V L A D O R A N C I G A J , se
kretar sveta Z K : » N a Vran
skem so štiri OO Z K S . Veči
na komunistov je aktivna, 
opažamo pa, da so manj ak
tivni tisti komunisti, ki so 
delavni v delovnih organiza
cijah. Treba jih bo pritegniti 
k delu tudi v kraju. Po
membna naloga je tudi ta, da 
v naše vrste sprejmemo več 
kmetov: Trenutno so komu
nisti le trije.« 

F R A N C K O C E N , predse
dnik gasilskega društva:»V 
K S Vransko so tri gasilska 
društva: na Vranskem, Pre
kopi in v Ločic i . Na Vran
skem imamo nov gasilski 
dom, oprema pa je zadovolji
va, saj imamo tudi dva avto
mobila. V izgradnjo doma 
smo vložil i 7000 prostovolj
nih delovnih ur.« 

J U L K A G O L O B , predse
dnica OO RK: »Naša organi
zacija šteje 300 članov. Dva
krat letno organiziramo odv
zem krvi, odziv pa je vedno 
odhčen. Sicer pa zbiramo tu
di oblačila, star papir in dru
go ter skušamo pomagati 
ostarelim ljudem v višinskih 
predelih. Večkrat jih obdari
mo, za starejše od sedemde
set let pa enkrat letno pri
pravljamo tudi pogost i tev.« 

R E Z K A P R A P R O T N I K , 
upokojenka: »Upokojenci 
smo si iz stare drvarnice ure
dih lep upokojenski dom 
oziroma klubski prostor. Na 
Vranskem je 176 upokojen
cev, večina pa smo v kraju 
zelo delovni, saj sodelujemo, 
kjer se le da. Svoje pomoči 
še nikdar nismo odrekli. Po 
v e m naj še to, da imamo v 
novem bloku tudi štiri stano
vanja.« 
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m OBČIM 
zdi nepošteno 

povsod, čepi-av se z avtobusi dnevno ustavi v kraju 

i zapisano izgradnjo 
fnice, sredstva samo
uka pa so rezervirana 
>a dograditev šole in 
lega vrtca. 

i NOVA 
HOVANJA 
'Vranskem trenutno iz-
pjo stanovanjsko sose
d a , potem pride na 

soseska dve. Po l eg 
Ralnih gradenj načr-. 
družbeno gradnjo. T u 
onieniti dva nova sta-
!{ska bloka, s katerimi 
"iperečo stanovanjsko 
^atiko. Učitelji, na: 
r bi v kraju rabili sta-' 

p . saj se jih danes pre-
g^m od drugod. Si-. 

cer pa je urbanističnem na
črtu namenjen določen pro
stor tudi za obrtno cono. 

NEUREJEN SISTEM 
FINANCIRANJA 

Vranšani že dolgo časa 
opozarjajo na neurejen si
stem financiranja K S . Z 
»glavar ino« je tako križ, ker 
vsaka občina nakazuje zelo 
razhčno vsoto. Se najbolj se 
izkazuje žalska občina s 550 
dinarji na zaposlenega delav
ca. Iz ostalih dvanajstih ob
čin, kjer so zaposleni delavci 
z Vranskega, pa denarja 
sploh ne nakazujejo ali pa ze
lo majhne vsote. Ljubljanske 
občine le 250 dinarjev na de
lavca. Iz sredstev samopri
spevka dobi vsaka K S v ob

čini Žalec 300.000 dinarjev. 
Na Vranskem trdijo, da je to 
zelo nepošteno. Kajti mnogo 
več sredstev je potrebno v 
K S , ki je velika po površini, 
ki ima precej višinskih pre
delov in toliko socialnih pro
blemov, kot v majhni K S , 
kjer je povrhu vsega že mno
go več urejenih stvari kot na 
Vranskem. Priznati mora
mo, da imajo povsem prav. 
Na to so sicer že večkrat opo
zarjali, vendar so naleteli na 
gluha ušesa. 

VRANSKO JE 
TURISTIČNI KRAJ 

N e le, da je tu kopališče in 
camping, na svoj račun pri
dejo tudi planinci. Na Čre-
hovcu je lovski dom, na Do-
brovljah pa je še planinska 
koča 1. štajerskega bataljo
na. Obe točki sta tudi del Sa
vinjske planinske poti, tu 
čez pa vodi tudi evropska 
peš pot od Baltika do Jadra
na. Turistično društvo je 
izredno prizadevno in med 
mnogimi akcijami omenimo 
le izgradnjo kmečkega mu
zeja v gradu Podgrad. Sicer 
pa je tu še vrsta drugih tradi
cionalnih prireditev. Glede 
zimskega bazena v Žalcu pa 
pravijo, da je čisto lepo in 
prav, da bo, da pa bi bilo še 
bolj lepo in prav, ko bi prej 
uredih tako kot se spodobi 
bazena na Vranskem in v 
Preboldu. Navsezadnje je 
čudno, da objekti, ki že stoje 
propadajo, na drugi strani pa 
gradimo podobne nove. 

IZ ZGODOVINE 
VRANSKEGA 

Vransko je postalo trg 
leta 1868. Takrat je tudi 
dobilo grb, ki je še vkle
san na pročelju nekdanje 
občinske hiše. Na ščitu 
srebrnobelega polja je 
vrana, stoječa na smreko
vem deblu, ki raste na ze
lenem podnožju. Leta 
1867 so tu ustanovih čital
nico. Sledile so ji kmetij
ska posojilnica, obrtna 
zadruga, gasilsko društvo 
ter daleč naokrog znano 
pevsko društvo Vranska 
vila. 

Odbor OF je začel dela
ti že v prvih tednih nem
ške okupacije. Leta 1942 
so aretirali več njenih so
delavcev. Štiri so ustreli-
h, druge pa odpeljali v 
koncentracijska tabori
šča. Kljub temu, da je bila 
na Vranskem močna vo
jaška postojanka, so do
mačini ves čas podpirali 
narodno osvobodilno gi
banje. Na vzpetini Gorici 
je grobišče 174 neznanih 
aktivistov in partizanov, 
ki jih je okupator v trite
denski ofenzivi, decem
bra 1944 zajel v borbah v 
Gornji Savinjski dolini in 
na Moravškem, pripeljal 
sem in postrelil pri Žeg-
nanem studencu. 

TU SO BILI DOMA 
Janez Gohčnik, čebe

larski strokovnjak (na 
Vranskem živel od leta 
1897 do 1900) 

Anton Schwab, sklada
telj (1934 do 1938) 

Ferdo Skok, športnik, 
po katerem se imenuje 
vsakoletna atletska prire
ditev v Celju 

Besedilo in slike: 

J A N E Z 
V E D E N I K 

^^^^ Vransko in 
• Z novo proizvodno 

Bazen na Vranskem je v zares idiličnem predelu. V bližini je tudi camp, ki privablja 
vedno več gostov. Skoda je le, da v kopališču ni ogrevane vode. 

Vransko je tudi izhodišče za številne planinske izlete. Še 
zlasti lepi so jesenski sprehodi po Čreti. Sicer pa tu čez' 
vodi tudi evropska peš pot od Baltika do Jadrana. 

I V A N C E N C E N , predse
dnik 0 0 Z S M S : »Pogreša
mo predvsem sodelovanje z 
občinsko konferenco Z S M S . 
Enkrat mesečno vabimo de
legate, da bi nas obiskah, 
nam svetovali, vendar za
man. Na vsa naša vabila so 
gluhi in nikogar ni k nam. 
Tako smo po tej plati po
vsem prepuščeni sami sebi. 
V kraju pa nam pomagajo. 
Dobih smo tudi svoj pro
stor.« 

V I N K O P R A P R O T N I K , 
predsednik K O Z Z B N O V : 
»Tudi borci smo v kraju zelo 
prisotni, saj je ni akcije, da 
ne bi bilo tudi nas. 203 člane 
šteje naša organizacija, skr
bimo pa med drugirri tudi za 
kar 14 obeležij N O B . L e p je 
spomenik nad Vranskim po
svečen 176 talcem, na Creti, 
kjer je bila prva frontalna 
bitka z Nemci 26. oktobra 
1941 pa je kar pet obeležij .« 

V gradnjo novega gasilnega doma so prizadevni gasilci, 42 
jih je, vložili kar 7000 prostovoljnih delovnih ur. 

C U L K , sekretar K K 
S Z D L : »Prezret i ne gre tudi 
dejavnosti na šoli. Izredno 
pestra je izvenšolska dejav
nost, razvito je samouprav
ljanje. Težave so s prevozom 
otrok, ker morajo nekateri 
domov takoj po končanem 
pouku in so prikrajšani za 
delo v pionirski zadrugi. 
Upam, da bo Izletnik imel 
kdaj razumevanje in bo ure
dil prevoz otrok z avtobu
som malce kasneje.« 



KŠC CELJE - KMETIJSKA ŠOLA ŠENTJUR 

ZA VEČJO ZMOGUlVOST 
Pot do dokumentacije je dolga in draga\ 

P o daljšem obdobju je 
Kmetijska šola Šentjur po
leg izobraževanja na stopnji 
poklica prešla tudi na izobra
ževanje kmetijskih tehni
kov. Tako se zdaj v Šentjurju 
izobražujejo bodoči splošni 
kmetijci in kmetijski tehni
ki, v Medlogu pa vrtnarji in 
vrtnarski tehniki. Interes 
mladih za vpis v obe šoli, vrt
narsko in kmetijsko, je bil 
letos izredno velik in so 
zmogljivosti šole primerno 
zasedene. Tako imajo letos 
dva prva in dva druga razre
da v poklicni šoli, poleg tega 
pa opravljajo v Šentjurju 
praktični in delno še teore
tični pouk kmetijski tehniki, 
ki so letos zapolnili dva prva 
razreda in en drugi razred. 
Dijaki so prišli po znanje iz 
različnih krajev Slovenije in 
vzpodbudno je, da se mladi, 
prav v času, ko namenjamo 
kmetijstvu, oziroma večji 
proizvodnji hrane vel iko po
zornosti, odločajo za poklic 
kmetovalca ali kmetijskega 
tehnika, Letne potrebe po 
kmetijskih kadrih so iz leta v 
leto večje in na drugi strani 
terjajo tudi večjo skrb celot
ne družbenopolitične skup
nosti. 

Kmeti jski šolski center je v 
akciji pospešenega razvoja 
kmetijstva pomemben de

javnik in se s svojimi progra
mi vključuje v mrežo sloven
skih kmetijskih šol. Tako je 
tudi v interesu šentjurske 
občine, da ohrani kmetijsko 
šolo v Šentjurju, saj je prav 
ta šola v svoji preteklosti da
la dobre kadre za kmetijstvo 
in je svojo funkcijo uspešno 
opravljala vse od usta
novitve šole, torej od leta 
1910, ko so poslanci v dežel
nem zboru dosegli izgradnjo 
prve slovenske kmetijske šo
le na spodnjem Štajerskem. 
Skozi sedem desetletij pa se 
na Kmetijski šoli v Šentjur
ju, kar tiče objektov, ni kaj 
dosti spremenilo. Ker pa po
men te šole, zlasti v zasnovi 
bodočega usmerjenega izo
braževanja vse bolj raste, so 
se pokazale potrebe za izpo
polnitev šole. 

Čimprej bo potrebno poso
dobiti in povečati zlasti dom
ske zmogljivosti za bivanje 
učencev iz oddaljenejših 
krajev. Zato je K S C Celje, 
oziroma kmetijska šola Šent
jur prišla v srednjeročni pro
gram za izgradnjo novega 
doma. Ob izgradnji doma pa 
bi se sprostile prostorske 
zmogljivosti v obstoječih 
stavbah, ki bi jih, z manjšimi 
adaptacijami, usposobili za 
teoretični pouk. V sklopu 
šolskih objektov naj bi zgra

dili še paviljonsko novograd
njo, kjer bi stekel pouk pred
meta »osnove tehnike in pro
izvodnje«. Seveda bo treba 
tudi čas do zaključka grad
nje smotrno premostiti. O 
tem so pri K S C Celju že veli
ko razmišljali in našli dokaj 
ustrezno rešitev. Tako bi 
splošni program usmerjene
ga izobraževanja kmetijske 
usmeritve obiskovali učenci 
vzhodnega dela celjske regi
je v Šentjurju, oni iz zaho
dnega dela pa v Medlogu, s 
tem, da bodo imeli skupne 
specializirane učilnice v Ce
lju, oziroma v Šentjurju. 

Akcija za izvedbo novo
gradnje in adaptacije kmetij
ske šole v Šentjurju je stekla, 
saj so o njej razpravljali tudi 
vsi zbori skupščine občine 
Šentjur in pred dnevi še 
šentjurski izvršni svet. Treba 
bo pripraviti in zbrati vso po
trebno dokumentacijo za no
vogradnjo in adaptacijo, 
opraviti geološke raziskave 
na terenu in narediti geodet
ski posnetek. Pri Kmet i j 
skem šolskem centru upajo 
na pomoč šentjurske druž
benopolitične skupnosti, saj 
bo le tako začrtana akcija hi
treje stekla, v prid učencem, 
ki se bodo tudi v bodoče od
ločali za poklic kmetovalcev. 

M A T E J A P O D J E D 

OBIRALCI JABOLK SO TU! 
Pred dnevi se je prva skupina obiralcev jabolk, ki je na posestvo Slom pri Ponikvi prii 

iz hrvaškega Zagorja, z lestvami in košarami odpravila med prostrane nasade jablan. Pr 
dni so obirali tudi namizne slive, ki so letos bogato obrodile. Tako so tudi ti obiralci jab« 
naznanili pričetek jeseni in opozorili, da je prišel čas, ko je treba misliti na ozimnico. 1 

Letos na posestvu Slom predvidevajo, da bodo obiralci napolnili okrog 80.000 lese« 
zabojev, kolikor so jih pripravili za letošnjo letino. Kljub dobrim predvidevanjem pa 
letina nekoliko slabša, kakor je kazalo spomladi, saj je nasade tudi letos poškodovala tô  
T o je tudi vzrok, da bodo na Ponikvi večino jabolk prodali direktno potrošniku, q 
pridelka pa bodo odposlali v hladilnico in industriji za predelavo sadja. 

Vreme je letos obiralcem zelo naklonjeno, zato so še toliko bolj zadovoljni, pa tij 
zaslužek za obran zabojček jabolk ni tako majhen. Na posestvu Slom so lepo poskrbeli 
obiralce, saj so j im uredili in na novo prepleskali vse spalnice, kuharice pa vsak dan zna 
poskrbijo, da iz kotla prijetno diši. 

Za voznike motornih vozil še vedno velja opozorilo, da so na cesti Se le-Ponikva previdi 
ker se srečujejo z vozili za spravilo poljskih pridelkov. 

Tekst in fo 
M A T E J A PODJl 

TUDI 
GOBARJI 
NA SEJMU 

V hali Golovca, kjer so 
urejeni razstavni prostori 
trinajstega mednarodne
ga sejma obrti in opreme 
za obrt, ima svoj kotiček 
tudi gobarska razstava. 
Gre za prostor, ki ga ure
jajo člani celjske gobar
ske družine. Čeprav je 
treba za ogled gob odšteti 
posebno, resda minimal
no vstopnino, ima tudi ta 
del polno obiskovalcev. 
Gobe so pač tiste, ki vse
lej privabljajo številne 
ljubitelje in druge, toliko 
bolj v času, ko je sezona 
nabiranja teh dobrih in 
tudi nevarnih gozdnih sa
dežev na višku. Gobarji si 
bodo prizadevali, da bo 
razstava, kljub temu, da 
morajo gobe stalno ob
navljati in zamenjavati, 
odprta vse do zaključka 
sejma, do nedelje, 28. t. 
m. M B 

IZGUBO JE 
PRINESLA 
KLAVNICA 

V prvem poUetju letoš
njega leta je gospodar
stvo šentjurske občine 
ustvarilo tudi izgubo v 
vrednosti 1,648.000 din ali 
za 0,4% doseženega do
hodka. Tako se doseženi 
dohodek razlikuje od raz
deljenega za del sredstev, 
ki predstavljajo udeležbo 
na skupnem dohodku v 
znesku 116.000 din in za 
znesek izgube, s katero je 
posloval Kmeti jski kom
binat - T O Z D klavnica. 

V M P > 

STROKOVNJAK SVETUJE 

SKLADIŠČENJE SADJA 
PIŠE: Mojca Sodin 

Ce doma skladiščimo več 
sadja, potem je prij)oročlji-
vo , v kleti namestiti termo
meter, ki beleži minimalne 
in maksimalne temperature. 
Temperatura v prostoru naj 
se giblje med -1-1° C in -1-4° C, 
višje temperature pospešuje
jo dozorevanje. Prezračeva
nje in hlajenje prostora z zu
nanjim zrakom lahko tudi 
avtomatsko uredimo z dife-
rencijalnim termometrom, 
ki vključi ventilator takrat, 
ko je zunanja temperatura 
nižja od notranje. Prostor 
opremimo tudi s higrome-
trom, s katerim lahko kon
troliramo relativno vlago. Z 
navedenimi pripravami lah
ko v prostoru kontroliramo 
atmosfero in jo tudi v dolo
čeni meri uravnamo, npr.: 
vlažnost uravnavamo s poli
vanjem vode po tleh. 

Ce nimamo možnosti, da 
sadje spravimo v primerno 
klet, si pomagamo tako, da 
zaboje pokrijemo s polieti
lensko folijo. Kadar je klet 
temna, lahko uporabljamo 
prozorno folijo, drugače pa 
temno. Njena debelina se naj 
giblje med 0,03 in 0,05 mm. 
K e r sadje diha, se pod folijo 
poveča količina oglj ikovega 
dioksida ( C O 2 ) , količina icisi-
ka ( O 2 ) pa se zmanjša. P o v e 
čana količina C O 2 vpl iva, da 
se intenziteta dihanja zmanj
ša, sadje pa obdrži dalj časa 
sveži videz in ne izgublja ta
ko hitro na teži. Ce je folija 

predebela, je premalo pro
pustna za C O 2 ; prevelika 
koncentracija C O 2 pa pov
zroči porjavenje. 

Svežino sadja podaljšamo 
tudi, če vsak plod posebej 
zavijemo v časopisni ali svi
leni papir, jabolka lahko v lo
ž imo tudi "med praprot, ali 
zaboje obložimo s stiropo-
r o m . . . 

Za logo sadja moramo ime
ti stalno na očeh, tudi preve
lika naj ne bo. V kleteh ni 
priporočljivo imeti sadje dalj 
kot do marca, kajti kasneje 
so izgube zaradi gnitja in 
uvelosti večje od prihranka. 
Jabolkam se namreč cena od 
septembra pa tja do marca, 
aprila kvečjemu podvoji , v 
tem obdobju pa v domačem 
skladišču izgubi mnogo pre
hrambene in vitaminske vre
dnosti. Dokazano je, da ima 
takrat sadje kvečjemu še 
10% svoje prvotne vrednosti. 

V stanovanjskih blokih in 
v stavbah s centralnim ogre
vanjem, kleti niso primerne 
za skladiščenje jabolk, zlasti 
za daljši čas. Zato potrošnik 
manj tvega, če kupuje preko 
trgovine, saj dobi pravilno 
skladiščeno blago iz sodob
nih hladilnic, katerih imamo 
dandanes v Sloveniji že za 
40.000 ton sadja. 

V hladilnicah ohranjamo 
sadje s poljubno želeno tem
peraturo, višjo od -1 C, in s 
p r imemo relativno vlago. Na 
ta način lahko ohranimo ne

katere vrste sadja, z manj kot 
10% izgubo, do novega pri
delka. Sadje skladiščimo v 
sadnih celicah in sicer je zlo
ženo v paletne zaboje, po
stavljeni so v višino 8 m, ta
ko da je celotna višina celice 
dobro izkoriščena. Med vsa
ko drugo vrsto paletnih za
bojev je v smeri kroženja zra
ka, 5-10 cm razmaka. Celice 
so različno velike, ponavadi 
se lahko v njih skladišči 100 
do 1000 ton sadja. 

Se boljše rezultate dosega
mo v hladilnicah s kontroli
rano atmosfero, v katerih 
imamo v Sloveniji za 10.000 
ton sadja. V njih uravnavajo 
temperaturo in vlažnost zra
ka, hkrati pa tudi lahko ure
jajo sestavo zraka. In sicer 
zmanjšamo kohčino kisika 
od posamezne sorte in vrste 
sadja zahtevajo svojstveno 
sestavo atmosfere, pri kateri 
se najbolje ohranjajo. Npr.: 
jonatan zahteva zračne ra
zmere 3% CO, 3% O in -f-3 C, 
zlati delišes pa 6% CO, 3% O 
in +2 C. Res pa je tudi, da 
vse vrste in sorte sadja niso 
primerne za skladiščenje v 
takih pogojih. 

V pogojih kontrolirane at
mosfere se procesi zorenja in 
kvarjenja zmanjšajo na mini
mum, seveda je potrebno 
upoštevati p r imemo tehno
logijo skladiščenja. V na
sprotnem primeru se lahko 
celo zgodi , da vso sldadišče-
no blago propade. 

//. Športne igre 
OBRTNIKOV 
SLOVENIJE 

Obrtno združenje Celje je v okviru sejma obrti 1980 
organiziralo I I . športne igre obrtnikov in pri njih zapo
slenih delavcev za prehodni pokal celjskega sejma 
obrti 1980. Udeležba je bila množična, pa tudi rezultati 
dokaj kvalitetni. Vse to potrjuje, da je športna aktiv
nost med obrtniki v naši republiki dobro razvita in 
sestavni del življenja delavcev v tej pomembni veji 
našega gospodarstva. Vsa igrišča v Celju in Štorah so 
bila v soboto zasedena, saj so igre obsegale kar 9 
športnih panog in iger. Celje je osvojilo naslov vsee-
kipnega zmagovalca, Žalec je bil tretji, Šentjur enajsti, 
Mozirje trinajsto, Šmarje pri Jelšah triindvajseto. La
ško trideseto, Velenje pa enainštirideseto. V posamez
nih panogah pa srečamo predstavnike iz celjske regije 
na naslednjih boljših mestih: 

Streljanje moški - I . Žalec, 3. Šmane pri Jelšah, 4. 
Šentjur pri Celju, ženske - 3. Celje, 5. Žalec. V atletiki 
je pri moških in ženskah zmagal Maribor-prevozniš-
tvo, Celje pa je bilo dvakrat drugo. V plavanju je pri 
moških zmagal K o p e r pred Celjem, Žalec je bil peti, 
pri ženskah je bilo prvo Celje. V šahu je pri moških 
zmagal Žalec, pri ženskah Ptuj, Celje je bilo tretje. V 
namiznem tenisu je pri moških zmagal Maribor, Ce
ljani so bih šesti; pri ženskah je zmagalo Celje, Žalec je 
bil četrti. V kegljanju je pri moških zmagal Šentjur, 
Celje je bilo d m g o , Mozirje sedmo, Žalec deseti in pri 
ženskah Ravne prvi, Celje drugi, Mozirje peti in Žalec 
enajsti. V vlečenju vrvi je zmagala N o v a Gorica, Žal-
čani so bili šesti. V kolesarjenju je zmagalo Grosuplje, 
Celjani so bih sedmi, Žalčani pa osmi. V malem nogo
metu so zmagali Brežičani, Celje je bilo na petem, 
Mozirje na desetem, Žalec na 12, Šmarje pri Jelšah na 
13. in Šentjur na 14. mestu. 

Organizator tekmovanja je vsem najboljšim posa
meznikom in posameznicam razdelil kolajne, najboljše 
ekipe pa so prejele pokale (nad 80 po številu!). Celjani 
so kot vseekipni zmagovalec prejeh prehodni pokal 
celjskega sejma obrti. Vse je bilo lepo in vzorno organi
zirano, le žal, da so med tekmovalci nekatera obrtna 
združenja imela tudi športnike, ki niso zaposleni v 
obrti! 

K . JUG 

ZIBIKA: ASFALT NA CESTI IN 
IGRIŠČU 

V Zibiki dobro vedo, kaj je solidarnost. Kadarkoli so se 
lotili skupnih nalog, so uspeli prav zaradi tega vzajemnega 
razumevanja. In tudi potem, ko je ta predel stresel potres, so 
spoznali moč človeške solidarnosti. Dobili so solidarnostno 
šolo. 

Pred dobrim letom so se znova lotili velike sohdamostne 
akcije. Z njeno pomočjo so asfaltirali več kot kilometer 
ceste, Ici pelje na Vinslci vrh. Vrh tega so utrdili cesto na 
Tinsko. In končno so v tej pobudi asfaltirali še šolsko 
športno igrišče. 

Zdaj imajo asfaltno prevleko na cestah v vse smeri, le 
proti Šmarju je še makadam. Za utrditev ceste na Tinsko pa 
so se odločili zaradi razvijajočega se kmečkega turizma. 

MB. 

Razpisna komisija za imenovanje ravnatelja 

VIO Žalec, 
TOZD Osnovna šola »Ljuba Mikuš« 
Žalec 
razpisuje 
na osnovi 135. člena zakona o osnovni šoli prosta 
dela in naloge 

RAVNATEUA 
Pogoji: 
- specialni pedagog za duševno prizadeto mladino 
- 5 let ustreznih delovnih izkušenj 
- moralnopolitična neoporečnost 
Prijave z dokazili o izpolnjevanju navedenih razpisnih 
pogojev naj kandidati pošljejo komisiji za imenovanje 
ravnatelja v roku 15 dni od dneva objave. 

Gozdno Gospodarstvo Celje 
proda na 

javni dražbi 
dne 1. oktobra 80, naslednja osnovna sredstva: 

1. Osebni avto Zastava 750 De LUX 
letnik 1975. Izklicna cena 12.000 din. neregistriran. V 
ceni ni vključen prometni davek. Dražba bo ob 7. uri 
na sedežu TOK SI. Konjice, Šolska ulica 

2. Osebni avto Wartburg-Turist 
letnik 1973. Izklicna cena 15.0(X) din, neregistriran 
nevozen. V ceni ni vključen prometni davek. 
Dražba bo ob 11. uri na sedežu TOK Šentjur pri Celju. 
Varščina v višini 10% od izklicne cene se plača p>ol 
ure pred pričetkom dražbe na blagajni TOK. 
Gozdno Gospodarstvo Celje 



QGARSKA DOLINA 

EA ZAŠČITO OKOUA 
Ijflitnalni ureditveni program za Dolino 
(^eprav so prednosti L o 

gaške doline za razvoj turi-
izredno vel ike, doslej ni-

^ bile dovolj izkoriščene. 
Je glede na to, da ostaja 
^jrašanje morebitnih novih 
Nadenj turističnih, športnih 

rekreacijskih objektov v 
ogarski dohni še vedno od-

'^^g^ je prišlo zlasti na pobu-
[0 Krajevne skupnosti So\-
ava, ki se je z neurejenimi 
prašariji najbolj srečevala, 
Q pobude o sprejemu tako 
j^eiiovanega minimalnega 
jjreditvenega programa za 
jjj^sko in letno rekreacijo v 
lolini- Gre za načrt, ki z niče
mer ne posega v spremembo 
fkolja. marveč samo zago-
avlja njegovo večjo varstvo, 
irejenost in podobno. 

; Predvsem pa ta program, 
2 katerega je zeleno luč 
jrižgal tudi izvršni svet Ob-
Sinske skupščine Mozirje, 
jreprečuje nadaljnje neure-
eno kampiranje in parkira-

!,je. Gre zdaj za to, da bodo 
)biskovalce Logarske doli-
le, tiste, ki se pripeljejo z av-

! omobili in nosijo ali vozijo s 

seboj opremo za kampiranje, 
usmerili na povsem določe
ne in temu primerno urejene 
prostore, ki bodo tudi pod 
ustreznim nadzorstvom in 
vzdrževani. Ta urejenost pa 
naj bi v dolino privabila še 
več gostov in seveda povzro
čila še uveljavljanje dodat
nih aktivnosti, tudi večjo iz
koriščenost naravnih lepot 
itd. 

Obravnavani kompleks le
ži okoli 400 metrov pred pla
ninskim domom v Logarski 
dolini. Namenjen bo za re
kreacijo in počitek. V tem ko 
bo v poletnih mesecih tu 
prostor za kampiranje s pri
kolicami in šotori, bo v zim
skem času na voljo za smu
čanje. Njegova skupna povr
šina je okoli 4,30 ha. 

V kampu bo prostora za 
okoli 45 avtomobilov, za mi
moidoče voznike pa bo pro
stor zunaj kampa. 

Na južni strani avtokampa 
je predvideno igrišče za otro
ke in starejše. V načrtu je še 
ureditev smučarske skakal
nice, ki bo omogočala skoke 

od 60 do 100 metrov. Ob njej 
bo tudi vlečnica, ki bo hkrati 
za alpske smučarje. Smučar
ska sezona se bo tu lahko po
daljšala celo v poletne mese
ce, saj je na plazu, zaradi 
senčne strani, sneg skozi ce
lo leto. Seveda, to je le mož
nost. Njena uresničitev pa je 
odvisna tudi od denarja. 

V okviru celotnega prosto
ra je predvidena postavitev 
večnamenskega objekta z bi
fejem, kuhinjo, prodajalno, 
turistično informacijsko 
.službo itd. 

Gre za program, ki bi naj 
veljal okoli sedem milijonov 
dinarjev. K o je izvršni svet 
razpravljal o njem, je predla
gal vsem zainteresiranim, da 
s povezovanjem rešijo vsa 
vprašanja. 

Minimalni ureditveni pro
gram je lep korak naprej k 
ureditvi razmer v Logarski 
dolini in vsekakor prva stop
nica za dokončno rešitev 
vprašanja, ki je aktualno že 
vsa leta po vojni. 

M . B O Ž I C 

ODGOVORNA VPRAŠANJE ZAKAJ V 
PROSPEKTU Nt GOLT 

V. prejšnji številki N T smo pisali o 
prospektu »Smučanje v Sloveniji 
80/81« in se že v naslovu vprašali, zakaj 
v tem pomembnem propagandnem 
gradivu niso omenjene Golte. Odgo
vor na vprašanje smo slutili, nismo ga 
pa iskali, ker smo pričakovali, da se bo 
oglasila vsaj velenjska Rdeča dvorana, 
kot upravljalec tega rekreacijskega in 
športnega središča pod Medvedjakom. 
Toda, odgovor ali bolje rečeno pojasni
lo je prišlo iz Ljubljane. Posredovala 
nam ga je Turistična zveza Slovenije, 
za kar se ji iskreno zahvaljujemo. 

Turistična zveza Slovenije je namreč 
z dopisom dne 29. aprila letos povabila 
vse, ki upravljajo z objekti in naprava
mi za zimsko rekreacijo, k sodelovanju 
pri izdaji prospekta in jih prosila za 
osnovne podatke. 

Na to povabilo se je do določenega 
roka odzvalo le malo ponudnikov, zato 
je Turistična zveza s pismom ponovno 
opozorila na predvideno izdajo pro
spekta. Toda, iz Velenja, od kolektiva 
Rdeče dvorane, je prišel dopis, v kate
rem so med drugim zapisali: » . . . v a s 
obveščamo, da do nadaljnjega turistič
ni center na Golteh ne bo obratoval, 
ker je v izgradnji. Zato vam tudi ne 
moremo posredovati željenih podat
kov po vašem vprašalniku. Rdeča dvo
rana, T O Z D R T - Pre log Marjan.« 

P o vsem tem je razumljivo, da se-
stavljalec zimskega prospekta Slove
nije Golt ni mogel vključiti v skupno 
vsebino. Škoda. Skoda zlasti zato, če 
bodo Golte to z imo vendarle zaživele. 

Pa tudi sicer nas je Turistična zveza 

obvestila, da je povabilo za sodelova
nje v tem prospektu poslala še T D 
Ljubno, T D Rogaška Slatina, T D Gor
nji grad, T D Mozirje, Smučarskemu 
klubu Velenje, Izletniku Celje (za Celj
sko kočo) , T V D Partizanu Store (za 
Svetino), Smučarskemu društvu Šent
jur, T V D Partizanu Rogaška Slatina, 
Zvezi telesnokulturnih organizacij Ce
lje in Krajevni skupnosti Bele vode. 
Vse te organizacije na ponudbo niso 
reagirale, razen Turističnega društva 
Rogaška Slatina, ki je sporočilo, da 
nimajo »zimskošportnih lokacij, oziro
ma zimskošportnih objektov,« (povze
to iz pisma). 

In tako leti zdaj vprašanje, zakaj v 
prospektu niso navedeni vsi kraji na 
širšem celjskem območju, kjer so ure
jene smučarske vlečnice in smučišča, 
na tiste organizacije, ki bi morale biti 
najbolj zainteresirane, da bi si pribori
le prostor v njem. Pa si ga niso, čeprav 
se j im je ponujal zastonj! Skoda! 

Sicer pa ugotavljamo, da je v prene-
katerih turističnih in drugih organiza
cijah premalo zavzetosti, da bi izkori
stile turistično informacijsko službo. 
Zato v rednih poročilih Turistične zve
ze Slovenije o zasedenosti zmoglj ivo
sti in o prireditvah najdemo le nekate
re podatke, iz društev, za katera bi lah
ko rekli, da dobro delajo in so dojela 
pomen takšne informacije v republi
škem merilu. Mnoga, premnoga pa te
ga ne izkoriščajo. In tak je tudi primer 
za pravkar dotiskan zimski prospekt 
Slovenije. 

M . B O Ž I C 

VABILO OSTAJA... 
Popularne in priljubljene 

restavracije J E Z E R O ob V e 
lenjskem jezeru ni več, ker 
bo tam nastalo oz. se poveča
lo sedanje jezero. Zanimivo 
pa je, da so restvracijo podrli 
in jo nameravajo postaviti na 
drugem koncu prav tako ob 
jezeru, vendar reklamne ta
ble še vedno vabijo k stari 
restavraciji. In tisti, ki so bolj 
poredko v Velenju, to pa so 
občasni, zlasti nedeljski turi
sti, žalostni obstanejo z dol
gimi nosovi, kjer jih rekla
mna tabla pripelje do podrti
j e . . . Verjetno bi bilo treba 
najprej sneti prav reklamno 
tab lo . . . Sicer pa že vedo, ka
ko se tem stvarem streže! 

L O J Z E O J S T E R S E K 

POJASNJENI ZAPLETI MED REKOM IN 
IZLETNIKOM 

P r e d d n e v i a l i c e l o n e k a j t e d n i se j e m e d 
p o t n i k i , k i se v o z i j o z a v t o b u s i n a c e l j s k e m 
o b m o č j u , r a z š i r i l o g o v o r j e n j e o t e m , k a k o 
n a j b i R e k o v a v t o p a r k iz V e l e n j a s s v o j i m i 
a v t o b u s i z a č e l n a d o l o č e n i h p r o g a h k o n k u 
r i r a t i I z l e t n i k u iz C e l j a . P r i š l o n a j b i d o 
t e g a , d a b i s e n a j n a p o s a m e z n i h r e l a c i j a h 
z l a s t i v v e l e n j s k i o b č i n i p o j a v i l a p o d v a 
a v t o b u s a : I z l e t n i k o v , k i g a j e v e z a l a p r e j 
d o g o v o r j e n a i n s p r e j e t a p o g o d b a t e r R E K 
s s v o j i m a v t o p a r k o m , t o r e j a v t o b u s i . 

Več kot se je govorilo pa je v resnici ni 
bilo. Lahko bi zapisali, da je prišlo do »vi
harja v kozarcu«. Zakaj, kako? 

Pri Avtoturističnem podjetju I Z L E T N I K 
.srno se o tem pogovarjali s S T E V O M OR
L O M , ki je tudi sodeloval v razreševanju 
nastale neprijetne situacije med dvema av-
toprevoznikoma na našem območju. Takole 
je povedal: 

» N i č n i t a k o h u d e g a i n o v s e m s m o .se 
t a k o j z a t e m , k o s m o i z v e d e l i z a p r i m e r , 
l e p o p o g o v o r i l i . S e d l i s m o s k u p a j i n r a z j a 
s n i l i n e k a j n e j a s n o s t i . D e l n i p r o b l e m j e 
n a s t a l v t e m , k e r t o v a r i š i p r i R E K a v t o 

p a r k n i s o b i l i p o d r o b n e j e s e z n a n j e n i z r a 
z m e r a m i , k i v l a d a j o v p o t n i š k e m p r o m e t u 
t e r s o že l e l i z a p o s l i t i v s a s v o j a v o z i l a . 
S t v a r i e n o s t a v n o n i s o b i l e j a s n e i n z d a j 
s m o j i h v s k u p n i h d o g o v o r i h p r e k o p o s e b 
n e d e l o v n e s k u p i n e r a z r e š i l i . G r e z a d e l i 
t e v d e l a . O b o j i se n a h a j a m o v ist i s i t u a c i j i , 
z a t o so b i l i p o g o v o r i d o b r o d o š l i . P o z a d 
n j e m s e s t a n k u v p o n e d e l j e k s m o se d o g o 
v o r i l i z a s k u p n o n a s t o p a n j e , z a s k u p n o 
k o m b i n i r a n j e p r e v o z o v i n p o d o b n o . O b o j i 
se b o m o t r u d i l i z a n a j b o l j š i i z k o r i s t e k v o 
zi l n a o b e h s t r a n e h . S t v a r i s o t a k o p o j a s 
n j e n e , p r a v g o t o v o p a b o p o z a d n j i h s r e č a 
n j i h m e d s e b o j n o s o d e l o v a n j e v b o d o č e še 
b o l j š e , p o g l o b l j e n e j š e in p r i s t n e j š e . D i a l o g 
p a z z a k l j u č k o m s e d a n j i h p o g o v o r o v ni 
z a k l j u č e n i n b o t r a j a l t u d i v p r i h o d n j e . « 

Upamo, da so pogovori res uspeli in zadnji 
primer je dokaz, kako se lahko liitro in učin
kovito nekateri nesporazumi rešujejo. Pri
čakujemo, da bodo to občutili tudi potniki, 
Ri TM^̂ do deležni ugodnosti prevoza z Izletni
kom ali Rekovim avtoparkomi 

T O N E V R A B L 

USPEŠNI POKLICNI ŠOFERJI IN 
A VTOMEHANIKI IZ CELJA 

Z S A M Slovenije je v sobo
to v izvedbi Z S A M Celje or
ganizirala republiško tekmo
vanje za poklicne voznike in 
avtomehanike v spretnostni 
vožnji, v poznavanju cestno-
prometnih predpisov, stre
ljanju z zračno puško, prvi 
pomoči, opremi vozil in od
klanjanju okvar. Tekmova
nja se je udeležilo 86 vozni
kov in 12 mehanikov iz 19-
tih podjetij Slovenije. Na 
svečani otvoritvi prireditve 
na poligonu v Ljubečni smo 
srečali najvišje predstavnike 
R S N Z , predsednika republi
škega sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu 
Cižmeka - Bora, predsedni
ka R Z S A M Slovenije Rada 
Lipičarja, predstavnike D P O 
Celje s predsednikom IS 
skupščine občine Celje Ven-

česlavom Zalezino in direk
torja T A M Edvarda Platov-
ška, podjetja, ki je bilo po
krovitelj celotne prireditve. 

Na tekmovanju so poklic
ni vozniki in avtomehaniki 
pokazali visoko strokovno 
znanje. Večino najboljših 
mest so odnesli predstavniki 
iz celjskih podjetij. Oglejmo 
si najboljše: Kategorija » A « 
(do 4.900 kg skupne teže) - 1. 
Žemljic Metod ( Z S A M Ce
lje), 2. Gorenc Stane ( Z S A M 
Ljubljana), 3. Branko Paher 
(Ce-Ka Celje), Kategorija 
- B " (vozila nad 5.000 kg 
skupne teže) - 1. Slavko Ve-
ternik ( Z S A M Celje), 2. Mari
ja Koštomaj ( Z S A M Celje), 3. 
Srečko Dobrove (Ce-Ka Ce
lje). Izmed 45. tekmovalcev 
so Celjani osvojili vseh prvih 
šest mest. Se posebej je poh

valiti Marijo Koštomaj, ki je 
kot ženska pokazala visoko 
stopnjo znanja in strokovno
sti. Kategorija » C « - avtobu
si - Edi Vengust (Izletnik Ce
lje), 2. Tone Repovž ( Z S A M 
Ljubljana), 3. Slavko Sle-
menšek (Izletnik Celje). Se 
na naslednjih mestih do sed
mega srečamo strnjeno vrsto 
celjskih voznikov. V tekmo
vanju mehanikov je bil 
vrstni red naslednji - 1. 
Franc Ofentavšek (Prevoz
ništvo Celje), 2. Bojan Ulaga 
(Prevozništvo Celje), 3. Jože 
Gorišek (Spedtrans. Mari
bor). Med ekipami so bili 
najboljši - 1. Metod Žemljic 
in Slavko Vetrnik ( Z S A M 
Celje), 2. Srečko Dobrove in 
Marjan Gabrovec (Ce-Ka Ce
lje), 3. Stane Gorenc in Tone 
Repovž ( Z S A M Ljubljana). 

PREPROSTO IN PREJ 

Stara resnica je, da si človek z leti 
nabira izkušnje in povečuje znanje, res 
pa je tudi to, da si moramo znanje 
obnavljati, kot toliko drugih stvari v 
življenju. 

V današnjem času že vsak človek na 
nek način sodeluje z banko in to že ob 
rojstvu, ko mu Ljubljanska banka po
dari hranilno knjižico z začetno vlogo, 
nadalje kot mlad varčevalec v ciciba-
novi, pionirski in mladinski hranilnici 
ter kasneje, ko dobiva svoj mesečni 
dohodek na hranilno knjižico ali teko
či račun. Vse več občanov pa se odlo
ča, da bodo tudi pokojnino prejemali 
na hranilne knjižice in tekoče račune, 
tako se je dosedaj že 3470 upokojencev 
odločilo za tak način in zbralo 
99,055.000 dinarjev. 

Strma pot do pokojnine je gotovo 
obogatila vsakogar z najrazličnejšimi 
izkušnjami, med katerimi je na prvem 
mestu najbrž preudarno gospodarje
nje s svojimi prejemki. Vendar, obre
menjeni z navadami, zadržujemo ves 
denar pri sebi, da ga potrošimo za vsa
kodnevne in tudi občasno večje naku
pe, kar pa ne zagotavlja niti ekonomič
ne porabe niti varnosti denarja. 

Sodobni napredek ni potegnil za se
boj le mlajših generacij, ampak smo v 
središču dogovarjanja vsi, tudi vi -
spoštovani upokojenci. 

Ljubljanska banka je zato izdelala 
program za izplačevanje pokojnin na 
hranilne knjižice in na tekoče račune 
in pri tem pazila, da vam s tem zagoto
vi boljše pogoje, kot ste jih imeh do 

sedaj. P rvo , na kar je potrebno opozo
riti, je to, da popolnoma samostojno 
odločate o času, v katerem boste dvig-
nih znesek nakazane pokojnine. N e 
glede na to, kdaj vpišete znesek v hra
nilno knjižico, vam obresti tečejo od 
dneva, ko je banka prejela vašo po
kojnino. (Neposredna materialna ko
rist torej!) Prav tako se obrestuje tudi 
pokojnina, če jo dobivate na tekoči ra
čun - z dodatno prednostjo, da razpo
lagate s čeki in imate istočasno denar 
doma in hkrati v banki. Letna obrest
na mera za v loge na vpogled znaša 
7,5%, za vezane v loge na 13 mesecev 
znaša 9%, za vezane v loge na 24 mese
cev pa znaša 10%. 

Za vas ta sprememba seveda ne po
meni nobenih dodatnih naporov, pač 
pa ima še to prednost, da lahko s hra
nilno knjižico L B dvigujete denar pri 
vseh bančnih enotah v Jugoslaviji in 
vseh poštah v Sloveniji. 

V kolikor se boste odločili za eno od 
zgoraj omenjenih oblik nakazovanja 
vaše pokojnine, vas vabimo, da obišče
te najbližjo enoto Ljubljanske banke, 
kjer je možno na zelo enostaven način, 
a samo z vašo privolitvijo, pričeti z 
nakazovanjem pokojnine na hranilno 
knjižico ali tekoči račun. 

V vseh poslovnih enotah Ljubljan
ske banke boste lahko dobili še po
drobnejše informacije o prednostih 
nakazovanja pokojnin na hranilne 
knjižice in tekoče račune, saj vam je 
Ljubljanska banka v vseh vaših denar
nih zadevah na voljo. 



INDUSTRIJA V PRISTAVI 

KONČNO D£LO IlOMA 
50 novih delavcev TT Preboid 

Pred kratkim je tekstilna 
tovarna iz Prebolda v Pri
stavi pri Mestinju odprla 
obrat konfekcije, v katerem 
je petdeset delovnih mest. 
Ljudi iz tega kraja smo pov
prašali, kaj jim obrat pome
ni, za nekaj besed o tem, kaj 
takšen obrat pomeni lju
dem z Vinskega vrha, kjer je 
obrat že dve leti, pa smo za
prosili tudi vodjo tega obra
ta Martino Kristan. 

A N I C A K O L A R : »V tek
stilno tovarno Prebold sem 
dala prošnjo za sprejem na 
delovno mesto v obratu v 
Mestinju. Zaenkrat so imeli 
prednost pri zaposlitvi tisti, 
ki še nikjer ne delajo, jaz pa 
sem zaposlena v E m o Celje. 
Ce bi kdaj pozneje dobila de
lo v domačem kraju bi mi to 
mnogo pomenilo, saj se mi 
ne bi bilo treba vsak dan vo 
ziti v Celje. K o bodo ta obrat 
že razširili, pa imam obljub
ljeno delovno mesto. Takrat 
bom najsrečnejši č lovek .« 

• • • 

A N T O N D R O F E N I K , taj
nik K S Pristava: » K o so priš
li k nam predstavniki tekstil
ne tovarne Prebold, kar ver
jeti nismo mogli , da resnično 
želijo urediti svoj obrat. K o 
smo spoznali, da so razgovo
ri resni, smo bili zelo veseli, 
saj si ne znate predstavljati, 
kaj pomeni industrija v ne
kem kraju, kjer je doslej še 
ni. Obrat je v nekdanje, sko
raj porušeni zgradbi kultur

nega doma. Prebolčanom 
smo pomagali z naše strani, 
kolikor se je najbolj dalo.« 

• • • 

Z V O N K O M U R G L , p r e d -
sednik skupščine K S : » K o 
smo odpirali obrat v Prista
vi, smo hkrati praznovali tu
di krajevni praznik. T o je bi
lo najlepše praznovanje do
slej. Petdeset ljudi je našlo v 
domačem kraju svoj kruh. 
Ker obrat mislijo še širiti, tu-
di mladi ne bodo več odhaja

li. T o je pomembno tudi z 
vidika splošnega ljudskega 
odpora. Ob tej priložnosti so 
delavci tekstilne tovarne ob
darili tudi naše gasilce in 
učence osnovne šole. Hvala 
jim za to tudi v njihovem 
imenu.« 

• • • 

F R A N C B O K A L l C p r e d -
sednik sveta K S : »Prav po 

zaslugi tega obrata bo treba 
pripraviti tudi drugačne 
srednjeročne načrte razvoja 
naše krajevne skupnosti. V 
obdobju od leta 1981 do 1985 
bo Pristava verjetno v marsi
čem spremenila svojo podo
bo. T T Prebold namerava 
graditi tudi novo dvorano ob 
železnici. Delo v domačem 
kraju bo tako našlo še več 
ljudi, zmanjšala se bo migra
cija.« 

J. V E D E N I K 

S TTG CELJE IN NT-RC NA MORJE 

V MEDUUN IN RABAC 
5 liuponom v NT bo ceneje 

Jesen na morju je v 
mnogočem še lepša kot 
so vroči poletni dnevi. Ta 
ugotovitev in pa že doslej 
organizirani skupni izleti, 
so botrovali odločitvi, da 
gremo jeseni spet na mor
je. Ker je doslej med naši
mi bralci bilo kar precejš
nje zanimanje za izlete, 
smo se odločili, da damo 
tokrat priložnost večjemu 
številu udeležencev. 

V RABAC 18. In 19. 
OKTOBRA 

Izlet bo dvodnevni . 18. 
oktobra ob 6.40 uri se bo
mo z zelenim vlakom od
peljali do Pulja, kjer si 
bomo ogledali mestne za
nimivosti, potem pa sledi 
prevoz v Rabac, kjer nas 
čaka kosilo v hotelu. P o 
kosilu prosto za izlete in 
kopanje v bazenu, pred 
svečano večerjo pa bo ob 
18. uri družabni večer z 
nagradnimi igrami. Sledil 
bo ples do jutranjih ur. 
Naslednji dan po zajtrku 
se bomo, če bo lepo vre
me, popeljali z ladjo, ob 
14. uri pa se bomo s po
sebnim zelenim vlakom 
odpeljali nazaj v Celje, 
kamor bomo prispeli 
okrog 20. ure. 

V MEDULIN 25. in 
26. OKTOBRA 

Teden dni kasneje bo
mo odšli v Medulin. Sta

novali bomo v hotelu Bel-
vedere in tudi v Medulinu 
bo takšen program kot v 
Rabcu. 

CENA? 
L e 1150 dinarjev. T o je 

zelo poceni, če računamo, 
da bi skoraj toliko odšteli 
samo za bencin, če bi se 
do Pule in nazaj peljali z 
lastnim avtomobilom. V 

to ceno pa je zaračunj 
prevoz, prenočišče v \ 
telu, hrana, zabava in, 
upamo, da tudi lepo vn 
me. Posebna ugodnos 
plačilo v dneh obrokih.j 
skupino, ki se prijavi 
naročilnico pa je dan 
možnost plačila v tre 
obrokih. In še to: S kup( 
nom N T prihranite 50 d 
narjev. 

Prijave sprejema TTi 
Celje, T i tov trg. 



S L O V O O D G U S T L A 

T A J H M E I S T R A V 

R I M S K I H T O P L I C A H 

Rimske Toplice - V 
sončnem sobotnem po
poldnevu se je množica 
ljubiteljev planin iz vse 
Slovenije, pa na stotine 
domačih krajanov, poslo
vila od zaslužnega planin
skega oskrbnika, ki je 
nad 50 let oskrboval z vso 
ljubeznijo in predanostjo 
številne planinske posto-
janje v naši republiki, 
Gustla Tajhmeistra. Svoj 
pokhc je opravljal dolga 
leta na Mrzlici, potem pa 
ga srečamo s svojo živ
ljenjsko družico M i c o na 
Korošici, Okrešlju, L o 
garski in na Golteh. P o 
gosto je kot kratkohlač-
nik, tudi v zimskem ob
dobju, hitel za nabavami 
po celjskih ulicah, v me
gli brez srajce drobil ste
zo na Okrešelj, Korošico, 
na Mozirske planine. 
Povsod je bil njegov dom, 
ves gorski živelj njegov 
sorodnik, bil je živa knji
ga razvoja našega povoj
nega planinstva in gor
skih postojank. Gustla je 
poznal vsak povojni pla
ninec, od otroka do stare 
grče. Vsi novi kamni K o -
rošice, Okrešlja, vsak ka
bel Mozirske planine, je 
šel skozi njegove dlani. O 
Gustlu bi lahko brali ob
sežno knjigo v treh dehh 
- iz humoresk in smeha z 

njegovega zelnika, o nje
govih poteh in garaštvu, 
pa poseben del, ki jo je z 
besedo pisal svojim pla
nincem. Stotine mladih 
študentov ni pustil iz ko
če lačne in neprespane, 
čeprav so bih brez ficka, 
neukih ni pustil iz koče v 
meglo , novincem je ob le
pih dnevih kazal lepote 
gora in jih opozarjal na 
nevarnosti. Za alpiniste 
se je bal, ko so viseli v 
stenah, spremljal je njiho
vo plezanje z daljnogle
dom, s strahom je poslu
šal, če bi odjeknil tisti 
krik, ki je značilen ob gor
skih nesrečah. 

Z Gustlom je planin
stvo izgubilo brez dvoma 
enega zadnjih velikih 
oskrbnikov. Bil je na po
gled vihrav in nasmejan, 
le redko zagrenjen. Vsa
kemu je dal košček svoje
ga srca, ne glede od kod 
je bil in kaj je veljal v doli
ni. Vsakemu je dal kos 
kruha in toplo besedo, iz 
stiske je izsihl smeh, iz tu
robnega dne in mrtve so
be ob jesenskih neurjih je 
napravil veselico. 
Spomin na Gustla bo še 
dolgo živel v planinskih 
postojankah med ljubite
lji planinstva, saj se je s 
svojim delom in življe
njem zapisal v zgodovino 
celjskega in slovenskega 
planinstva. 

( Izvleček iz govora 
predsednika P D Celje 
Dušana Gradišnika) 

30 L E T P D 

Z A B U K O V I C A 

Ob tem jubileju so člani 
društva organizirah več 
prireditev. Množično so 
se udeležih Dneva slo
venskih planincev v Vra
tih, povzpeh so se na Skr-
latico, pionirji pa so zak-
Ijučih Zasavsko planin
sko pot. Skupaj z 0 0 
Z S M S Griže pripravljajo 
v soboto Brigadirski dan 
in Kresovanje. Ob deveti 
uri se bodo zbrali na Ho-
mu, uredili cesto k posto
janki ter uredili še tisto 
pri koči, kar je potrebno. 
Osrednja proslava tride
setletnice pa bo v nedeljo 
ob 11. uri na Homu. 

Sicer pa jih oktobra ča
ka še pot na Velebi t in 
Pohod Jegriše, na večeru 
transverzal pa bodo pode
lili letos zaslužene znač
ke. Planincem P D Zabu-
kovica pa ob njihovem ju
bileju tudi naše iskrene 
čestitke. 

F. J. 

P L A N I N S K E 

P O S T O J A N K E 

Planinski domovi na 
Homu, pod Reško plani
no, na Krvavic i , 1. štajer
skega bataljona na Creti 
in lovske koče v Savinj
ski dolini so odprte vsako 
soboto in nedeljo, ob 
praznikih in dan pred 
prazniki. 

Vsi planinski domovi 
so oskrbovani, moč pa je 
tudi prenočiti. 

Našteti planinski do
movi so tudi posamezne 
točke Savinjske planin
ske poti, ki privablja ve
dno več obiskovalcev. Še 
zlasti lepo pa je na tej poti 
v jesenskiii dneh. 

J. V . 

ALMA M. KARLIN 

SAMOTNO 
POTOVANJE 
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^vernoameričani, ki so jih pripeljali predme, so vselej 
f^^^^kipevali od jeze. V Združenih državah Amerike, je bila 
^iača prepovedana, zato pa so se v Panami tem boljnapili. 
^selej so bili na smrt pijani, tako da še opazili niso, kaj se 
° ° ? a j a z njimi. Pogosto so jim v zaporu ukradli čevlje z 
^'^S, toda to, kar jih je najbolj ogorčilo, je bila okoliščina, da 
^° Ostali praznih rok. Neki mlad moški se je bil z desetimi 
^^ami peljal na vozu iz mesta in se zavedel, da vse skupaj 
^ ̂ sto, kar naj bi bilo, šele, ko se je na deželni cesti zbudil 

Pt-ahu z luknjo v glavi. Navadno so Američane spustili iz 
^Pora proti visoki kavciji, 'd je potem zapadla. To je bila, 
^že ne najcenejša, pa najpreprostejša rešitev take zadeve. 
}Qrugih težav je Severnoameričane izvlekel dobro plačan 
^l^^tnik. Toda nikoli se nobena zadeva ni rešila brez viso-

'} denarnih izgub. »Gringosi« so zelo osovraženi in če 
' ^ j o v roke španskemu Američanu... 

hf^^" sem odšla iz Paname, sem še enkrat videla obe 
^ostitutki. Starejša je bila noseča z nekim policajem in 
J J * videti nekam zanemarjena in prostaška. Poteze mlajše 

^^ažale brezupno žalost. 

s a n s a l v a d o r 

sjj?°^J ko je ime sveto, slabši so navadno ljudje. Zasidrani 
^9 bili pred Cucuco, se pravi pred pristaniščem La 
Uj^^a- Pri bogu, kakšna luknja! Lahko si bil hvaležen 

da ti ni bilo treba tu ostati. 
^ o K prišli rjavi koloni v ostankih hlač in s širokimi 

1-^ glavi, kar je spodbudilo nekega potnika, da je 
"Srajco ima, ki se nikoli ne raztrga, in ki se mu tudi 

popolnoma prilega.« Kazalo pa je, da ga ta srajca varuje 
tudi pred vodo, kajti te se je izogibal kot hudič križu... 

Na krov je skočil temnopolt ladijski zdravnik in naš 
kapitan ga je pozdravil. Vojaki v svetlo rjavih uniformah, 
toda brez čevljev, so poskušali stati strumno, trije cucki so 
iskali svojega gospodarja. 

Od pristanišča do La Uniona je samo štiri kilometre, in 
ker smo nameravali odpluti šele zvečer, sem ubogala na
svet svojih sopotnikov in stopila vpredpotopno stvar, ki so 
jo v San Salvador ju imenovali vlak; spominjal je na kavni 
mlinček, ki so nanj pripeli škatlico za kavo. V tej škatlici -
vozu - so sedeli moški in ženske z velikanskimi svežnji in 
se pogovarjali o cenah kave in drugih dnevnih novicah. 

»Kdaj pelje vlak nazaj?« sem vprašala sprevodnika pred-
potopnega parnega konja, ko sem mu dala deset centavov. 

»Oh, saj vozi na tej progi več vlakov!« je odvrnil. »Eden 
odpelje ob štirih.« 

Zadovoljna z odgovorom sem se potopila v ogledovanje 
pokrajine. 

Vozili smo se skozi pragozd, ki je vedno znova skušal 
osvojiti ukradeno mu območje. Mogočne korenine nekega 
drevesa so delala prave klopi; zmeda ovijalk je bila to
likšna, da nisi vedel, ali so bile to, kar je tu bingljalo, se v 
polmraku treslo ali grozeče molelo proti tebi, liane ali 
nevarne strupenjače. V Cucuci sem bila videle veliko uda-
vovih kož, zato sem domnevala, da je tudi tu veliko teh 
živali. Ob robu gostega zelenja so poganjali rdeči cvetovi, 
po tleh pa so ležali lešniki in semena, kakršnih še nisem 
bila videla. 

Kavni mlinček se je ustavil, nešteti zavoji so izginili 
hkrati z njihovimi lastniki, za njimi sem se napotila proti 
mestu tudi jaz. Ubožne ulice so se nepreračunljivo dvigale 
in se spuščale, bile so umazane in skoraj brez vrtov. Tlako
vane so bile z velikimi majavimi kamni, pločniki so bili 
ozki, psi popadljivi. Nobena žival se tako ne navzame člo
vekovega značaja kot pes. Kjer so popadljivi psi, so popad
ljivi tudi ljudje. Voli so vlekli nerodne vozove na dveh 
kolesih, kolesa so bila brez prečk, voznik pa, tako je bilo 
videti, je bil po pameti podoben volu. Županski urad so 
stražili vojaki, stolnica pa je razpadala, kajti vLa Unionu so 
pogosto potresi. Lep je bil park s kraljevskimi palmami in 
zanimiva je bila tržnica, ker je bilo v njej zbrano blago iz 
vse Evrope, ki tam ni šlo v prodajo. Prodajalke so bile 
neumne ali čemerne, to, kar so prodajale, pa je bilo slabo. V 
ogromnih košarah, plitkih kot so naše košare za perilo, so 
imeli kavo, zelenjava je bila uvela. Na stojalih so viseli 
klobuki iz časov Karla Velikega kot glave obglavljenih 
zločincev, jajca pa so bila tako drobna, da bi se jih evropska 
kokoš sramovala. 

Iz nizkih, zanemarjanih hiš so stopali moški in me poz
dravljali s posmehljivimi pripombami. Nazadnje so le izčr
pali svoj angleški besedni zaklad, samo zelo obilen rjavo-

polt trebušnik je še nežno zaklical za mano »darling«. 
Obrnila sem se in obogatila njegovo jezikovno znanje z 
besedo »bedak«. Preden so jo njegovi počasni tropski mož
gani dojeli, sem bila že za sosednjim vogalom. 

Po mestu sem se potepala približno dve uri, nato pa sem 
spet odšla na postajo. Bilo je skoraj štiri, ladja pa je imela 
odpluti ob šestih. Vlak je potreboval do pristanišča pri
bližno četrt ure, torej sem imela še dovoli časa. 

Ura je bila skoraj štiri, vlaka od nikoder. Četrt čez štiri, na 
postaji pa še vedno tišina. Tedaj sem vprašala postajnega 
uradnika, kdaj pravzaprav odpelje. »Ob šestih,« je odgovo
ril. Opozorila sem ga, da bi moral po izjavi sprevodnika in 
potnikov odpeljati ob štirih. 

»Ne vem!« je odvrnil in spet odšel v svojo luknjo. 
Čez nekaj časa sem ga s trkanjem znova spravila ven, da 

bi ga vprašala, koliko je peš do pristanišča. 
»Štiri kilometre.« 
Ni imelo pomena spraševati, če je pot varna. Odločila 

sem se, da bom šla v Cucuco kar po progi, tako se mi vsaj 
ne bo treba bati, da bi zgrešila smer. 

Hodila sem in hodila. Tropsko sonce je še z vso močjo 
pripekalo. Posnelo mi je kožo s tilnika, ki ga slamnik ni 
dovolj pokrival, mi ožgalo gole roke, da se je začela rdeča 
koža v mehurjih luščiti z njih, vrhu vsega pa mi je, kar je 
bilo še veliko bolj neprijetno, žareči pesek zažgal podplate 
na čevljih in nazadnje tudi stopala. Skozi nogavice me je 
vroča izparina tal in pripeka sončnih žarkov žgala kot tisoč 
vbodov z iglo, in neprestano sem morala snemati klobuk, 
da bi si prezračila možgane. Nazadnje sem podložila klo
buk z zelenimi listi in ti so res toliko zavarovali glavo, da se 
je počutila nekoliko bolje. 

Toda vse to trpljenje ni bilo nič v primerjavi s skrivno 
duševno muko, ki me je razjedala. Skozi del pragozda sem 
šla čisto sama, skozi blazno deželo sem šla kot belka; iz 
bližnjega grmovja, ki je zakrival vsak pogled, bi lahko 
skočil majhen leopard, se sprožil udav, planil tropski me
dved; v peščenih luknjah so se utegnili skrivati gadje, in 
kdo mi je lahko zagotovil, da s hribov v notranjosti ne bodo 
prišli divji Indijanci, da si iz Vcirne razdalje ogledajo ladjo? 
Iz goščave bi utegnili izstreliti vame puščico, me napasti s 
sulicami in - še hujše od tega - na samotni poti bi utegnila 
srečati mešanca. Ob tej misli sem nehote segla po bodalo v 
torbico. 

Užitek je hoditi v jasnem zimskem dnevu, toda teči v 
tropih po tleh, ki gore pod nogami, je nekaj čisto drugega. 
Se preden sem prišla v pragozd, sem sopihala kot bojni 
konj pred napadom. Med visokimi drevesi in grmovjem 
sem se počutila nekoliko varnejša in zato sem začela hoditi 
nekoliko bolj umerjeno. Dvakrat se mi je zazdelo, da nekdo 
hodi za mano in dvakrat sem skozi grmovje skočila v 
pragozd, da bi se v njem skrila, in obakrat sem čisto poza
bila na divje živali in kače. 



NA KRATKO 
PONOVNO MOŠTVENA 
ZMAGA 

Tekmovalc i v kartingu 
A M D Slander so ponovno 
osvojili prvo mesto med 
moštvi na peti dirki državne
ga prvenstva v N o v i Gorici . 
Ta uspeh so Celju priborili 
Aleš Pepe l z drugim mestom 
med mladinci, Alojz Prek pri 
članik do 100 cm ter Drago 
Bužan pri članih v kategoriji 
do 125 ccm. 

Zelo dobro pa so vozili še 
Matjaž Pečolar pri mladin
cih, ki je bil osmi. Jure Bi-
tenc v kategoriji do 100 ccm 
deseti ter Jakob Wolf in 
Franc Kralj v kategoriji do 
125 ccm. Prvi je bil šesti in 
drugi deveti. 

Z rezultati v N o v i Gorici so 
si celjski predstavniki moč
no popravili točke za držav
no prvenstvo. 

J . K U Z M A 

ZANIMIVO MED 
NOGOMETAŠI 

Na občinskem prvenstvu v 
malem nogometu so odigrali 
v Celju 16. kolo. Rezultati: 
Azuri - Skavti 3:5, J L A -
Aškerčeva 0 :12 , Gaberje 3 9 -
Otok 2 :5 , Skorpioni - Penal 
2 :5 , Go lovec - Gaberje 5 0 
1:16, Vitezi - Obrtniki 5:1 in 
Grofija - Celeia 6:3. 

P o 16. kolu je vrstni red 
naslednji: Gaberje 5 0 2 7 
točk, Aškerčeva 26 , Grofija 
22 , Skavti 2 1 , Penal 20 , Vitezi 
17, Azuri 16, Gaberje 3 9 16, 
J L A 15, Celeia 14, Otok 14, 
Skorpioni 5, Golovec 5, 
Obrtniki 3 točke. 

M e d strelci so najboljši: 
Muršič 3 1 , Savič 26 , Štrukelj 
25 , Bratec 25 , Kolenc 2 2 in 
Antlej 2 2 zadetkov. 

USPEH VELENJČANK 

V I I . zvezni rokometni ligi 
so igralke Velenja šele v tret
jem kolu dosegle uspeh. V 
srečanju proti I N I iz Siska so 
zmagale z rezultatom 2 1 : 1 2 
( 1 1 : 7 ) . Najboljše strelke za 
domačinke so bile: D.Goj ič 
7, S.Gojič 4, Spoljar 4 , Ome-
rovič 3. V prihodnjem kolu 
igrajo Velenjčanke v Splitu 
proti Union Dalmaciji. 

J. K U Z M A 

ROKOMETAŠI V 
RADEČAH DOBRO 
DELAJO 

P o nekajletnem mrtvilu, ki 
vlada v Radečah v vseh špor
tih, potem, ko so iz republi
ške lige izpadli rokometaši 
in iz conske nogometaši, je le 
nekako uspelo rokometašem 
začeti s svojim delom. 

Tako se jim je posrečilo, da 
se je članska ekipa uvrstila v 
I I . slovensko ligo-vzhod, kar 
j im je uspelo s trdim delom. 
P o portoroških sklepih so 
začeli delati precej pred
vsem mladi. Tako mladinke 
in mladinci že tri leta, člani
ce pa dve leti, igrajo v repu
bliških ligah, pionirji v po-
savsko-zasavski, veterani pa 
v zasavski ligi. 

Nj ihov cilj je bil predvsem, 
da ponovno pridejo v repu
bliško l igo, kar j im je uspelo 
na kvalifikacijskih tekmah v 
Andražu. P o d vodstvom no
vega trenerja Dušana Žagar
ja iz Trbovel j upajo na boljše 
uspehe, kakor tudi vsi ljubi
telji rokometa v Radečah, ki 
je bil že nekdaj najbolj pri
ljubljen šport v kraju. 

F R A N C I O K O R N 

Č O ^ KRONIKA 

USOLNE GOBE 
J A . \ £ Z V A L A N T , 60 , iz 

Donačke gore je bil dober 
poznavalec in ljubitelj gob. 
P o bližnjih gozdovih je nabi
ral gobe, med njimi tudi siv
ke, jih prinesel dčmov, pri
pravil in družina se je odpra
vila k obedu. Proti večeru pa 
je pričela bruhati 25-letna 
snaha M A R I J A , ki jo je Va-
lant takoj odpeljal v Celje v 
bolnico, ko pa se je vrnil do
mov, je bruhala tudi že 4-let-
na vnukinja N A T A S A . Tudi 
njo je stari oče takoj odpeljal 
v Celje, od tu pa so vse tri, 
zastrupljene z zeleno mušni-
co, odpeljali v Ljubljano, na 
zdravljenje v Klinični center. 
Žal pa je zelena mušnica, ki 
jo je poznavalec gob zame
njal s sivko, tako strupena, 
da je mala Nataša umrla že 
naslednji dan, po petih dneh 
Janez Valant, šesti dan pa tu
di Marija. 

HITRO SO ODKRILI 
GOLJUFA 

Delavci žalske postaje mi
lice so prijeli 47-letnega JA
N E Z A K R E M P L A , doma iz 
Gornje Radgone, ki ima na 
vesti več goljufij, in tatvin. 
Krempl je namreč pa domi-
vih obiskoval starejše obča
ne, po njih še prej poizvedo
val pri sosedih, se j im pred
stavljal za zdravnika in jih 
»preg ledova l« . Za te usluge 
je zahteval precejšnje plači
lo, ob tem pa je velikokrat 
imel priložnost kaj odnesti iz 
stanovanja. Delal pa ni dol
go. Najprej je bil tri tedne v 
Laškem (kjer je tudi »oprav
ljal svojo obr t«) , nato je 1 0 
dni miroval, potem pa se je 
preseUl v Žalec, kjer pa so ga 
kaj hitro odkrili. 



00 CELJE : METALOPLASTIKA ŠABAC 19:28 

rRETJIČ BREZ POKALA 
fdai odločno v borbo za točke v IL zvezni ligi 
fiportna dvorana T S C , 

J j a l c e v okrog 8 0 0 . T e l e v i - , 
•iski prenos. Sodnika Hor-
fjt in Mošnička oba iz Za-

'^lero Celja - Pušnik, Šeko, 
i n i č 2, K l e č , T i se l j , M e -
ived, Kal in , Božič 4, Selčan 
[ Anderluh 6 ( 4 ) , Razgor 5 , 
rupanc. 
Metaloplastika - Karano-

M, Mijatovič 3, V u k o v i č 3, 
L v k o v i č , S imonov ič 1, Je-
L , g n i o v i č 4 , V o j o v i č 4 , Isa-
Jovič 10(2), Rašič 3, Kuzma-
V,vski, Bašič. 

Sedmerci: A e r o 5 ^ , Meta-
l^plastika 3-2. Izk l juč i tve : 
^ero 8, Metaloplas t ika 4 mi-
»ute. 

Tudi tretje finale celjskim 
^kometašem ni prineslo 
uspeha. V tretje gre rado, 
pravi ljudski rek, ki se je v 
;oboto tudi uresničil na ra-
lun celjskih rokometašev 
êra, ki so se pomeril i v fina-

u proti prvoligašu Metalo-
)lastiki iz S a b c a . Zmaga go
tov je popolnoma zasluže

na. Na poti do pokala Jugo
slavije so namreč imeli v 
zaključni borbi mlado ekipo 
Aera, ki je zaigrala poprečno, 
pod preveliko psihično obre
menitvijo, kar je bil rezultat, 
da so celjski rokometaši zai
grali precej hromo. T o pa so 
gostje pridno izkoristili in te
meljito realizirali vsako na
pako Celjanov v napadu. 

Zmaga je torej zaslužena v 
korist gostov. Celjanom pa 
ostane tolažba le v tem, da so 
se z uvrstitvijo v finale viso
ko dvignili s tako mlado eki
po. T o pa je tudi izreden 
uspeh. Morda j im bo marsi
kateri gledalec zameril neko
liko togo igro v finalu. Toda 
upoštevati je potrebno, da je 
velika odgovornost, trema in 
slaba psihična pripravlje
nost opravila svoje. Je pa bi
la to velika šola za mlade 
igralce Aera, ki so pred osmi
mi meseci osvojili naslov 
mladinskega prvaka Jugo
slavije. Takrat so Celjani pre
magali mladince Metalopla-

stike. Toda od takratnega 
mladinskega moštva S a b č a -
nov je v Celju nastopil le 
eden. 

P o srečanju sta oba trener
ja dejala: 

Hasan Efendič - Meta lo
plastika: »Srečni smo, da 
smo osvojili dragoceni pokal 
zmagovalca. Bili smo boljši, 
ker so mladi igralci Aera 
igrah preveč v krču. Toda to 
je normalna pot vsakega 
mladega moštva. Celjani ne 
smete biti preveč razočarani, 
kajti imate ekipo, ki bo čez 
dve leti posegla ponovno v 
borbo za prvo l i go .« 

S lobodan Miškov ič : » N a -
širn igralcem se je poznala 
prevelika odgovornost in že
lja po uspehu. Popolnoma so 
odpovedali v prvih dvajsetih 
minutah, kar so gostje izko
ristili. P o visokem vodstvu 
pa je bilo že vse rešeno. Tudi 
porazi so normalna pot k vi
šku.« 

J . K U Z M A 

Rezultat je bil 2:2. K l e č je kot krožni napadalec prevara l državnega reprezentanta 
Bašiča, toda žoga se je odbi la od vratnice v pol.je. N o v a pri ložnost za v o d s t v o je Sla po 
vod i . Fo to : T . T a v č a r . 

lUSPEHI MLADIH ATLETOV 

Idladi atleti Kladivarja so premočno osvojili naslov pokal-
Kga prvaka Slovenije z 237. točkami pred Olimpijo 186, 
Mariborom 109,5, Velenjčani pa, so bili enajsti s 26,5 toč
kami. T o je vsekakor pomemben uspeh mladinske atletike v 
Kladivarju v okviru tekmovanja 17. atletskih klubov s preko 
140 tekmovalci. Moč celjske ekipe je bila vsekakor v hoji na 
10 km, v tekih na 1.500 in 3.000 m ter skoku ob pahci, kjer so 
si priborili vel iko zalogo točk. V ostalih disciplinah je bila 
tasedba Kladivarja šibka, v dveh pa sploh niso imeli finah-
ita. Pohvaliti velja Gabra za zmago na 400 m (50.4), Guzeja in 
Zičiiarja za dvojno zmago na 1.500 m (3:58,4 in 4:03,6), Jutr-
Ska in Cmoka za dvojno zmago na 3.000 m (8:50,0 in 8:52,9), 
E. in J. Straška za 2. in 3. mesto v hoji na 10 km, Krajnca za 
zmago v skoku ob palici (420 cm) . 

Mladinke so nastopile v Mariboru, kjer so zasedle s 120. 
točkami 3. mesto. Zmagal je Maribor pred Olimpijo, Velenj-
ianke pa so bile s 54-timi točkami pete. Jugova iz Velenja je 
Imagala na ovirah (15.7), Pečovnikova ( V e ) v skoku v višino 
s 166 cm. Topo le ( K I ) je bila druga s 163, Šetina ( K I ) pa 
pravtako druga na 10 m z 12.9. Celjanke so bile druge v 
štafeti 4 x 100 m. 

CELJSKI KOLESARSKI MARATON 
ACO I B R A I M O V , celjski kolesarski zanesenjak in sploh 

pjubitelj športa: 
I »I. celjski kolesarski maraton bo 5. oktobra s startom in 
kiljem na Trgu V . kongresa v Celju. Proga bo dolga 80 
[kilometrov, speljana pa iz Celja skozi Griže, Prebold, Sen-
jtrupert, Letuš, Šoštanj, Velenje, Dobrno in Vojnik nazaj v 
jCelje. Prijave organizator sprejema kar na startu, prijavnina 
m je 50 din. Vsak udeleženec bo dobil spominsko značko. 
]Maratona se lahko udeležijo tudi tisti s turističnimi kolesi, 
l^i ne gre za tekmovanje. Predvsem vabimo sindikalne or
ganizacije, da bi na I . celjskem kolesarskem maratonu sode
lovale s svojimi člani v č imvečjem številu. Ob tem maratonu 
^ takoj po njem bodo v Celju tudi ustanovih kolesarsko 
"«kcijo.« 

. ^ X , V B A B L 

//. PLANINSKO 
KOLESARSKI MARATON 

Lani so člani Planinske sekcija v Cinkarni organizi
rali I . planinsko kolesarski maraton iz Celja v Logar
sko dolino in nazaj. Prireditev je dobro uspela in odlo
čili so se, da jo bo vsako leto izpeljala druga planinska 
sekcija v eni izmed celjskih delovnih organizacij. Orga
nizator letošnjega I I . planinskega kolesarskega mara
tona je tako bilo prizadevno Planinsko društvo ŽE
L E Z N I Č A R , ki je prireditev izjemno dobro izpeljalo. 

V soboto zjutraj se je tako proti Logarski dolini s 
kolesi odpeljalo 88 kolesarjev, med njimi 17 kolesark. 
D o Logarske doline so imeli tri »uradne« postanke 
(Polzela, Letuš in Rogov i l ec ) ter enega »neuradnega«, 
ko je malo za Solčavo predsednik P D Železničar Tone 
Florjanič dal kolesarsko kolono ustaviti ter je vsem 
udeležencem ukazal » v strelce« v gozd. Naloga ni bila 
niti najmanj lahka - vsak je moral v določenem času 
nabrati najmanj pet gob. Končni rezultat pa je bil več 
kot ugoden, saj so nabrali 15 kg gob, ki so jih potem 
zvečer ob družabnem srečanju pohane, pečene in v 
juhi pojedli v Planinskem domu. Da so bili vsi udele
ženci dobro pripravljeni kaže tudi podatek, da so se po 
prihodu v Logarsko dolino napotili še na Okrešelj, k 
Rinki in drugam. 

N e z g o d ni bilo tudi ob povratku, saj so vsi zdravi 
prispeli v Celje ob predvidenem času - 13. uri. Zanimiv 
postanek so imeli v Mozirju, kjer so si kolektivno 
ogledali Savinjski gaj. Ob koncu maratona so še nagra
dili nekaj posameznikov: najstarejši udeleženec je bil 
K A R E L R A M S A K iz Cinkarne (60,5 let), najmlajši PE
T E R K L A D N I K iz Šentjurja (9), najstarejša udele
ženka dr. M I L K A D E B E L J A K (60) in najštevilnejša 
družina K L A D N I K O V A iz Šentjurja (6 članov - oče, 
mati, tri hčerke in sin). Organizator I I I . planinsko kole
sarskega maratona bo Planinska sekcija A E R O . 

T O N E V R A B L 

NA KRATKO 
2MA<GA IN PORAZ 
GARANTA 
I Košarkarji Garanta s P o l -
p^le so doma odigrali dve pr-
'^^nstveni srečanji s košar-
f ^ i Gradisa iz Celja. Kadet i 
'Garanta so odpravili sovrst-
;^ke Gradisa 81:53. Najboljši 
i J e l c i : Plahuta 28 in Mrzlak 
J* pri Garantu in Ramšak 22 
I^Jedlovšek 21 priGradisu. 
î lani Gradisa so odpravili 
iV^ne Garanta 79:72. Strelci: 
I^St 24 in Tanjšek 22 pri Gra-
jjisu ter Plaskan 16 in Pun-
*^mk 22 pri Garantu. V na-
p,̂ .dnjem kolu bodo vse tri 
•̂̂ 'Pe Garanta gostovale: čla-

p Preboldu, dekleta v R o -
l^^ki Slatini in kadeti v Šo-

^ D A N I T R G L A V 

Û NSKO: ŽALEC 
•NEODLOČENO 

Kadeti 2alca so gostovah 
1 V r a n s k e m in igrali neod-
M^eno 2:2 s sovrstniki Vran-
sJ^Sa- Gole so dali za Vran-

"̂ ug in Deželak ter 2alec 
^Panc in Vrstovšek. Pari 

prihodnjega, 4. kola: Kladi-
var - Žalec, Elkroj - Vran
sko, Lastovka - Opekar, 
Gradbenik - Šmartno in Us
njar - Rudar. 

NOVO IGRIŠČE V 
VRBJU 

V Vrbju so mladinci in 
krajani izpeljali že drugo de
lovno akcijo za ureditev no
gometnega igrišča, ob kate
rem bo tudi otroško igrišče. 
Sredstva sta prispevala K S 
Vrbje in T K S Žalec. 

J O Ž E G R O B E L N I K 

DERBI KOVINARJU 
ŠTORE 

V Medobčinski košarkar
ski hgi je bil derbi v Šentjur
ju med domačini in Kovinar
jem Store. Srečanje je dobil 
Kovinar 95:80 (43:40). Strelci 
za Kovinarja: Džuričič 32, 
B .Mackovšek 16, Erjavec 13, 
Methčar 12, Šlatau 9, Planko 
7 in Kitanovski 6. Šentjur: 
Prezelj 23, Puser 15, Hemaus 
in Jug po 10, Esih in Polner 
po 8, Zorko 4 in Božič 2. So

dila sta Gregorič iz Velenja 
in Grudnik iz Šoštanja. Vodi 
Kovinar, ki bo v prihodnjem 
kolu igral doma proti Roga
ški Slatini, Šentjur pa bo go
stoval v Rimskih Tophcah. 

B O J A N M A C K O V Š E K 

150 NASTOPAJOČIH 
Na atletskem stadionu v 

Žalcu je bilo sindikalno pr
venstvo občine v atletiki. 
Nastopilo je več kot 150 tek
movalcev in tekmovalk iz 18. 
organizacij združenega dela. 
V treh starostnih kategorijah 
so se pomerili v štirih disci
plinah. Ekipno je pri člani
cah zmagala Občina Žalec, 
pri mlajših članih Avtopre-
voz Šempeter in pri starejših 
članih Juteks Žalec. T. T. 

PRVI PORAZ ELKROJA 
V repubUški nogometni U-

gi je Kladivar doživel visok 
poraz v Mariboru. Domači 
Železničar jih je premagal 
6:1. Šmartno je doma prema
galo Koper 3:0 in je na lestvi
ci drugo. Celjani so s tremi 
točkami deveti. V prihod
njem kolu igra Kladivar do
ma proti Rudarju, Šmartno 
pa v gosteh proti Iliriji. 

V vzhodni republiški ligi 
je Elkroj doživel prvi poraz. 
V Rogaški Slatini ga je pre
magal Steklar 3:1. Drugi do
mači derbi pa se je končal z 
dehtvijo točk Savinjska -
Dravinja 1:1. Elkroj je na le
stvici drugi. Savinjska peta, 
Steklar šesti in Dravinja sed
ma. V prihodnjem kolu igra
jo Elkroj - Savinjska, K o v i 
nar - Dravinja in Steklar -
Ptuj. 

BARBARA JAGER DRUGA V ITALIJI! 
v lepem mestu Pordenone je bilo tekmovanje »Alpe Adria«, na 

katerem so v raznih športnih panogah sodelovali mladi športniki 
treh dežel: Koroška - Furlanija Julijska Krajina - Slovenija. Slove
nija je bila skoraj v vseh športnih zvrsteh najboljša. V slovenski 
strelski reprezentanci so med drugim nastopili tudi: Lovro Kohne -
Slovenske Konjice, Barbara Jager - Celje in Janez Hiršel - Velenje, 
ki so v glavnem največ prispevali k temu, da je Slovenija zmagala. 
Tekmovali so z zračno puško - standard - od 400 možnih krogov. 
Med posamezniki je zmagal Velenjčan Janez Hiršel s 342 krogi. Na 
odlično 2. mesto se je uvrstila Barbara Jager s 341 krogi! Konjičan 
Lovro se je s 331 krogi uvrstil na 6. mesto. 

NOVINARJI »OKUPIRALI« REČICO! 
Na Rečico pri Laškem je bila izvršena prava »invazi ja« 

slovenskih športnih novinarjev. Skoraj vsi poročevalci in 
snemalci, ki so si ogledali rokometno finale v Celju, so se 
nato napotili v Rečico, kjer so bili gosti strelske družine 
»Dušan Požene l« . Novinarji in snemalci so posneli tekmo
vanje najboljših slovenskih pištolarjev ter strelišče in delo te 
aktivne strelske družine. Na tekmovanju s pištolo proste 
izbire je zmagal Kranjčan Franc Peternel s 544 krogi. Doma
čin Vinko Lovr inc se je v izjemno močni konkurenci uvrstil 
na 5. mesto. P o opravljenem nastopu »profesionalcev«, so se 
pomerili med sabo še novinarji. Tekmoval i so z ?^ačno pu
ško in malokalibersko pištolo. 

OSLABLJENA EKIPA CELJA SE NI IZKAZALA 
Celjski strelci so se v Ljubljani udeležili tekmovanja z 

malokahbersko puško za pokal SZJ na področju Slovenije. 
Zasedli so »še le« 2. mesto. V naši ekipi je bil najboljši Jože 
Jeram s 358 krogi od 400 možnih - leže. Celjani se bodo v 
Valjevu udeležili še tekmovanja za pokal SZJ. Istega dne je 
bilo v Ljubljani še tekmovanje za memorial nekdanjega 
predsednika S Z S Jožeta Kljanška-Vasje. Celjani so tu bili 
šele 4. Najboljša med našimi je bila Alenka Jager s 497 krogi 
od 600 možnih. T . J-

N O V A A K C I J A T V D P A R T I Z A N G A B E R J E 
T V D Partizan Gaberje, društvo za športno rekreacijo in za 

telesno vzgojo , pripravlja za nedeljo, 28. septembra v svojem 
programu novo akcijo, I . orientaciisko tekmovanje za DE-
B E L J A K O V M E M O R I A L . 

Orientacijsko tekmovanje bo v letošnjem letu posvečeno 
spominu na dr. A L F O N Z A D E B E L J A K A , društvenega 
zdravnika, družbenega političnega in športnega delavca ter 
velikega ljubitelja narave. Z memorialom bo društvo tudi 
obeležilo 90-letnico organizirane telesnokulturne dejavnosti 
v Celju. Tekmovanje bo potekalo po pravilniku orientacij
skega pohoda za Debeljakov memorial, v katerem so nave
dene kategorije, dolžina prog, vsebina, priznanja ter vse 
ostale propozicije za uspešno izvedbo tekmovanja. 

Tekm.ovanje bo v nedeljo, 28. septembra v okolici Celja. 
Zborno mesto in start je na telovadišču Partizana Gaberje 
ob 8. uri zjutraj. Zadnji rok za prijave je petek, 26. septem-

T. V R A B L 











UTRINKI S POTI PO SKANDINAVIJI 

BOGASTVO 
ŠVEDSKE 

PIŠE: 3 
ERNEST REČNIK 

Več kot polovico celotne 
švedske države pokrivajo 
bujni gozdovi , ki jih je kar 
230.000 km-, to je nekoliko 
manj, kot je celotna površina 
naše domovine 
(2,%.000 km-). V deželi je ve
liko rek, po katerih plavijo 
les do žag, predelovalnih 
obratov in celo do morja. Vo

dni transport je najcenejši, 
to je znana S c v a r . Ve l iko šte
vi lo rek z močnim padcem 
so izkoristili za izgradnjo si
stema hidroelektrarn, ki 
oskrbujejo deželo z velikimi 
količinami električne ener
gij^'-

Vel iko pozornost posveča
jo kmetijstvu, posebno v juž
nih predelih države. Izredno 
je razvita govedoreja, ki daje 
vel ike količine mleka in 
mlečnih izdelkov. Kmet na 
Švedskem je spoštovan in 
cenjen, njegov življenjski 
standard je enak delavcu v 
industriji, zato ni nepotreb
nega bega iz zemlje, kot ga 
vse češče opažamo pri nas, 
zemlja pa ostane neobdela
na. Važen vir dohodkov dr
žave je tudi pomorstvo in ri
bolov. 

V posebnem pristanišču 
smo si ogledali kraljevsko 
vojno ladjo Wasa, ki so jo 
splovili že leta 1628. a je na 
svoji krstni vožnji po prvem 
kilometru potonila. Ladjo so 
po skoraj tristo letih dvignili 
in jo sedaj v posebnem su-

. hem doku konservirajo in 
obnavljajo. V kinodvorani 

poleg doka so nam zavrteli 
dokumentarni barvni film o 
celotni dejavnosti pri dvigu 
ladje iz morskih globin. Ad
miralska ladja Wasa je imela 
150 topov, tri mog()(^ne jam
bore, na njej pa ji' bila vrsta 
skuiptur iz antike in poznej
ših zgodovinskih obdobij . 
K o bodo v nekaj letih gotovi 
z obnovitvenimi deli te mo
gočne starinske ladje, bo to 
velik dogodek. 

Stockholm smo si ogledali 
tudi iz ptičje perspektive, saj 
smo se z dvigalom povzpeli v 
28. nadstropje televizijskega 
stolpa, ki je visok 15.5 m. Iz 
razgledne plo.'=;čadi, ki je ob 
restavraciji, smo imeli lep 
razgled na .staro mesto ali 
mesto med mostovi, kot mu 
pravijo domačini in na sate
litska na.selja okoli sredi.^ča. 
Razumljivo je, da so naši fo-
to aparati in filmske kamere 
vse to dokumentirali. 

Največji in najznamenitej
ši švedski kipar Milles, ki je 
bil sodobnik našega kiparja 
Meštroviča, je ustvaril vrsto 
del, s katerimi .se je uvrstil 
med svetovno kiparsko elito. 
Znana so njegova dela - kip 
pojoči Orfej, Zeusova ugra
bitev Evrope itd. itd. Svojo 
vi lo z vsemi svojimi deli je 
veliki kipar Milles zapustil 
državi in je sedaj tam kipar
ska galerija. 

P o dveh dneh temeljitih 
ogledov švedske prestolnice 
smo se v nedeljo, 29. junija, 
popoldan ob 17. uri vkrcali 
na luksuzno ladjp Silja Line-
Welamo in se z njo odpeljali 
v glavno mesto Finske Hel
sinki. Ladja Welame ima 
13.000 bruto registrskih ton; 
se pravi, da je kar velika, saj 
je na njej prostora za 1200 

potnikov, od katerih je kar 
za 800 potnikov prostor v ka
binah. Welamo je trajektna 
ladja s sedmimi palubami, ki 
plove s hitrostjo 40 km na 
uro. Vožnja je trajala pet
najst ur in je bila zelo prijet
na. L e v o in desno so nas 
spremljali večji in manjši 
otoki, vsi porasli z gozdovi 
vse do odprtega Baltiškega 
morja, iz katerega smo za
pluli v Finski zaliv. P o boga
ti večerji v ladijski restavra
ciji, kjer smo se posluževali 
dobrot iz .samopostrežnega 
bifeja, smo v .salonu prislu
hnili zvokom ladijskega or
kestra. Mnoge potnike so tu
di zasrbeli podplati in so za
plesali. Spanje v dvopostelj
ni kabini je bilo zelo udobno. 
Kljub temu, da smo zapustili 
Švedsko in .se odpeljali v no
vo državo Finsko, nihče ni 
pogledal na.'̂ ih potnih listov 
niti prtljage pri odhodu iz 
Stoekholma, niti pri prihodu 
v Helsinke. 

PODVODNI RIBOLOV V NEREZINAH 

s HARPUNO NAD RIBE 

ZA POKAL ŠTAJERSKE 
NA SVIDENJE 
TOREJ OKTOBRAI 

Zadnji poletni vikend so 
člani Kluba za podvodno 
dejavnost L T E M O Celje 
skupaj z Društvom za po
dvodno dejavnost Trbovlje 
in Društvom za podvodno 
dejavnost Maribor izrabili 
za organizacijo prvenstva 
Štajerske v podvodnem ri
bolovu na otoku Cres - Lo-
šinj - Nerezine. Tekmova
nje je bilo tudi memorialno 
po lansko leto tragično pre
minulem potapljaču in čla
nu Kluba za podvodne ak
tivnosti L T E M O Celje Jože
tu Stnipehu. 

Izredno lepo vreme in to
plo morje je bilo kot nalašč 

za tekmovalce potapljače, ki 
so tekmovanje izkoristili tu
di za trening potapljanja, saj 
je znano, da takšnih pogojev 
pri nas ni. Tako so fantje v 
petek popoldne in v nedeljo 
dopoldne trenirali potaplja
nje, soboto pa so izrabili za 
tekmovanje. 

Zbrali so se ob 8. uri zjutraj 
in se kmalu po pripravah z 
vel iko barko odpeljali na 
kraj, kjer so kasneje lovili , 
Na ladji je bilo 34 tekmoval
cev iz Celja, Maribora, Trbo
velj in Ptuja, pridružili pa so 
se j im tudi štirje domačini 
kluba Skarpina, ki je pobra
ten s celjskim klubom. 

Do tekmovalnega področ
ja so prispeli ob 11. uri, ko so 
tudi začeli loviti. Tekmova
nje je trajalo štiri ure, domov 
pa so se vrnih po 17. uri ter 
začeh s pripravljanjem na-
lovljenih rib za večerno poje
dino, ob kateri so tudi razgla
sili najboljše in podelili na
grade. 

Rezultati klubskega pr
venstva za podvodne aktiv
nosti L T E M O Celje: 1. B O 
G D A N M I R N I K (ulovil je 
pet rib v skupni teži 3720 
gramov) 4970 točk, 2. T O N E 
K R E B S (ulovil šest rib v 
skupni teži 2240 gramov) , 3. 
M A R J A N V E B E R (ulovil 3 
ribe v skupni teži 1430 gra
mov, za ugorja kot posebno 
ribo pa je dobil še nadaljnih 
1240 točk) 3420, 4. A d i Vido-
vič, Ptuj (ulovil 6 rib v skup
ni teži 1610 g ramov) 3110, 5. 

Drago Klepec (4 - 1410) 2410 
točk, 6. Toni Kožar (2 - 1570) 
2070, 7. Vladimir Magajne (3 
- 1300) 2050, 8. Emil Gregor
čič (3 - 1000) 1750, 9. Franc 
Krajnc (1 - 1230) 1480,10. Mi-
šo Madronič (1 - 360) 610, 11. 
Jure Beložič (1 - 320) 570 
točk, rib pa niso ujeh A d i 
Krajnc, Miran Kolšek, Tone 
Zupane, Branko Planine in 
Štefan Kopr ive . 

Rezultati tekmovanja za 
prvenstvo Štajerske v po
dvodnem ribolovu za leto 
1980: 1. B O G D A N M I R N I K , 
K P D E M O Celje (5 - 3720) 
4970 točk, 2. M I L A N Š N U -
D E R L , D P D Maribor (5 -
2850) 4100, 3. T O N E K R E B S , 
K P D E M O Celje(6 - 2240) 

3740 točk itd. Med dea 
najboljšimi tekmovale 
kar osem Celjanov poe 
riborčan in Trboveljča 
priča o visoki kvaliteti 
tekmovalcev v tej $ 
zvrsti. Ekipno: 1. K P D 
CELJE 12.130 točk, 2.1 
M A R I B O R 6050 točk 
D P D T R B O V L J E 4380 

Izven konkurence i 
stopili tudi tekmovalci] 
pina iz Nerezin in dosd 
slednje rezultate: BH 
M I R G U L A M je ulovili 
in dobil 6750 točk, SI 
G U L A M je ulovil 6 ribii 
bil 4550 točk, BRANKO 
K O N I C pa je ulovil eno 
in zanjo prejel 690 točk. 

Neuradni vrstni red 
tekmovalcev: 1. Brai 
Gulam 6750 točk, 2. Bo| 
M i m i k 4970 in 3. Stipe 
lam 4550 točk. 

Alb in Lesjak, dolgo 
član Kluba za podvodni 
tivnosti E M O in eden naj 
stejših organizatorjev 
movanja za Štajerski p< 
je ob tej priložnosti dolJ 
članov Društva za podvo 
aktivnosti Maribor poS 
priznanje. Srečanje je 
vsem uspelo tako v tei 
valnem kot vadbenem 
gledu. 

P o pripovedov 
V A L E N T I N A DA\ 

ki je tudi fotogrŝ  
je prit 

morski-

T O N E VB 

S KOMPASOM 
V ČRNI GORI 
Poletje se je izteklo in pri-

jadrah smo v jesen. A bolj po 
koledarju, saj se nam sonce 
in topli dnevi še vedno v izo
bilju ponujajo, kot bi se ho-
teh odkupiti za cmeravo vre-
me v juniju in v prvi polovici 
julija. Takrat smo lovili sonč
ne dopustniške dni, se jezili 
nad lastnimi plani o načrto
vanih dopustih v predsezoni, 
ko smo se potem, v drugi po

lovici poletja pregrevali na 
delovnih mestih. 

Pri K O M P A S U imajo obi
lo izkušenj z organizacijami 
razhčnih letovanj, ki človeku 
nudijo tudi kaj več kot samo 
poležavanje na vročem pe
sku. Njihovi programi leto
vanj so, na željo turistov, po
pestreni še s številnimi izleti 
v bhžnjo in daljno okolico le-
toviščarskih krajev. Na 

enem izmed takih letovanj 
sem bila sredi septembra nji
hov gost in z veseljem vam 
tokrat pišem utrinke iz poti 
po črnogorskem primorju. 

Kajti še je čas, da se bo mor
da tudi kdo od vas odločil za 
dopustovanje v topli jeseni, 
ko je morje še zelo toplo, 
gneča manjša, cena pa, ki je 
največkrat odločilna ob na
črtovanju dopusta, dostop
nejša. Podrobnosti boste 
lahko izvedeh pri K O M P A 
SU, na tem prostoru pa pre
birajte zanimivosti iz naše 
bratske repubhke, kjer go
stoljubno sprejemajo goste 
še tudi v dneh, ko pri nas že 
razmišljamo o zimskih roka
vicah in o toplem čaju. Mor
da se sprva sliši oddaljeno: 
letovanje v Črni gori. Je pa 
še kako prijetno kakšno po
letje pustiti jeklenega ko
njička doma in se odpraviti 
na dopust v organizaciji turi
stične delovne organizacije. 

Brez zapetljajev in udobno 
se boste v pičli urici znašli na 
jugu naše domovine. Z leta
lom seveda. Za marsikoga 
bo že sam polet pravo doži
vetje, saj si boste, z visoke 
ptičje perspektive ogledali 
celo jadransko obalo. Prista-
h boste v Tivatu, kjer vas bo
do sprejeli po stari črnogor
ski navadi . . . O tem pa pri
hodnjič. 

M A T E J A P O D J E D 
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